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رابطهایرانوچینطیچندهزارهگذشته،نقطه
تاریکوپرتلاطمیراشاهدنبودهاست

سید احسان خاندوزی رابطه ایران و چین طی چند هزاره گذشته هیچ نقطه 
تاریک و پرتلاطمی را شاهد نبوده و دو ملت متمدن و کهن همواره در دوره های 
مختلف تاریخی مســیرها و راهبردهایی برد- برد را برای بهره مندی مضاعف از 

ظرفیت های توسعه ای هر یک از دو کشور یافته و طراحی کرده اند. 

یادداشت

شاخصهایاقتصادیدربارهاشتغالچهمیگوید؟
حمید حاج اسماعیلی  شــرایط به لحــاظ شاخصه ها برای توســعه بازار کار 
مناســب نیســت.در حال حاضر تورم تقریبا روزانه قیمت کالاها را در کشــور 
افزایش می دهد و باعث مشکلات عدیده ای شــده که امکان فعالیت را از بنگاه ها 

و کارآفرینان می گیرد.
در کنــار این ها، تشــدید تحریم ها و محدودیت هایی اســت کــه طی ماه های 
گذشته ایجاد شده و این یک واقعیت است که امکان فعل و انفعالات اقتصادی و 

کسب وکار را در کشور محدود می کند.

دیدگاه

رئیس اتاق بازرگانی تهران گفت: ســخت ترین 
شــرایط اقتصادی را در ۴ ســال گذشته تجربه 

کردیم و فضای کسب و کار بسیار نامطلوب شد.
 مسعود خوانساری در نشست هیئت نمایندگان 
اتاق بازرگانــی تهران اظهار کرد: ســخت ترین 

شرایط اقتصادی را در ۴ ســال گذشته با شروع 
کرونا، تشــدید تحریم ها، خروج سرمایه، تورم 
و … تجربه کردیم و فضای کســب و کار بسیار 

نامطلوب شد.
رئیــس اتــاق بازرگانی تهــران با بیــان اینکه 

جلسه بعدی آخرین جلســه این دوره از هیئت 
نمایندگان اتاق خواهد بود، افزود: ســال ۹۴ که 
اعضای جدید اتــاق کار خود را شــروع کردند 
۱۴ هزار عضو داشــتیم اما امروز نزدیک به ۳۰ 
هزار عضو داریــم. فعالیت های اتــاق در زمینه 

شفاف ســازی و. پاســخگو بودن از جمله دلایل 
افزایش تعداد اعضا بوده است. اگرچه با اتاق های 
پیشرفته دنیا فاصله داریم اما قدم مناسبی بوده 
است. البته قرار بود تا آخر سال جاری به ۵۰ هزار 

عضو برسیم اما باز هم عملکرد خوب بود.

وی ادامه داد: در این مدت نشــان امین الضرب 
پنجره واحد، ۳۰ تشکل، بیمارستان بازرگانان، 
مدرسه کســب و کار و مرکز آموزش مستقل در 
اتاق ایجاد و راه اندازی شــد. تا پایان سال موزه 
دیجیتــال از بنیان گــذاران و فعــالان اتاق راه 

اندازی می شود.
خوانســاری اضافه کرد: قرار بود ۱۰ اســفندماه 
انتخابات اتاق برگزار شود اما با توجه به ابهامات 
آئین نامه و تأخیر ایجاد شده در فرایند ثبت نام و 

تکمیل مدارک، انتخابات به بیستم موکول شد.

سختترینشرایطاقتصادیرادر۴سالگذشتهتجربهکردیم

شهرداری رباط کریم در نظر دارد به استناد مجوز شماره01/1۲۵۲ مورخ1401.11.11شورای محترم اسلامی شهر 
اجرای پروژه ذیل را از طریق مناقصه عمومی به شرح و شرایط زیر به پیمانکاران واجد شرایط و دارای گواهینامه صلاحیت 

و رتبه بندی از سازمان برنامه و بودجه واگذار نماید.

مبلغ اعتبار مصوب موضوع مناقصهردیف
)ریال(

مبنای قیمت محل تامین اعتبار
پیشنهادی

مدت 
اجرا

مبلغ تضمین شرکت 
در مناقصه )ریال(

توضیحات

1
اجرای پروژه بازگشایی 

معیر انتهای خیابان 
آزادگان به جاده استادان

150/000/000/000
ردیف 40101004
بودجه داخلی 

شهرداری

بر اساس فهارس 
بهای راه و باند سال 

1401
37/500/000/000 ماه

داشتن حداقل صلاحیت 
پیمانکاری در رشته راه و 

ترابری رتبه 5 

شرایط:
1- هزینه درج دو نوبت آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

2-به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مناقصه ترتیب اثر داده نخواهد شد.
3-سپرده شرکت در مناقصه  میبایست بصورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کریم و یا  واریز نقدی به 
شبا  حساب  شماره   ( که ۲3۵4  کریم  رباط  مرکزی  شعبه  ایران  ملی  بانک  نزد  حساب010663۵۲06008  شماره 
IR ۲801700000001066۲۵۲06008 تهیه و برابر دستور العمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت 
ارائه گردد. لازم به ذکر است سپرده نفرات اول ،دوم و سوم مناقصه تا انعقاد پیمان نزد شهرداری نگهداری و هرگاه حاضر به 

عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد شد. 
4-مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار این آگهی )از پایان وقت اداری روز چهارشنبه مورخ 1401/11/۲6  به مدت 
یک هفته ( محل دریافت آن صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR می باشد. 
5-متقاضیان میبایست پاکتهای پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مناقصه تنظیم شده است را حداکتر 
 WWW.SETADIRAN.IR تا ساعت14/30 روز پنج شنبه مورخ1401/1۲/18 درسامانه تدارکات الکترونیکی دولت

تسلیم نمایند. 
6-متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست فیش  واریزی به حساب جاری به شماره 01066۲4819004 نزد 
بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد ۲3۵4 به مبلغ ۲.000.000 ریال )غیر قابل استرداد( بابت خرید اسناد  مناقصه 

به شهرداری رباط کریم تسلیم نماید.
7-زمان بازگشایی پاکتهای مناقصه در ساعت 14:30 روز شنبه مورخ 1401/1۲/۲0 می باشد.

8- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
۹ -سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد.

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/۲6 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/1۲/03

 نوبت اولآگهی مناقصه عمومی 

یونس غفاری- شهردار رباط کریم

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی

آگهی تجدید مزایده عمومی
R1-1401/001 به شماره 

 نوبت اول

  روابط عمومی شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی درنظر دارد نسبت به فروش اقلام ضایعاتی . معیوب و اسقاطی موجود در پالایشگاه اول به شرح زیر و با جزییات مندرج در اسناد 
مزایده، از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس WWW.SETADIRAN.IR و با شماره فراخوان مزایده 1001096334000003 و شماره پارتی 

1101096334000003 از طریق مزایده عمومی اقدام نماید.

قیمت کل ) ریال (قیمت واحد ) ریال (واحدمقدارشرحردیف

87/597/000/00087/597/000/000پارتی1اقلام ضایعاتی پالایشگاه اول)طبق مقادیر مندرج در اسناد سامانه ستاد( 1

نشانی به  مقرر  مهلت  در  ستاد(  )سامانه  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  درگاه  طریق  از  زمانبندی  برنامه  مطابق  مزایده:  اسناد  دریافت  و  بازدید   زمان 
 WWW.SETADIRAN.IR انجام پذیرفته و به پیشنهاد های خارج از سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد.

محل بازدید: استان بوشهر، بندر عسلویه، منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس، شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی، پالایشگاه اول . لازم به توضیح است بازدید از کالای موضوع 
مزایده الزامی بوده و درصورت عدم حضور مزایده گر در زمان بازدید، امکان شرکت در مزایده و ارائه پیشنهاد وجود نخواهد داشت.

قیمت پایه مزایده : -/87/۵97/000/000  ریال ) بحروف هشتاد و هفت میلیارد و پانصد و نود و هفت میلیون ریال ( 
تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: معادل 10 درصد قیمت پایه به ارزش -/8/7۵9/700/000 ریال )بحروف هشت میلیارد و هفتصد و پنجاه و نه میلیون و هفتصد هزار  ریال(.

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: ساعت  00 : 14روز یکشنبه به تاریخ 1401/1۲/۲1 از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.
زمان بازگشایی پیشنهادات: ساعت  00 : 10روز چهارشنبه به تاریخ 1401/1۲/۲4 از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.

آدرس بازگشایی پیشنهادات: استان بوشهر، بندر عسلویه، منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس، شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی، پالایشگاه اول، کمیسیون مناقصات.
اطلاعات تماس مزایده گزار جهت پاسخگویی به مزایده گران: شماره تلفن های 07731314430-07731314340-07731314491

کلیه مراحل برگزاری مزایده بصورت الکترونیکی و از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت انجام خواهد گرفت.
کلیه مواعد زمانی مزایده از طریق جستجو با شماره مزایده در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت قابل رویت می باشد. 

لطفا" جهت کسب اطلاعات بیشتر به پایگاه اینترنتی شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی به آدرس WWW.SPGC.IR مراجعه فرمایید.
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/۲6 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/11/30

شناسه آگهی:1455360

شهرداری رباط کریم در نظر دارد به استناد مجوز شماره01/1۲۵۲ مورخ1401.11.11شورای محترم اسلامی شهر 
اجرای پروژه ذیل را از طریق مناقصه عمومی به شرح و شرایط زیر به پیمانکاران واجد شرایط و دارای گواهینامه صلاحیت 

و رتبه بندی از سازمان برنامه و بودجه واگذار نماید.

مبلغ اعتبار مصوب موضوع مناقصهردیف
)ریال(

مبنای قیمت محل تامین اعتبار
پیشنهادی

مدت 
اجرا

مبلغ تضمین شرکت 
در مناقصه )ریال(

توضیحات

1
اجرای پروژه بازگشایی 

معیر انتهای خیابان 
آزادگان به جاده استادان

150/000/000/000
ردیف 40101004
بودجه داخلی 

شهرداری

بر اساس فهارس 
بهای راه و باند سال 

1401
37/500/000/000 ماه

داشتن حداقل صلاحیت 
پیمانکاری در رشته راه و 

ترابری رتبه 5 

شرایط:
1- هزینه درج دو نوبت آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

2-به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مناقصه ترتیب اثر داده نخواهد شد.
3-سپرده شرکت در مناقصه  میبایست بصورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کریم و یا  واریز نقدی به 
شبا  حساب  شماره   ( که ۲3۵4  کریم  رباط  مرکزی  شعبه  ایران  ملی  بانک  نزد  حساب010663۵۲06008  شماره 
IR ۲801700000001066۲۵۲06008 تهیه و برابر دستور العمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت 
ارائه گردد. لازم به ذکر است سپرده نفرات اول ،دوم و سوم مناقصه تا انعقاد پیمان نزد شهرداری نگهداری و هرگاه حاضر به 

عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد شد. 
4-مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار این آگهی )از پایان وقت اداری روز چهارشنبه مورخ 1401/11/۲6  به مدت 
یک هفته ( محل دریافت آن صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR می باشد. 
5-متقاضیان میبایست پاکتهای پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مناقصه تنظیم شده است را حداکتر 
 WWW.SETADIRAN.IR تا ساعت14/30 روز پنج شنبه مورخ1401/1۲/18 درسامانه تدارکات الکترونیکی دولت

تسلیم نمایند. 
6-متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست فیش  واریزی به حساب جاری به شماره 01066۲4819004 نزد 
بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد ۲3۵4 به مبلغ ۲.000.000 ریال )غیر قابل استرداد( بابت خرید اسناد  مناقصه 

به شهرداری رباط کریم تسلیم نماید.
7-زمان بازگشایی پاکتهای مناقصه در ساعت 14:30 روز شنبه مورخ 1401/1۲/۲0 می باشد.

8- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
۹ -سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد.

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/۲6 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/1۲/03

 نوبت اولآگهی مناقصه عمومی 

یونس غفاری- شهردار رباط کریم

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی

آگهی تجدید مزایده عمومی
R1-1401/001 به شماره 

 نوبت اول

  روابط عمومی شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی درنظر دارد نسبت به فروش اقلام ضایعاتی . معیوب و اسقاطی موجود در پالایشگاه اول به شرح زیر و با جزییات مندرج در اسناد 
مزایده، از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس WWW.SETADIRAN.IR و با شماره فراخوان مزایده 1001096334000003 و شماره پارتی 

1101096334000003 از طریق مزایده عمومی اقدام نماید.

قیمت کل ) ریال (قیمت واحد ) ریال (واحدمقدارشرحردیف

87/597/000/00087/597/000/000پارتی1اقلام ضایعاتی پالایشگاه اول)طبق مقادیر مندرج در اسناد سامانه ستاد( 1

نشانی به  مقرر  مهلت  در  ستاد(  )سامانه  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  درگاه  طریق  از  زمانبندی  برنامه  مطابق  مزایده:  اسناد  دریافت  و  بازدید   زمان 
 WWW.SETADIRAN.IR انجام پذیرفته و به پیشنهاد های خارج از سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد.

محل بازدید: استان بوشهر، بندر عسلویه، منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس، شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی، پالایشگاه اول . لازم به توضیح است بازدید از کالای موضوع 
مزایده الزامی بوده و درصورت عدم حضور مزایده گر در زمان بازدید، امکان شرکت در مزایده و ارائه پیشنهاد وجود نخواهد داشت.

قیمت پایه مزایده : -/87/۵97/000/000  ریال ) بحروف هشتاد و هفت میلیارد و پانصد و نود و هفت میلیون ریال ( 
تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: معادل 10 درصد قیمت پایه به ارزش -/8/7۵9/700/000 ریال )بحروف هشت میلیارد و هفتصد و پنجاه و نه میلیون و هفتصد هزار  ریال(.

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: ساعت  00 : 14روز یکشنبه به تاریخ 1401/1۲/۲1 از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.
زمان بازگشایی پیشنهادات: ساعت  00 : 10روز چهارشنبه به تاریخ 1401/1۲/۲4 از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.

آدرس بازگشایی پیشنهادات: استان بوشهر، بندر عسلویه، منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس، شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی، پالایشگاه اول، کمیسیون مناقصات.
اطلاعات تماس مزایده گزار جهت پاسخگویی به مزایده گران: شماره تلفن های 07731314430-07731314340-07731314491

کلیه مراحل برگزاری مزایده بصورت الکترونیکی و از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت انجام خواهد گرفت.
کلیه مواعد زمانی مزایده از طریق جستجو با شماره مزایده در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت قابل رویت می باشد. 

لطفا" جهت کسب اطلاعات بیشتر به پایگاه اینترنتی شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی به آدرس WWW.SPGC.IR مراجعه فرمایید.
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/۲6 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/11/30

شناسه آگهی:1455360



عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس مطرح کرد

تقاضایسوداگرانهدربازارخودرو

سفر رئیس جمهور به چین

تقویتمناسباتتهران-پکن؛مقابلهبااستراتژیآمریکاوغرب

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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رابطهایرانوچینطیچندهزارهگذشته،
نقطهتاریکوپرتلاطمیراشاهدنبودهاست

سید احســان خاندوزی رابطه ایران و چین طی چند هزاره گذشته 
هیچ نقطه تاریک و پرتلاطمی را شــاهد نبوده و دو ملت متمدن و کهن 
همواره در دوره های مختلف تاریخی مســیرها و راهبردهایی برد- برد 
را برای بهــره مندی مضاعف از ظرفیت های توســعه ای هــر یک از دو 
کشور یافته و طراحی کرده اند. این رابطه متمدنانه یک روز در مسیری 
تجاری همانند جاده ابریشم شکل گرفته و روزی دیگر از طریق پوشش 
نیازهای مکمــل اقتصادی و راهبردی هر یک از طرفین توســط طرف 
دیگر رابطه ای که نه فقط منافع دو کشــور را تأمین کرده بلکه با ایجاد 
ظرفیت ها و بســترهای جدید خدمتی قابل تحســین به رشد و توسعه 

جامعه بین المللی کرده است.
چین در سال های اخیر به تدریج با کمک رشد و توسعه اقتصادی سریع 
خود به یک قدرت در تراز جهانی تبدیل می شــود و ایــران در جایگاه 
یک قدرت ثبات ســاز و مســالمت جو متکی بر موقعیت جغرافیایی و 
مزیت های اقتصادی بالفعــل و بالقوه، خود بتدریج بــه پنجره ای بین 

چین و آسیای جنوب غربی و حتی اروپا تبدیل شده است.
دو کشــور حتی با اوجگیری عملیات تخریبی رقبا و دشــمنان خود به 
صورتی کاملًا طبیعی به متحدینی بالقوه تبدیل شــده اند که می توانند 
با به کارگیری ابزارهای متعــدد در اختیار خود در حوزه های مختلف به 
صورت بالفعل نه فقط هزینه های توسعه یکدیگر را کاهش دهند، بلکه 
با ایجاد الگوی موفقی از همکاری هســته اولیه همکاری گسترده تر در 
حوزه اوراسیا و ایجاد زنجیره های پرســود ارزش بین شرق و غرب این 

پهنه جغرافیایی را ایجاد کنند.
ابتکار کمربند راه چین با راهبرد توسعه روابط همه جانبه با کشورهای 
همسایه و همسوی دولت سیزدهم نقاط تلاقی متعددی داشته و دارد 
که می تواند با اتکا به ظرفیت های موجود به ایجاد گشایش های جدی 

در حوزه های مختلف اقتصادی دو کشور بینجامد.
رئیس جمهوری کشورمان در سفر به چین درصدد است با به کارگیری 
همه توان دولت و ملت های دو کشــور این ظرفیت عظیــم بالقوه را به 

صورت عملی و اجرایی در خدمت رشد و بالندگی دو ملت درآورد.
حوزه هایی همچون به کارگیری ابتکارات نوین در توسعه روابط پولی و 
مالی دو کشــور؛ تولید و تأمین و انتقال امن انرژی مورد نیاز برای ایجاد 
زنجیره های ارزش در سطح منطقه؛ استفاده از ظرفیت بنادر و اتصالات 
ریلی و زمینی راهبردی دو کشــور؛ تأمین حداکثری نیازهای اساسی 
دو کشــور بدون اتکا به طرف های رقیب ثالث؛ افزایش ســطح صلح و 
ثبات منطقه ای با تعریف جدی همکاری های تجاری و سرمایه گذاری 
مورد علاقه طرفین در ســطح دو و چند جانبه؛ مقابله مشترک با زیاده 
خواهی ها و اقدامــات قهرآمیز یکجانبه و غیــره؛ مهمترین عرضه های 
همکاری طرفین محســوب می شود. سال گذشــته سند همکاری ۲۵ 
ساله دو کشور به طور رسمی وارد مرحله اجرایی شــد و با اقداماتی که 
دو طرف در برنامه های مشترک همکاری اقتصادی خود در دستور کار 
قرار داده اند به زودی ثمــرات اقتصادی این همکاری هــا در عرضه دو 

جانبه و منطقه ای خود را نشان خواهد داد.
وزارت امــور اقتصادی و دارایی به عنوان مســوول ایرانی کمیســیون 
مشــترک اقتصادی دو کشــور، هماهنگی عالی روابط اقتصادی بین 
نهادهای اقتصادی طرفین را بر عهده دارد و به زودی با رفع موانع ناشی 
از اپیدمی کووید ۱۹ نشست کمیســیون مشترک اقتصادی جمهوری 

اسلامی ایران و جمهوری خلق چین برگزار خواهد شد.
امیدواریم کمیسیون مذکور با ایفای نقشی ســازنده موجبات سرعت 
گرفتن اجرای برنامه های مشــترک همکاری دو کشور در زمینه های 

مختلف را فراهم کند.

وزیر کشور: 
مدیریتبحرانمدیریتیپیچیده

وچندوجهیاست
وزیر کشور با تاکید بر لزوم بهره گیری از مهارت های انسانی، تجهیزات 
بروز و ارتقاء نــرم افزار بــرای مدیریت بحران گفــت: مدیریت بحران 

مدیریتی پیچیده و چند وجهی است.
 

احمد وحیدی در نخستین رویداد مدیریت بحران »ایران قوی ۱۴۰۱« 
با تاکید بر لزوم تصمیم گیری های فوری و حضور بلادرنگ در بحران ها، 
گفت: حضور در بحران ها حضوری ایثارگرانه و بلادرنگ اســت. کلمه 
مدیریت بحران خود نشــان دهنده موارد متعددی اســت که باید در 
مدیریت بحران مورد توجه قرار گیــرد. در حقیقت مدیریت بحران یک 
نوع از مدیریت راهبردی اســت که با توجه به ویژگی های خاص مد نظر 

قرار می گیرد.
وی ادامه داد: ما باید بیش از همه برای وقایع آمادگی داشــته باشیم. با 
توجه به وقوع زلزله در کشورهای سوریه و ترکیه مراتب تسلیت خود را 
به مردم مسلمان ترکیه و ســوریه اعلام می کنم. حادثه تلخی که روی 

داده و موجب تأسف همه شده است.
وزیر کشــور افزود: وقایعی همچون زلزله هم تأســف را به همراه دارد و 
هم هشــداری به ما می دهد که بیش از پیش خود را آمــاده کنیم. باید 
نگاهی رشد یابنده به ابعاد مختلف حوادث داشته باشیم و مهارت های 
انسانی، تجهیزات و نرم افزاری را در جهت مقابله با حوادث ارتقاء دهیم. 
بی تردید بحران پدیده ای چند جانبه اســت و ابعاد مختلف فرهنگی، 
اجتماعی، اقتصــادی و ... را در بر می گیرد. بر همین اســاس مدیریت 

پیچیده و چند جانبه ای را می طلبد.
وی با تاکید بر اینکه در حوادثی که در کشــورمان بــه وقوع می پیوندد 
دستگاه ها، گروه های مردمی و نهادها حضور ســریعی دارند، افزود: در 
حوادث تمام کشور بسیج می شود و این ظرفیت بزرگی است و می توان 
گفت که به صورت اختصاصی در نظام جمهوری اســلامی ایران اتفاق 
می افتد و این حضور نشــان دهنده توجه مسئولین به موضوع مدیریت 

بحران و حوادثی است که اتفاق می افتد.
وحیدی با اشــاره به وقوع زلزلــه در هرمــزگان، آذربایجان غربی و 
سیل، سرمازدگی و فرونشســت، گفت: این حوادث اخیرا در کشور 
ما رخ داده و پرداختن به آنها نگاه علمی قــوی و حضور همه جانبه و 
هماهنگی را می طلبید که خوشــبختانه این موارد به وقوع پیوسته 
اســت. در زلزله اخیــر جمهوری اســلامی ایران در مــدت اندکی 
نیازهای اولیه همچون آب، برق و گاز را وصل کــرد و در مرحله بعد 

به موضوع اسکان پرداخت. 
خوشبختانه در حال حاضر ســندهای ملی در کنار سندهای استانی به 
عنوان مقدمات و زیربنای موضوع مدیریت بحران به تصویب رســیده 
است. امیدواریم این رویداد نیز بتواند به لحاظ علمی و عملی ما را برای 

رویارویی بهتر در حوادث پیش رو آماده کند.

یادداشت

تریبون

رئیس کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراها در 
مجلس گفت: ســفر رئیس جمهور به چیــن و احیای 
توافق راهبردی این پیام را برای طرف های غربی و دنیا 
دارد که قرار نیســت جمهوری اسلامی همه تخم مرغ 
های خود را در سبد یک کشور و یا یک تیم مانند گروه 

برجام قرار دهد.
محمدصالــح جوکار درباره دســتاوردهای سیاســی 
و اقتصادی ســفر رئیس جمهور به چیــن، بیان کرد: 
مــا هرچقدر بتوانیــم در حــوزه اقتصــاد و تجارت با 
کشــورهای مختلف توافقنامه هایی تنظیم و سرمایه 

گذار خارجــی جذب کنیم منجر به رشــد و 
شکوفایی اقتصاد کشــور خواهد شد و یقینا 
توســعه روابط اقتصادی با سایر کشورها می 
تواند تاثیر بسزایی در رشد و توسعه کشور بر 

جای بگذارد.
وی در ادامه اظهار کرد: توافــق راهبردی با 
چین سالیان ســال اســت که معطل مانده 

است، این معطلی نیز موجب شد تا طرف مقابل ما این 
توافق را جدی نگیرد. دولت ســیزدهم در تلاش است 
تا این توافق راهبــردی را احیا کــرده و آن را عملیاتی 

کنــد. عملیاتی کــردن توافــق راهبردی با 
چین تاثیرات زیادی بر محیط اقتصاد کشور 

برجای خواهد گذاشت.
نماینــده مردم یــزد در مجلس شــورای 
اسلامی، تصریح کرد: به دنبال سفر رئیس 
جمهور به چیــن و احیای توافق راهبردی، 
ســرمایه گــذاری خارجــی در کشــور و 
پیشبرد پروژه های زیرســاختی کلید خواهد خورد. 
از سوی دیگر این ســفر یک پیامی برای طرف های 
غربی و دنیا دارد و آن هم این اســت که قرار نیســت 

که جمهوری اســلامی همه تخم مرغ های خود را در 
سبد یک کشــور و یا یک تیم مانند گروه برجام قرار 

دهد.
جوکار در پایان تاکید کرد: قرار نیست که ما صبر کنیم 
تا غرب گشایشــی برای ما ایجاد کنــد، بهترین راه و 
روش، توسعه روابط اقتصادی کشور است. سفر رئیس 
جمهور به چین برای اقتصاد کشــور بســیار امیدوار 
کننده است و قطعا این ســفر پیام مثبتی برای سرمایه 
گــذاری در داخل کشــور و بازار کســب و کار خواهد 

داشت.

مجلس

زهرا علیدادی  عضو کمیســیون صنایع 
و معادن مجلس شــورای اســلامی گفت: 
حجم زیادی از تقاضا به بازار خودرو به علت 
ســفته بازی و ناشــی از افزایش قیمت ارز و 
تورم موجود است.علی اکبر کریمی درباره 
وضعیت بازار خودرو، اظهار داشت: افزایش 
تولید خودرو برای ایجــاد تعادل در عرضه و 

تقاضا اهمیت زیادی دارد.
وی با اشــاره بــه اینکــه در ســال جاری 
تلاش های خوبی بــرای تولید خودرو انجام 
شــده اســت، گفت: ما به صورت هفتگی و 
روزانه آمار تولید خودرو را دریافت می کنیم 
که این گزارش ها نشــان می دهد در ســال 
جاری رشد بســیار خوبی در تولید خودرو 
داشــتیم. موید این مســئله آن اســت که 
در ســال گذشــته حدود ۶۰۰ تا ۶۵۰ هزار 
دســتگاه خودرو تولید کردیم، اما امســال 
میزان تولید خودرو به حــدود یک میلیون 

دستگاه رسیده است.
عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس 
شــورای اســلامی با بیان اینکه بنا به اعلام 
وزیر صمت، صنعت خودروســازی ایران در 
سال جاری بالاترین نرخ رشــد تولید را در 
جهان داشته اســت، تصریح کرد: با وجود 

اینکه ایران مشکلاتی چون تحریم دارد، اما 
امسال ایران در بین کشورهایی که صنعت 
خودروســازی دارند، بالاترین نرخ رشــد و 

تیراژ تولید خودرو را داشته است.

تولید خودرو در کشورمان روند
 خوبی دارد

نماینده مــردم اراک در مجلس شــورای 
اســلامی با بیان اینکــه تولید خــودرو در 
کشورمان روند خوبی دارد، ادامه داد: فرایند 
واردات خودرو هم آغاز شــده و اولین سری 
خودروهای وارداتی در حال عرضه در بورس 
و خارج از بورس است. قطعاً واردات خودرو 
هم به افزایش عرضه خودرو کمک می کند و 
از این طریق هم به بخشی از تقاضاها پاسخ 

داده می شود.
کریمی درباره علت افزایش تقاضای خودرو 
در کشــورمان، گفت: چندین ســال شاهد 
کاهش تولید خودرو بودیم که باعث شــده 
است الان تراکم تقاضا برای خودرو را داشته 
باشــیم. از طرف دیگر حجم زیادی از تقاضا 
به بازار خودرو به علت سفته بازی و ناشی از 
افزایش قیمت ارز و تورم موجود است. افراد 
علاقه مند هســتند پول های خود را تبدیل 

به کالاهای ســرمایه ای کنند کــه یکی از 
کالاهایی که خوش معامله است و به راحتی 
می توان آن را خرید و فــروش کرد، خودرو 

است.

قرعه کشی خودرو مشکلاتی دارد
عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس 
شورای اســلامی تاکید کرد: برای مدیریت 
تقاضــای ســوداگری بــرای خــودرو هم 
راهکارهایی پیش بینی شده که بحث قرعه 
کشــی خودرو یک مورد بود که مشــکلات 
خــودش را دارد. در قرعه کشــی خــودرو 
بعضاً شــاهد بودیم که افــراد صرفاً ثبت نام 
می کردند و حتــی اگر پول خــودرو را هم 
نداشتند، می گفتند نهایتاً اگر برنده شدیم، 

امتیاز خود را می فروشیم.
کریمی بیــان کــرد: الان عرضــه خودرو 
در بــورس دنبال می شــود که قطعــاً باید 
ملاک هــا و معیارهایی گذاشــته شــود و 
محدودیت هایی در میــزان تقاضا به وجود 
آید تا مصرف کننــدگان واقعــی خودرو و 
متقاضیــان واقعــی به خودرو دسترســی 
پیدا کنند. قطعاً روشــی که برای چند هزار 
خودرو، چنــد میلیون نفر ثبــت نام کنند، 

روش درســتی نیســت و تبعاتی دارد که 
در قرعه کشــی خودرو شــاهد این مسئله 

هستیم.
نماینده مــردم اراک در مجلس شــورای 
اســلامی اظهار داشــت: در عرضه خودرو 
در بورس تا حــدودی این مشــکل مرتفع 
شده اســت. برای مثال، شــروطی گذاشته 
اســت که افرادی که گواهینامه دارند یا در 
سال های گذشــته از کارخانجات، خودرو 
دریافت نکردند و الان پــلاک خودرو به نام 
آنان نیســت، بتوانند در بورس خودرو وارد 
شوند. از طرف دیگر افراد باید مقداری پول 
را در حساب خود بلوکه کنند که این شروط 
باعث می شــود تقاضای مؤثر بــرای خرید 

خودرو به وجود آید.
وی دربــاره کیفیت خودروهــای داخلی، 
گفت: تلاش های خوبی در مجموعه صنعت 
خودرو برای ارتقای کیفیت در حال انجام و 
بحث تولید موتورهای جدید مطرح اســت. 
اخیراً یک موتور جدید بــا قابلیت های بالا 
در ایران خودرو پس از تحقیقات چندساله 
بهره برداری شــد. الان تولیــد آن موتور در 
ایران خودرو آغاز شده اســت و قطعاً ما باید 
تلاش های خود را در عرصه افزایش کیفیت 
خودرو ادامه دهیم. بایــد کنترل های لازم 
روی قطعات تولید شــده در خودروسازی 
انجام شود تا به ســطح مطلوب و بالاتری از 

کیفیت خودرو برسیم.
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خریــدار  جمهوری اســلامی ایــران و 
چین به عنوان دو کشــور و قــدرت مهم در 
منطقه آســیا از دیرباز مراودات بســیاری 
در زمینه هــای مختلف اعــم از اقتصادی 
و سیاســی داشــته و طی ســال های اخیر 
نیز چین همــواره حامی ایــران در برنامه 

صلح آمیز هسته ای بوده است.
اکنون با ســفر رئیس جمهور کشــورمان 
به پکن در این شــرایط منطقه ای و جهانی 
علی رغــم عکس العمل غرب و حساســیت 
هایی که در این راســتا دارند، تحکیم روابط 
راهبــردی دو طــرف در دســتور کار قرار 
دارد و فرصتی برای تقویــت امنیت و ثبات 
منطقه ای به لحــاظ سیاســی و اقتصادی 
است. حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیسی 
به دعوت همتای خود شــی جین پینگ  به 
چین سفر کرده اســت. گفته می شود بعد از 
۲۰ سال رئیس جمهور کشورمان در سفری 
رســمی به پکن رفته تا تعاملات دو کشور از 
لحاظ اقتصادی و سیاسی را مورد گفت وگو 
و مداقه قرار دهد. قرار اســت در جریان این 
سفر اســناد و قراردادهایی میان دو کشور 
به امضا برســد تا روند اجرایی شــدن سند 
۲۵ ســاله ایران و چین نیز تسریع شود. در 
همین راستا حســین امیرعبدالهیان وزیر 
خارجه، خاندوزی وزیر اقتصــاد، بذرپاش 
وزیــر راه، اوجــی وزیر نفت، ســاداتی نژاد 
وزیر کشــاورزی، فاطمی امین وزیر صمت، 
فرزین رئیس کل بانک مرکزی و علی باقری 
مذاکره کننده ارشد کشورمان  در این سفر 

حضور دارند.
بنابراین حــوزه های اقتصــادی مهمترین 
محور سفر رســمی رئیس جمهور به چین 
است. در واقع دولت با تغییر ریل گذاری در 
سیاســت خارجی از تقلیل  گرایی به سوی 
توازن گرایی حرکت کرده تا به جای تمرکز 
صرف به آمریکا و اروپــا، مجموعه متنوعی 
از ظرفیت  های دیپلماتیــک را برای تامین 

منافع اقتصادی کشور فعال کند.
اهمیت ســفر رئیــس جمهور بــه چین از 
آنجایی مشــخص می شــود که وی قبل از 
انجام ســفر با مقام معظم رهبــری دیدار 
و برنامه هــای کاری خود را تشــریح کرد و 
مقام معظــم رهبری نیز با ابراز خرســندی 
از برنامه ریزی هــای انجــام گرفتــه، برای 

رئیس جمهور آرزوی موفقیت کردند.
اتخاذ سیاســت همســایگی، اولویت  دهی 
برای همــکاری و تجارت با همســایگان و 
اســتفاده از ظرفیت نهادهــای منطقه  ای 
همچون ســازمان همکاری شــانگهای و 
احیای ظرفیت ترانزیتی کریدورها ) شمال 
به جنوب و غرب به شرق ( از جمله اقدامات 
دولت برای گســترش دایره دیپلماســی 
اقتصادی و پیشبرد راهبرد ارتباط با منطقه 

بوده است.
باید در نظر داشــت چین بزرگترین شریک 
تجاری ایــران اســت و روابط دو کشــور 
علی رغم یک دهه تحریم ایــران همچنان 
ادامه یافته اســت. علاءالدیــن بروجردی 
رئیس انجمن دوســتی ایران و چین در این 
زمینه به ایســنا گفت که چیــن از معدود 
کشورهایی است که ســوء پیشینه تاریخی 
در رابطه با ایران نــدارد و در رابطه تاریخی 
چند هزار ســاله با چین هرچــه می بینیم 
همکاری های اقتصادی، دریانوردی، جاده 
ابریشم و فناوری اســت، بدون این که نقطه 

منفی در روابط دو کشور وجود داشته باشد.
کنعانــی ســخنگوی وزارت امــور خارجه 
هم درباره ســفر رئیس جمهور به چین در 
نشســت خبری  هفتگی خود اظهار داشت 
که این ســفر  در حــوزه اقتصــادی زمینه 
هایی را فراهم می کند که اولویت دو کشور 
اســت و  ظرفیت خوبی برای این همکاری 
وجــود دارد. برنامه جامع همــکاری های 
بلندمدت دو کشــور را پیــش از این امضا 
کردیم و این ســفر می تواند جهش مناسبی 
را در اجرایی کــردن برنامه های پیش بینی 
شــده در این برنامه جامع ایجاد کند. برنامه 
جامع همکاری های دو کشور تا این مرحله 
نتایج خوب  و ملموســی در حوزه تجاری و 
اقتصادی با وجود تحریم های آمریکا داشته 

است.
ســفر رئیس جمهور به چین، نقطه عطفی 
در رونــد رو به گســترش روابــط دوجانبه 
ایران و چین به عنوان دو کشــور مهم و دو 
بازیگر در ســطوح منطقــه ای و بین المللی 
اســت، در عین حال فرصــت خوبی برای 
توسعه مناسبات به ویژه تســریع در مسیر 

اجرای سند همکاری ۲۵ ساله دو کشور در 
زمینه های گوناگون است.

حجت الاســلام رئیســی پیش از عزیمت 
به چین تاکید کرد که اجرایی شــدن سند 
راهبردی ۲۵ ساله در ســفر به چین دنبال 
خواهــد شــد و امضــای ۲۰ تفاهم نامه در 
دستور کار قرار دارد و آن چه مهم است این 
که ما باید روابط راهبــردی دوجانبه خود را 
با چین دنبــال کنیم. از طرفــی در منطقه، 
عضویت در ســازمان همکاری شــانگهای 
ارتباط ما را نزدیک تر کرده اســت. عضویت 
ما در شــانگهای باعث شــد تــا ارتباط با 
زیرساخت های اقتصادی منطقه ای قطعی 
شود و این ظرفیت خوبی در ارتباط با چین 

هم خواهد بود.
علی رغم فراز و نشــیب های فراوان در تاریخ 
روابط ایران و چین، حفظ و توســعه روابط 
دوجانبه از اصول خدشــه ناپذیر سیاســت 
خارجی دو کشــور بوده اســت. همچنین 
با توجه به اشــتراکاتی که میان دو کشــور 
وجود داشته موجب شده تا چین از اهمیت 
و جایگاه ویژه ای در سیاست خارجی ایران 
برخوردار باشــد.  از جمله این که چین یک 
همکار اقتصــادی و بازیگر مکمل اقتصادی 
مهم برای ایران به شمار می رود و یک کشور 

مستقل، بزرگ و قدرت نوظهور است.
با توجه به سیاســت تحریمی غــرب علیه 
ایران، چین جایگاه خاصی در سیاست های 
اقتصادی و تجاری ایران داشــته و حتی در 
دوره پســا تحریم نیز جایگاه خاص خود در 
مبــادلات اقتصادی ایــران را حفظ خواهد 
کرد. در واقع چین تنها قدرت بزرگی اســت 
کــه از تــوازن و تمایل به چالش کشــیدن 
موقعیت مســلط آمریکا در پهنه سیاســت 

بین المللــی برخــوردار اســت. چیــن به 
مهم ترین بازیگــر در دور زدن تحریم های 
آمریــکا علیه ایران بــه ویژه پــس از پایان 
معافیت های نفتی بدل شده و از خریداران 

اصلی نفت ایران محسوب می شود.
از سوی دیگر ایران به لحاظ استراتژیک در 
غرب آســیا دارای مرزهای مشترکی با ۱۵ 
کشور و کانال دریایی در ســواحل شمالی 
و جنوب غربی اســت. همچنین با توجه به 
دسترسی ایران به مسیرهای پهناور ارسال 
کالا که غرب آسیا را به اروپا متصل می کند. 
ایران از نظر چین کشوری است که می تواند 
نقش مهمی در جاده ابریشــم جدید بازی 
کند. ضمن اینکه موقعیت ژئوپولتیکی ایران 
و تســلط بر تنگه هرمز بــرای حفظ امنیت 
صادرات انرژی از منطقــه خلیج فارس در 
صورت هرگونه رویارویی بین آمریکا و چین 

از اهمیت اساسی برخوردار است.
رئیس جمهور در مقاله ای کــه در روزنامه 
مردم -ارگان رســمی حزب حاکم چین- 
منتشر شــد تاکید کرد که دولت های ایران 
و چین که برنامه مشارکت جامع راهبردی را 
به عنوان الگوی تعاملات پایدار خود انتخاب 
کرده انــد دارای اشــتراکات و رویکردهای 
مشــابهی به تحولات بین المللی هســتند. 
دو کشور با ســلطه طلبی و یکجانبه گرایی 
مخالفند و بر لــزوم احترام به حقوق و منافع 

همه کشورها تأکید دارند. 
وی تاکیــد کرد کــه سیاســت جمهوری 
اســلامی ایران در تقویت روابــط دوجانبه 
فارغ از تحــولات منطقــه ای و بین المللی 
اســتمرار خواهد یافت و جمهوری اسلامی 
ایران از نقــش چیــن در عبــور از بحران 
کرونا، پیوســتن ایران به سازمان شانگهای 

و الحاق به بریکس پــلاس قدردانی کرده و 
در سایه برنامه مشــارکت جامع راهبردی 
۲۵ ســاله آمادگی تقویت روابط دوجانبه با 
چین به ویژه در زمینــه تولیدات صنعتی و 

فناوری های پیشرفته را دارد.
حمیدرضا ترقی یه عنوان یک فعال سیاسی 
نیز در تحلیلی نسبت به سفر رئیس جمهور 
کشــورمان به چین و واکنش غــرب به این 
ســفر تصریح کرد که اســتراتژی آمریکا و 
غرب هم مهار ایران و هم منــزوی کردن و 
فشار اقتصادی علیه جمهوری اسلامی ایران 
است که مانع رشــد اقتصادی کشور شود. 
غرب در واقع تلاش می کنــد تا ایران نتواند 
تعهداتش را به مردم و در جهت پیشــرفت 
کشور براساس رشد ۸ درصدی محقق کند 
بنابراین طبیعی اســت ارتباط ایران با چین 
و توافقاتی که زمینه ســازی های آن از قبل 
صورت گرفته و قراردادهای مربوط به سند 
۲۵ ســاله نیز در حال نهایی شــدن است، 
این مســائل و تمام توطئه ها و دسیسه های 

آمریکا علیه ایران خنثی شود.
عضــو شــورای مرکــزی حــزب مؤتلفه 
خاطرنشــان کرد:  حضور چیــن جایگزین 
خلأ آمریکا خواهــد بود، رویکــرد آمریکا 
دوشیدن شــیر کشــورهای عربی است اما 
چین براســاس روابط اقتصــادی برد-برد 
روابطش را با این کشــورها تنظیم می کند. 
بنابراین چین در منطقه خاورمیانه با حضور 
خودش و ســرمایه گذاری و توسعه در این 
مناطق موجــب تضعیف هژمونــی آمریکا 
در این منطقــه می شــود و می تواند اتحاد 
استراتژیک بین کشورهای عضو شانگهای 

را تقویت کند.
باید در نظر داشــت ایران نقش ژئوپلیتیکی 
مهمی برای اقتصاد چیــن دارد و آن ها هم 
می دانند بدون حمایت ایــران نمی توانند 
اهداف خــود را در اتصال شــرق و غرب از 

طریق جاده ابریشم محقق کنند. 
چیــن به دنبــال توســعه روابــط تجاری 
و اقتصــادی امن بــا کشــورهای مناطق 
مختلف جهان بــوده، بزرگترین شــریک 
تجاری ایران اســت، قدرتی نوظهور است 
که وابســتگی آن به انرژی بالاست و ایران 
یکی از تامین کننــدگان اصلی انرژی مورد 
نیاز این کشور اســت.  از طرفی ایران هم به 
دلیل قــرار گرفتن در یک موقعیت ســوق 
الجیشی و استراتژیک می تواند مسیر مهم 
اتصــال ترانزیتی را برای چیــن فراهم کند 
ضمن اینکه ایران از امن ترین مسیرها برای 
چین محسوب می شود. بنابراین انتظار می 
رود روابط اقتصادی دو کشور در چارچوب 
تفاهم هایی که انجام می شود بیش از پیش 
گســترش یافته و دو کشــور مکمل هم در 

رشد اقتصادی باشند.



 ظرفیت تجارت ۶۰ میلیارد دلار است

نقشهاقتصادیایرانوچین

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهار شنبه      2۶ بهمن 1۴۰1    شماره 12۶۶

شاخصهایاقتصادیدربارهاشتغال
چهمیگوید؟

حمید حاج اسماعیلی  شرایط به لحاظ شــاخصه ها برای توسعه بازار 
کار مناســب نیســت.در حال حاضر تورم تقریبا روزانه قیمت کالاها را 
در کشور افزایش می دهد و باعث مشــکلات عدیده ای شده که امکان 
فعالیــت را از بنگاه ها و کارآفرینــان می گیرد.در کنار این ها، تشــدید 
تحریم ها و محدودیت هایی اســت که طی ماه های گذشته ایجاد شده 
و این یک واقعیت است که امکان فعل و انفعالات اقتصادی و کسب وکار 
را در کشور محدود می کند.این در حالی اســت که بی ثباتی در عرصه 
سیاست های پولی و مالی طی یک سال گذشته و در سال جاری را شاهد 
بودیم. افزایش نرخ ارز به طور بی ســابقه ای اتفاق افتاده است. در مدت 
کوتاهی که در دولت سیزدهم نرخ دلار افزایش پیدا کرده که بی سابقه 
بوده است. روزی که دولت سیزدهم کار خود را شروع کرد، نرخ دلار ۲۳ 

هزار تومان بود که الان به حدود ۴۳ هزار تومان رسیده است.
ما با یک چنین شاخصه هایی، از فعالیت ها و توســعه بازار کار صحبت 
می کنیم که با یکدیگر مغایر جدی دارد. در کنار این ها، رشد اقتصادی 
قرار دارد. براساس آمارهایی که سازمان های بین المللی و بانک جهانی 
هم تایید کرده و کشــور نیز آن را قبول دارد، در سال ۲۰۲۲ میلادی که 
پایان پیدا کرده، رشد اقتصادی به ۲.۹ درصد کاهش پیدا کرده است. بر 

این اساس، کاهش رشد اقتصادی را در کشور شاهد بودیم.
این که دولت ادعا داشــته باشد که شرایط ســال جاری متحول شده، 
براســاس چه شــاخصه هایی اســت؟ نرخ تورم افزایش پیــدا کرده، 
محدودیت ها بیشتر شده، بی ثباتی در عرصه سیاست های پولی و مالی 
افزایش یافته و نوســانات شدید نرخ ارز را شــاهد بودیم و در عین حال 
فاقد یک برنامه برای اشــتغال زایی بودیم و رشــد اقتصادی نیز کاهش 
پیدا کرده اســت. این ها واقعیت هایی اســت که در خصــوص اقتصاد 
کشور وجود دارد و با وجود این که در یک برهه کوتاهی در شروع دولت 
سیزدهم شــاهد افزایش فروش نفت و فرآورده های نفتی بودیم، طی 
یکی دو ماه اخیر و با تشدید جنگ روسیه و اوکراین و عرضه نفت ارزان 

روسیه به بازارهای جهانی، دچار محدودیت فروش نفت هم شدیم.
اتفاقــا در رابطه با برخی از شــرکای جــدی در عرصه خریــد نفت که 
چینی ها و هندی ها بودند، در این حوزه دچار مشــکل شــدیم و آن ها 
نفت را از جای دیگری تهیه می کنند و کمتر از مــا می خرند. این هم از 

مشکلاتی است که در حوزه توسعه بازار کار، می تواند مطرح باشد.
در عین حال، موضــوع اصلی و مهم تری که می توانــد مبنای دفاع دولت 
باشــد، بودجه اســت . ما در بودجه دچار یک کســری بزرگ هستیم که 
براســاس برآوردهایی که رییس کمیســیون اقتصــادی مجلس مطرح 
کرده، بودجه بیش از ۴۰۰ هزار میلیارد تومان کســری دارد. میرکاظمی 
نیز به عنوان رییس ســازمان برنامه و بودجه، همین حدود رقم ها را تایید 
کرده است. این واقعیت ها نشان می دهد که فاقد بودجه عمرانی بوده ایم. 
وقتی بودجه عمرانی نداریم و بودجه الزامات را که هزینه ها در کشور بوده، 
نتوانستیم به درستی تامین کنیم، دولت چگونه در بازار کار توانسته موفق 
عمل کند؟ در کنار این هــا، فاقد اعتبارات حمایتی هــم بودیم و بانک ها 

نتوانستند از کسب وکارها حمایت کنند و این شرایط سخت وجود دارد.
وقتی دولت به صورت گســترده برای تامین کســری، اوراق منتشــر 
می کند، در واقع بانک ها را از فعالیت های معمولی تهی می کند و آن ها 
امکان مانور برای پرداخت تســهیلات ندارند.بر این اساس، شرایط به 

لحاظ شاخصه ها برای توسعه بازار کار مناسب نیست.

افزایش۶۰درصدیقیمتلوازمخانگی
تکذیبشد

 رییس اتحادیــه توزیع کنندگان لوازم خانگی تهــران با تکذیب افزایش 
۶۰ درصــدی قیمــت لوازم خانگی، گفــت: این روزها که درخواســت 
افزایش قیمت لوازم خانگی مورد پذیرش دولت قرار نگرفته است، برخی 
تولیدکنندگان با عرضه کالاهای قدیمی خود با کدهای جدید، ترفندی 
برای افزایش نرخ ها یافته اند.»اکبر پازوکی« افزود: به این ترتیب، اکنون 
که در ماه های پایانی ســال هســتیم و به طور معمول سال های گذشته 
رونق بازار انتظار می رود، تولیدکنندگان با این ترفند می خواهند سهمی 
در شب عید داشته باشند.به گفته این مقام صنفی، اکثر تولیدکنندگان 
در ماه های اخیر بین پنج تا ۱۵ درصد افزایــش قیمت )با یا بدون مجوز( 
داشته اند که با مقایسه فهرســت قیمتی آنها که برای این اتحادیه ارسال 
می شود با قیمت های سال گذشته، به روشــنی قابل مشاهده است.وی 
گفت: در این مدت بیشــترین افزایش قیمت مربوط به کولرسازان با ۶۰ 
تا ۷۰ درصد افزایش بوده است و در ســایر موارد اینکه گفته شده قیمت 

لوازم خانگی ۶۰ درصد افزایش یافته است، تکذیب می شود.
پازوکی اظهار داشــت: این شــرایط در حالی اســت که تولیدکننده 
می گوید همــه مواد اولیه تولیــد لوازم خانگی از جملــه ورق فولادی، 
محصولات پتروشــیمی، رنگ، پلاســتیک، PP و غیره و نرخ ارز گران 
شده اســت، اما اگر تولیدکننده بخواهد افزایشی برای محصولات خود 
داشته باشــد، از زمان درخواســت تا موافقت احتمالی با افزایش نرخ، 
دست کم ۶ ماه به طول خواهد انجامید و در این مدت باید ضرر کند.وی 
بیان داشت: در این شرایط است که شاهد اعمال افزایش نرخ ها از سوی 
تولیدکنندگان بدون کســب مجوز از وزارت صمت و سازمان حمایت 
هســتیم، حال آنکه مردم فکر می کنند توزیع کننــدگان و مغازه داران 
کالا را گران می فروشــند.رییس اتحادیه توزیع کنندگان لوازم خانگی 
تهران ادامه داد: امروز توزیع کنندگان لوازم خانگی که فقط عامل فروش 
هســتند، حتی نمی توانند ســود مصوب را دریافت کنند، زیرا قدرت 

خرید مردم کاهش یافته است و به خرید اقساطی روی آورده اند.

نایب رییس کمیسیون برنامه و بودجه:
مالیاتستانیعادلانهباطرحمالیاتبرعایدی

سرمایهاجرامیشود
 نایــب رییــس کمیســیون برنامــه، بودجــه و محاســبات مجلس 
شورای اســلامی گفت: طرح مالیات بر عایدی ســرمایه با شناسایی و 
بســتن راه های فرار مالیاتی، مالیات ســتانی عادلانــه را اجرا می کند.

حجت الاسلام سید محمدرضا میرتاج الدینی اظهار داشت: طرح مالیات 
بر ســوداگری راه فرار مالیاتی کســانی که پیش از این مالیات پرداخت 
نمی کردند، را می بندد. ایجاد بازارهای ســفته بازانه با کسب سودهای 
هنگفت منجر شــده بود تا شــاید افزایش بی رویه قیمت ها در بازارهای 

خودرو، مسکن، طلا و ارز شویم.
نایب رییس کمیســیون برنامه و بودجه مجلس با بیــان اینکه همه در 
پرداخت مالیات باید ســهیم باشند گفت: مالیات ســتانی باید عادلانه 
صورت بگیرد نه اینکه عده ای با سودهای کلان مالیات پرداخت نکنند و 

فشار مالیات بر سایر اقشار جامعه باشد.

دیدگاه

بازار

سمیه رسولی  اگرچه تجارت ایران و چین 
رقم ۵۰ میلیارد دلار را نیز تجربه کرده است 
اما در سالهای اخیر این رقم به محدوده ۲۰ 
میلیارد دلار رســیده که نیاز است تدابیری 
برای دســتیابی به ارقامی بالاتر اندیشیده 

شود.
 کشور چین از ســال های دور جزو شرکای 
راهبــردی ایــران در حوزه های سیاســی 
و امنیتــی محســوب می شــود؛ در حوزه 
اقتصــادی نیــز اگرچــه چین بــه عنوان 
بزرگ ترین اقتصاد کالا محــور جهان طی 
سال های گذشــته به صورت ثابت در صدر 
جدول تجارت با ایران قرار داشــته و حتی 
در اوج سال های تحریم اصلی ترین شریک 
تجاری ایران باقی مانده است اما با توجه به 
ظرفیت ها و قرابت سیاســی طرفین، زمینه 
برای توسعه هر چه بیشتر تجارت دو کشور 

وجود دارد.

اقتصاد چین
چیــن در طــول تاریــخ همــواره جــزو 
بزرگ تریــن اقتصادهــای دنیا محســوب 
می شــد و طبــق برآوردهای انجام شــده 
در ســال های معاصــر نیــز تبدیــل بــه 
پرســرعت ترین اقتصاد بزرگ دنیا شــده 
است، به شکلی که در طول ۳۰ سال گذشته 
به طور میانگین ســالانه ۱۰ درصد رشد را 
تجربه کرده و همواره دومین اقتصاد بزرگ 
دنیا بوده است؛ بنابراین با توجه به وضعیت 
تولید ناخالص داخلی این کشور که حتی در 
سال ۲۰۱۷ رتبه نخست را از آن خود کرد، از 
جایگاه قابل توجهی در اقتصاد بین المللی و 

زنجیره های ارزش جهانی برخوردار است.
بررسی آخرین آمار از وضعیت اقتصاد چین 
نیز حکایــت از آن دارد کــه تولید ناخالص 
داخلی این کشور در ســال ۲۰۲۲ میلادی 
از ۱۲۰ تریلیون یوان )۱۷.۴ تریلیون دلار( 
فراتر رفته و در این ســال اقتصــاد حداقل 
۴.۴ درصد رشد کرده است. تولید ناخالص 
داخلی چین در ســال ۲۰۲۰ معادل ۱۰۰ 
تریلیون یوان و در ســال ۲۰۲۱ نیز معادل 

۱۱۰ تریلیون یوان بوده است.

سرمایه گذاری چین
چین تقریباً با تمامی کشورهای دنیا روابط 
تجــاری مســتقیم و غیرمســتقیم دارد و 
شریک اول تجاری حدود ۱۲۰ کشور است. 
به شــکلی که کالاهای چینی در بسیاری از 

کشورها مورد استفاده قرار می گیرد.
در این بین نکته مهم تــر در مورد وضعیت 
ســرمایه گذاری این کشــور است؛ بررسی 
آخریــن آمارهــا حکایــت از آن دارد که 
اگرچه به دلیــل اتخاذ برخی سیاســت ها 
انتظار می رفت فرار ســرمایه در این کشور 
به صورت محسوســی رخ دهد اما سرمایه 
گذاری مستقیم خارجی در سرزمین اصلی 
چین در ۱۰ ماهه اول سال ۲۰۲۲ با افزایش 
۱۷.۴ درصدی در مقایســه با مدت مشابه 
ســال قبلی به ۱۶۸.۳ میلیارد دلار رسیده 
است. سرمایه گذاری مســتقیم خارجی در 
چین در سال ۲۰۲۱ نیز نسبت به سال قبل 

۱۴.۹ درصد افزایش داشته است.

همچنین میزان سرمایه گذاری چین در در 
بخش های مختلف کشــورهای دیگر نیز در 
ســال ۲۰۲۲ میلادی، ۹۸۵ میلیارد و ۳۷۰ 
میلیون یوان بوده اســت که در مقایســه با 
ســال ۲۰۲۱ میــلادی ۵.۲ درصد افزایش 
یافته اســت. در این میان، ســرمایه گذاری 
مستقیم مالی ۷۸۵ میلیارد و ۹۴۰ میلیون 
یوان بود که در مقایســه با دوره مشابه سال 

قبل از آن ۷.۲ درصد رشد کرده است.

سرمایه گذاری چین در ایران
با توجه بــه حجم اقتصاد چیــن و برقراری 
روابط حسنه میان ایران و این کشور انتظار 
می رفت که در طول سنوات گذشته میزان 
ســرمایه گذاری چین در ایران هم راستا با 
روابط سیاســی پیش رود کــه البته در این 
راستا دو کشــور برای تعمیق روابط تجاری 
اقدام به امضای ســند همکاری ۲۵ ساله به 
ارزش ۴۰۰ میلیارد دلار کردند اما به اعتقاد 
کارشناســان، با توجه به ۲۵ ساله بودن این 
ســند، ۴۰۰ میلیارد دلار در طول ۲۵ سال 
عدد ناچیزی است و نه برای ایران و نه برای 

چین عدد بزرگی محسوب نمی شود.
از ســوی دیگــر چینی هــا در دو ســال 
گذشــته حدود ۲۲۷ میلیون دلار در ایران 
ســرمایه گذاری کرده بودند کــه این رقم 
حالا به حدود ۱۸۵ میلیــون دلار کاهش 
یافته است. در این رابطه علی فکری رئیس 
ســازمان ســرمایه گــذاری و کمک های 
فنی و اقتصادی می گوید تعداد ســرمایه 
گذاری های مصوب و معتبر چین در ایران 
از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون ۲۵ طرح 
به ارزش ۱۸۵ میلیون دلار بوده اســت که 
۲۱ طــرح در بخش صنعــت، دو طرح در 
بخش معدن، یک طــرح در بخش خدمات 
و یک طرح نیز در بخش کشــاورزی بوده 

است.
بر همین اســاس، در یک ســال و ســه ماه 
گذشــته پس از روسیه، کشــور امارات به 
عنوان دومین کشور، ترکیه سومین کشور و 
چین چهارمین کشور و افغانستان پنجمین 

کشور سرمایه گذار در ایران بوده اند.

چین، شریک اول تجاری ایران
نقطه دیگر روابط اقتصادی ایران و چین به 
بخش تجارت )غیر از نفت( مربوط می شود؛ 
در این حــوزه نیز اگرچــه انتظارها بیش از 
ارقام فعلی اســت و گفته می شــود که دو 
کشور ظرفیت تجارت ۶۰ میلیارد دلاری را 
دارند و حتی در ســال ۲۰۱۴ نیز معادل ۵۱ 
میلیارد دلار مبادلات تجاری داشتند اما در 
حال حاضر نیز حتی با نصف شــدن تجارت 
میان دو کشور، همچنان چین از اصلی ترین 
شرکای تجاری کشــور محسوب می شود؛ 
به گونــه ای کــه در میان شــرکای اصلی 
تجاری ایران جایگاه چین بســیار بالاست 
و همچنان شــریک اول تجــاری ایران در 
بخش صادرات و در برخی از سال ها واردات 

محسوب می شود.
همچنیــن اخیراً سرکنســولگری چین در 
بندرعباس افتتاح شــده که می تواند نقش 
ارزنده ای در توســعه مراودات دو کشــور 
و تعمیــق همکاری های دوجانبــه چین با 

جنوب ایران داشته باشد.
از سویی دیگر، کارشناسان اقتصادی تاکید 
می کننــد که با ایجــاد روش هایــی مانند 
کنسرســیوم های صادراتی می توان قدرت 
صادراتی کشــور را افزایــش داده و بخش 
مهمی از محصولات مــورد نیاز بازار چین را 

تأمین کرد.

تجارت 2۵.3 میلیارد دلاری ایران
 و چین در 10 ماهه 1401

بررســی آخرین آمارهای گمرک ایران نیز 
حکایت از آن دارد که مجموع تجارت ایران 
با چین طی ۱۰ ماهه نخســت سال ۱۴۰۱ 
معادل ۲۹.۲ میلیون تن کالا به ارزش ۲۵.۳ 
میلیارد دلار بوده اســت؛ یعنــی تجارت با 
چیــن جلوتر از امــارات بــا ۱۹.۸ میلیارد 
دلار، ترکیه با ۱۱.۷ میلیارد دلار و عراق با ۹ 
میلیارد دلار قرار دارد و این کشور را تبدیل 
به صدرنشین جدول تجارت خارجی ایران 

کرده است.
صادرات به چین در ۱۰ ماهه امسال معادل 
۱۲ میلیــارد و ۸۰۶ میلیــون و واردات از 

چین نیز معادل ۱۲ میلیارد و ۶۹۸ میلیون 
دلار بوده اســت که به ترتیب رشد ۱۰ و ۳۳ 

درصدی را نشان می دهد.

بازارهای پربازده برای تجار ایرانی
عمده کالاهــای صادراتــی )غیرنفتی( به 
چین شــامل مواد معدنی، مشــتقات پترو 
پالایشــگاهی، مصالح ســاختمانی، قیر و 
محصولات فــولادی، آهنی و ســایر فلزات 
نیمه ســاخته، محصولات شیلاتی، غذایی، 
خشکبار و زعفران، لاســتیک، چرم، کیف، 
لوازم و محصولات نیمه صنعتی، شیمیایی، 
الکتریکی، محصولات شیشه و آئینه، پارچه 

و … است.
البته بررســی ها نشــان می دهد که پسته، 
زعفران، صنایع دســتی و چرم در بازارهای 
چین بیشتر مورد اســتقبال قرار گرفته اند. 
اخیراً نیز برای صادرات برخی از محصولات 
کشاورزی و لبنی تفاهم نامه هایی میان دو 
کشور امضا شده است.همچنین روغن های 
صنعتی، کــود، دارو، ماشــین آلات، لوازم 
الکترونیکی، محصولات فــولادی، پارچه، 
لاســتیک، لوازم و قطعات خودرو، کاغذ و 
مقوا و محصولات غذایــی و نهاده ها عمده 

کالاهای وارداتی از چین هستند.

نقش سازمان شانگهای در خنثی سازی 
تحریم ها

بــا توجه بــه اهمیــت نقــش اتحادیه ها، 
مجامع و پیمان های بین المللی در توســعه 
تجارت، ایران از ۲۶ شــهریورماه ۱۴۰۰ به 
عنوان عضو رسمی ســازمان همکاری های 
شــانگهای درآمــد؛ کشــورهای عضو این 
سازمان یک سوم جمعیت جهان را تشکیل 
می دهند و در حال حاضر هند، قزاقســتان، 
چین، قرقیزســتان، پاکســتان، روســیه، 
تاجیکســتان و ازبکســتان اعضای اصلی و 
کشورهای افغانستان، بلاروس و مغولستان 
به عنوان عضو ناظر و جمهوری آذربایجان، 
ارمنستان، پادشاهی کامبوج، نپال، ترکیه 
و سریلانکا نیز از شــرکای گفت وگوی این 

سازمان محسوب می شوند.

نکته قابل توجه در مورد سازمان شانگهای 
آنکه طبق آمــار در ســال ۲۰۲۲ میلادی 
ســهم دلار از تجــارت دوجانبــه چین و 
روســیه کاهش یافته و از ۹۰ درصد ســال 
۲۰۱۵ به ۴۶ درصد در سال ۲۰۲۲ رسیده 
است؛ همچنین ســهم یورو به ۳۰ درصد و 
ســهم ارزهای ملی نیز به ۲۴ درصد رسیده 
اســت. بنابراین عضویت ایران در شانگهای 
می تواند در خنثی سازی تحریم ها و مقابله 
با یکجانبه گرایی آمریــکا و دلار زدایی تأثیر 

بسزایی بگذارد.
از سویی دیگر کارشناســان معتقدند که با 
توجه به ســهم ۷۰ درصدی چین از حجم 
اقتصاد این سازمان، پیگیری اجرای تفاهم 
نامه همکاری های ۲۵ ســاله ایران و چین از 
طریق ایجــاد پروژه های درون ســازمانی 
شانگهای می تواند به توسعه تجارت کمک 

محسوسی کند.

لزوم تضمین امنیت
آنطــور که کارشناســان تاکیــد می کنند 
در صــورت برداشــته شــدن تحریم ها که 
بزرگتریــن مانــع تجــاری چیــن و ایران 
محسوب می شود می توانیم بار دیگر ارزش 
مبــادلات اقتصــادی دو کشــور را به طور 

چشمگیری افزایش دهیم.
از ســویی دیگر نیــز به دلیل گســتردگی 
شــرکای تجاری چین و تمایل کشورهای 
مختلف برای توسعه روابط با آن، نکته قابل 
توجه در تجارت با چین توجــه به نیازهای 
این کشــور و تضمیــن امنیت تجــارت و 

سرمایه گذاری است.
مجیدرضا حریــری رئیس اتــاق بازرگانی 
مشــترک ایران و چیــن در ایــن ارتباط 
می گوید: امروز اقتصاد چین و شرکت های 
بزرگ فعال در آن با نقــاط مختلف دنیا کار 
می کنند و سطح گســترده ای از همکاری را 
فراهم کرده اند. برای سرمایه گذاری نیاز به 
امنیت و تضمین شرایط اســت و با توجه به 
تحریم هایی که اقتصاد ایران در ســال های 
گذشــته آن را تجربــه کــرده، برخــی از 
شرکت های چینی می ترسند که در صورت 
ورود به ایــران با محدودیت مواجه شــوند. 
در صورتی که مــا امنیت ســرمایه گذاری 
را تأمیــن کنیم، قطعاً شــرکت های چینی 
نیز به حضور در ایران علاقه نشــان خواهند 
داد. البته بنا نیست که در این حوزه انحصار 
ایجاد شود و در صورت فراهم شدن شرایط، 
از دیگر کشــورها نیز امکان جذب سرمایه 
خواهیم داشت؛ اما در حال حاضر همانطور 
که اروپایی ها محدودیت هایی دارند، قطعاً 
نگرانی برای شــرکت های چینی نیز وجود 

دارد.
به گفته وی، همکاری با ایران برای چین یک 
موضوع مهم اســت و ما همواره جزو تأمین 
کننــدگان اصلی انرژی چیــن بوده ایم. در 
صورتی که مقدمات لازم فراهم نشــود، ما 
برخی فرصت هــا را از دســت می دهیم اما 
این به معنای کنار گذاشــتن ایران از سوی 
چینی ها نخواهــد بود و در صــورت فراهم 
شدن شرایط، امکان رشد جدی همکاری و 

سرمایه گذاری جدید وجود خواهد داشت.

در نشست آسیب شناسی صنعت لوازم خانگی مطرح شد

تورم،پاشنهآشیلصنعتلوازمخانگی

خریدار  در نشست آسیب شناسی صنعت 
لوازم خانگی در حوزه محصولات کوچک که 
در محل موسســه مطالعات و پژوهش های 
بازرگانی برگزار شــد، کارشناســان تورم 
را پاشنه آشیل و مســاله اصلی این صنعت 

عنوان کردند.
به گزارش موسسه مطالعات و پژوهش های 
بازرگانی، »عباس هاشمی« دبیرکل انجمن 
صنایع لوازم خانگی ایران در این نشســت 
گفــت: سیاســت های ســرکوب قیمتی و 
قیمت های دستوری که به تولیدکنندگان 
تحمیل می شــود، بحرانی برای صنعتگران 
است و این موضوعی در حالی اتفاق می افتد 
که قطعات و مواد اولیه هــر لحظه در حال 

گران شدن است.
این مقام صنفی، راهکار مناسب برای مقابله 
با این مساله را نظارت دقیق و سیستماتیک 
توســط دولت بر کنترل هزینــه های مواد 

اولیه برای ساخت ذکر کرد.
وی افــزود: اغلب مــواد اولیــه این صنعت 
توسط شرکت های وابسته به دولت، ارائه و 

در بورس عرضه می شود. نمونه این موضوع 
هم دســتور قیمتی اخیر اســت که اجازه 
افزایش قیمت را تا پایان اردیبهشت ۱۴۰۱ 
نمی دهد، در حالی که قیمت های مواد اولیه 
تولیدکنندگان با مکانیزم آزاد و وابســته به 
قیمت ارز، به صورت روزانه در حال افزایش 

است.
هاشــمی بر لزوم توجه به کنتــرل قاچاق 
تاکید کرد و ادامه داد: حضــور ۲۰ درصد از 
محصــولات خارجی در بــازار داخلی برای 
رقابتی شــدن فضای کســب و کار مناسب 
اســت، اما باید این میزان به صورت کنترل 
شده و براساس نظارت های بالادستی انجام 
شود، در حالی که مساله قاچاق و مجوزدهی 
به ته لنجی ها تا حــدودی مانع این امر می 

شود.
وی بر آمادگی انجمــن و مجموعه اعضای 
آن برای همــکاری با موسســه مطالعات و 
پژوهش های بازرگانــی در انجام طرح های 
مشترک و طراحی زیست بوم نوآوری در این 

صنعت، تاکید کرد.

سهم 8۵ درصدی مواد اولیه 
از هزینه های تولید

»پرویــز کلباســی« مدیرعامــل یکی از 
شــرکت های تولیدکننده لوازم خانگی در 
ادامه این نشســت اظهار داشت: حدود ۸۵ 
درصد هزینه های تولید در صنعت، شــامل 
هزینــه های مــواد اولیه اســت و فقط ۱۵ 
درصد مربوط به هزینه نیروی کار می شود؛ 
بر این اســاس تاثیر مواد اولیــه و افزایش 
قیمت آنهــا در قیمت تمام شــده محصول 

نهایی بسیار چشمگیر است.
وی، مســاله جــذب و نگهداشــت نیروی 
متخصص را به عنوان چالش اساســی برای 
این صنعت ذکر و مســائل مربوط به ضعف 
توانمندی فــارغ التحصیلان دانشــگاهی، 
اقتصادی نبودن تولید در کشــور، دست و 
پاگیر بودن قوانین و سیاســت های کلان و 
دست اندازی های سازمان محیط زیست در 
توســعه صنعت را به عنوان سایر آسیب ها و 
مســائل پیش روی تولیدکنندگان صنایع 

کوچک صنعت لوازم خانگی عنوان کرد.

ضعف توانمندی تخصصی و فنی 
فارغ التحصیلان دانشگاهی

دیگــر  تهرانچــی«  »محمدحســین 
تولیدکننده حاضر در این نشســت، ضعف 
توانمندی تخصصی و فنی فارغ التحصیلان 
دانشــگاهی را به عنوان یک چالش مهم این 
صنعت ذکر و به ارائه نمونــه هایی از هزینه 
هایی کــه شــرکت بابــت عدم توانمندی 

نیروهای جذب شــده جدید خود داشتند 
اشاره کرد.

وی، عدم وجود ثبات در قوانین بالادســتی 
حوزه صنعــت و بی ثباتــی در قیمت های 
مــواد اولیه را بــلای جان تولیــد و صنعت 
لوازم خانگــی دانســت و اظهار داشــت: 
درباره واردات مواد اولیه مســاله دو نرخی 
بودن قیمــت ارز در واردات )ارز نیمایی( و 
قیمت گــذاری کالا با ارز دولتــی به عنوان 

چالش دیگر این صنعت است.
تهرانچی اظهار داشت: درگیر شدن بنگاه با 
مسائل اجتماعی مربوط به کارکنان، چالش 
دیگری این صنعت اســت. به طــوری که با 
وجود ضعف تخصصی نیروهای شــرکت، 
نگهداشــت همان نیروها هم برای شرکت 

کار دشواری است.
وی ادامه داد: این مســائل حتی فرصت فکر 
کردن به نوآوری، توســعه فناوری و تحقیق 
و توســعه را به ما نمی دهــد. فعالیت های 
روزمره ما به طور دائم متمرکز به رو در رویی 
با قوانین و آیین نامه های مختلف بالادستی 
و دولتی بوده اســت. در حالــی که در همه 
کشــورهای پیشــرفته، دولت ها و سیستم 
های حکمرانــی فقط بــه ریلگذاری های 
کلیــدی می پردازند.ایــن تولیدکننــده و 
کارآفرین گفت: کمبود ســرمایه در گردش 
نیز به عنوان یکــی از چالش های مهم برای 
این صنعت به شــمار می رود و بانک ها این 
مبالغ و ســرمایه در گــردش را در اختیار 

تولیدکنندگان قرار نمی دهند.

اهمیت دیپلماسی خارجی بر چرخه 
تولید و شبکه سازی های جهانی

در ادامه این نشســت، »علــی محمدی« 
یکی دیگر از تولیدکننــدگان لوازم خانگی 
با یادآوری اینکه شــرکای تجاری خارجی 
ما در زمان نخســتین فشــار تحریم های 
خارجــی در ســال ۲۰۱۲ ایــران را ترک 
کردنــد، بر اهمیــت موضوع دیپلماســی 
خارجی بر چرخه تولید و شبکه سازی های 

جهانی تاکید کرد.
وی با اشــاره به نبــود ثبــات قیمت ارز 
در کشــور، خاطرنشــان کــرد: برخلاف 
اســتانداردهایی که لازم اســت بنگاه ها 
حداکثر تنها تــا دو ماه آینــده خود مواد 
اولیه لازم برای تولیــد را تامین کنند، اما 
ما برای مقابلــه با این عدم ثبــات مجبور 
شــده ایم تا ۶ ماه آینده مواد اولیه خود را 
تامین کنیم که این مساله بار مالی زیادی 

به بنگاه وارد می کند.
»علی نباتی پور« رئیــس هیات مدیره یکی 
دیگر از شرکت های تولیدی، در این نشست، 
ارائه مشوق های صادراتی به تولیدکنندگان 
را به عنوان راهــکاری کلیدی در توســعه 
صادرات دانست و بر آســیب های ناشی از 
عدم ثبت قیمتی نهــاده های تولید، بر تاثیر 
آن بر میزان سودآوری شــرکت ها که این 
ســودآوری در برخی از بنگاه های بزرگ در 
این صنعت حتی به زیر پنج درصد رســیده 
است و در آســتانه ورشکســتگی هستند، 

تاکید کرد.
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آخرینوضعیتارائهاینترنتبدونفیلتر
بهاساتیددانشگاه

وزرای ارتباطات و علوم آخرین وضعیت دسترســی به اینترنت باز ویژه 
اساتید دانشگاه ها را اعلام کردند.

عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره اینکه اینترنت 
بدون فیلتر برای اســاتید دانشــگاه ها چه زمانی فعال می شود، گفت: 
اینترنت بــدون فیلتر به اســاتید مانند اینترنت خبرنگاری اســت که 

وزارت ارتباطات به برخی خبرنگاران داده است.
وی افزود: این اینترنت برای دسترسی اساتید به سایت هایی که تحریم 
شده اند و برخی از ســایت هایی که کاربرد چندگانه دارند و احیاناً مورد 

پالایش )فیلتر( قرار گرفته اند ارائه می شود.
وزیر ارتباطات با اشاره به زمان اجرایی شدن این موضوع گفت: درحال 
فراهم کردن این امکان هســتیم ولی هنوز عملیاتی و اجرایی نشــده 

است.
محمد علی زلفی گل، وزیــر علوم نیز در این خصوص بــه مهر گفت: از 
دانشگاه ها خواسته شده است لیســت اعضای هیأت علمی خود را برای 
دسترسی به اینترنت باز ارائه دهند، دسترسی به اینترنت باز به منظور 
استفاده از سکوها و تارنماهای بین المللی با محتوای علمی، آموزشی، 

پژوهشی و فناوری صورت می گیرد.
وزیر علوم درباره اینکه از چه زمانی دسترســی به اینترنت باز اســاتید 
عملیاتی می شود افزود: بستگی دارد که چه زمانی دانشگاه ها فهرست 

اعضای هیأت علمی خود را ارائه کنند.
 پیش از این معاون حقوقی وزارت علوم در نامه ای به رؤسای دانشگاه ها 
اعلام کرده بــود: با عنایت به مصوبه یکصد و بیســت و نهمین جلســه 
کارگروه تعیین مصادیق مجرمانه دستور فرمائید نسبت به تهیه لیست 
اعضای محترم هیئت علمی آن مؤسســه براساس فرم پیوست در قالب 
فایل اکسل جهت دسترسی به اینترنت باز به منظور استفاده از سکوها 
و تارنماهای بین المللی با محتوای علمی، آموزشی، پژوهشی و فناوری 

به قید فوریت جهت اقدامات بعدی به این معاونت ارسال فرمائید.
ارائه این تسهیلات به اســاتید دانشــگاه انتقاداتی را به همراه داشته و 
از آن به عنــوان طرحی که اینترنت طبقاتی را تأیید می کند، یاد شــده 
اســت. این در حالی اســت که طبق گفته های وزیر ارتباطات »چیزی 

تحت عنوان اینترنت طبقاتی نداریم«.

القاصی مطرح کرد
پیگیریتحصیلرضایتشکاتمحکومان

وزندانیاندارایشاکیخصوصی
رئیس کل دادگســتری استان تهران از تشــکیل کارگروهی به منظور 
پیگیری و تسهیل روند تحصیل رضایت شــکات محکومان و زندانیان 

دارای شاکی خصوصی خبر داد.
علی القاصی در پی دســتور رئیس قوه قضائیه مبنــی بر نقش آفرینی 
بخش های ذی ربط دســتگاه قضا از جمله مرکز توســعه حل اختلاف، 
رؤسای کل دادگستری ها و دادســتان ها، برای تحصیل رضایت شکات 
محکومان و زندانیان دارای شــاکی خصوصی جهــت بهره مندی این 
اشخاص از عفو اخیر، از تشکیل کارگروهی به منظور پیگیری و تسهیل 
روند تحصیل رضایت شــکات محکومــان و زندانیان دارای شــاکی 

خصوصی با عنایت به حقوق مادی و معنوی شکات خبر داد.

رئیس کل دادگستری استان تهران با تشریح اعضای این کارگروه اظهار 
کرد: معاون قضائی و رئیس شوراهای حل اختلاف استان تهران، معاون 
دادستان و ستاد دیه اســتان تهران از اعضای این کارگروه هستند که 
وظیفه احصاء زندانیان و محکومان دارای شــکاتی را بر عهده دارند که 

می توانند مشمول عفو اخیر شوند.
وی در پایان اظهار کــرد: همچنین ایــن کارگروه موظف اســت تا با 
بهره گیری از ظرفیت خیرین و ســتاد دیه زمینه اخذ رضایت شــکات 
خصوصی این زندانیان را فراهم کند تا حســب دســتور ریاســت قوه 
قضائیه زمینه بازگشــت این زندانیان تا پایان ســال به آغوش خانواده 

فراهم شود.

آزادی۶۷۸زندانیغیرعمددرفجرانقلاباسلامی
 مدیرعامل ســتاد دیه کشــور از آزادی ۶۷۸ زندانی جرایم غیرعمد به 

مناسبت چهل و چهارمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی خبر داد.
به گزارش ســتاد دیه کشــور، علی شــمس با تقدیر از آحــاد مختلف 
اجتماعی در راســتای اقدام حســنه آزادی زندانیــان جرایم غیرعمد 
گفت: در طول ایــام مبارک دهه فجر تعــداد ۶۶۴ زندانی بدهکار مالی 
و ۱۴ محکوم به پرداخت دیات غیرعمد ناشــی از حــوادث کارگاهی یا 

سوانح رانندگی از بند حبس رهایی یافتند.
وی بدهی زندانیان آزاد شــده را رقمی معادل ۶ هــزار و ۷۵۵ میلیارد 
ریال عنــوان کرد و افــزود: در فرآیند رســیدگی به پرونــده زندانیان 
مساعدت شده در قالب پویش »فجر آزادی؛ ویژه استخلاص بدهکاران 
غیربزهکار«، نمایندگی های ستاد دیه در اســتان ها با دعوت از شکات 
خصوصی و برگزاری جلســات صلح و ســازش رقمی بالغ بر یک هزار 
و ۴۸۳ میلیارد ریــال را از اصل محکوم بٌه گذشــت رضایتمندانه اخذ 

نموده اند.
مدیرعامل ستاد دیه کشــور با تقدیر از همیاری قضات محاکم قضایی 
در مختومه نمودن پرونــده بدهکاران مالی اظهار کرد: در رســیدگی 
به پرونده ها تــا میزان ۴ هزار و ۵۴۶ میلیارد ریــال نیز با معاضدت های 
قضایی دایر بر »ارایه دادخواست  اعسار«، از اصل بدهی کسر شده است.

شمس با اشــاره به اینکه ۷۸ زندانی جرایم غیرعمد بدون پرداخت هر 
وجهی و به صرف مشــاوره های حقوقی ســتاد دیه از بند آزاد شده اند، 
گفت: در فهرست استان های فعال آذربایجان شــرقی با فراهم نمودن 
زمینه آزادی ۴۸ زندانی جرایم غیرعمد در صدر فهرســت آزادی های 
ویژه ایــام الله فجر قرار گرفته و در ادامه اســتان اصفهــان با آزادی ۴۴ 
مددجوی نیازمنــد و تهران و خراســان رضوی نیز به ترتیــب با مهیا 
ســاختن مقدمات رهایی ۳۹ و ۳۴ محبــوس در ردیف های بعدی این 

جدول آماری قرار دارند.

دیوار

مدیرعامل ســازمان انتقال خون ایــران گفت: اجرای 
پروژه پالایش قراردادی پلاسما منجر به صرفه جویی 
بیش از ۱۱ میلیون یورویی برای نظام ســلامت کشور 

شده است.
 مصطفــی جمالــی، در اولیــن اجــلاس مدیــران 
انتقال خون کشــورهای عضو گروه ۵ حوزه ســلامت 
)افغانستان، عراق، پاکستان، ایران، تاجیکستان( که در 
هتل استقلال تهران برگزار شد، افزود: سازمان انتقال 
خون ایران حدود ۵۰ سال پیش به عنوان سازمان ملی 
تأسیس شد و از آن زمان تاکنون به صورت فزاینده ای، 
پیشرفت های قابل توجهی در تمامی ابعاد طب انتقال 
خون داشــته که یکی از مهم ترین آنها، تحقق شاخص 
اهدای خون ۱۰۰ درصــد داوطلبانه از ســال ۲۰۰۷ 

است.
وی گفت: طبق گزارش ســال ۲۰۱۸ سازمان جهانی 
بهداشت، ســالیانه حدود ۱۱۸.۵ میلیون اهدای خون 
در جهان صــورت می گیرد کــه از این میزان، ســهم 

کشورهای عضو مدیترانه شــرقی در حدود 
۹.۹ میلیون بوده و جمهوری اســلامی ایران 
با اهدای بیش از دو میلیون در سال حدود ۲۱ 
درصد از کل خون های اهدایی در ۲۱ کشور 

عضو منطقه را تشکیل می دهد.
جمالی ادامه داد: میانگین نرخ اهدای خون 
به ازای هر ۱۰۰۰ نفر جمعیت در کشورهای 

با درآمد متوسط به بالا ۱۶.۴ در ۱۰۰۰ و در کشورهای 
عضو مدیترانه شــرقی ۱۴.۴ در ۱۰۰۰ نفر است، این 
نرخ در ایران حدود دو برابر بیشــتر و معادل ۲۵ در هر 
۱۰۰۰ نفر برآورد شــده است. متأســفانه هنوز در ۶۰ 
کشور نرخ اهدا به ازای ۱۰۰۰ نفر جمعیت کمتر از ۱۰ 

اهدا در ۱۰۰۰ نفر است.
وی با اشــاره به اینکه بیش از ۸۹ درصــد از خون های 
اهدایی در ســطح جهان تبدیل به فرآورده های خونی 
می شوند، تصریح کرد: این نرخ در کشورهای با درآمد 
بالا و درآمد متوســط به بالا ۹۶ درصد و در کشورهای 

عضو منطقه مدیترانه شرقی ۶۵ درصد است؛ 
این در حالی است که ســازمان انتقال خون 
ایران موفق شده اســت که با فرآوری بیش از 
۹۸ درصد خون های اهدایی، در این شاخص 

نیز موفقیت بالاتری را تجربه کند.
جمالی افــزود: خوشــبختانه در جمهوری 
اسلامی ایران، ۱۰۰ درصد خون های اهدایی 
در راســتای پیشــگیری از انتقال عفونت های منتقله 
از طریــق خون، غربالگــری می شــوند و عفونت های 
هپاتیــت B، C و HIV در میــان اهداکنندگان خون 
کشورمان، در بین کشورهای شرق مدیترانه کمترین 

میزان شیوع را دارد.
وی با بیان اینکه مؤسسه عالی طب انتقال خون وابسته 
به ســازمان انتقال خون ایران با هدف نقش مشورتی و 
آموزشی، از جانب ســازمان جهانی بهداشت و از سال 
۲۰۱۴ به عنوان قطب آموزشی منطقه شرق مدیترانه 
فعالیت های آموزشی و پژوهشــی بسیار زیادی داشته 

اســت، گفت: برگزاری بیش از ۲۸ کارگاه آموزشــی و 
بیش از ۶ کنگره بین المللی در حوزه طب انتقال خون 

نمونه ای از فعالیت های آموزشی این مؤسسه است.
جمالی ادامه داد: در طول بیش از ۱۶ ســال گذشته و 
پس از تأیید مراکز انتقال خون ایران توسط مؤسسه پل 
ارلیخ، پلاسمای ایران جهت تبدیل به داروهای مشتق 
از پلاســما از طریق پالایش قراردادی پذیرفته شــد. 
مطابق گزارش سازمان جهانی بهداشت، اجرای پروژه 
پالایش قراردادی پلاســما منجر به صرفه جویی بیش 
از ۱۱ میلیون یورویی برای سیســتم بهداشتی کشور 

شده است.
وی تصریح کــرد: طب انتقــال خون دائمــاً در حال 
پیشــرفت اســت و برنامه ریزی گروه ۵ می بایست به 
نحوی باشد که علاوه بر ارتقا فرایندهای معمول انتقال 
خون در کشــورهای عضو، پیش بینــی لازم در جهت 
دستیابی سریع به آخرین دســتاوردهای علمی طب 

انتقال خون مد نظر قرار گیرد.

خون

الهه جعفرزاده  یکی از اعضای کمیسیون 
فرهنگی مجلس شورای اسلامی می گوید: 
شرایط نابه ســامان آموزشــی در کشور ما 
به این دلیل اســت که آمــوزش و پرورش 
سال هاست از ریل خدمت مطلوب منحرف 

شده است.
 آموزش و پرورش کشــور مســئول تربیت 
نسل  آینده اســت و از همین رو می بایست 
تمام تلاش خــود را در جهــت تعلیم افراد 
شایســته و توانمنــد به کار گیــرد. یکی از 
مهم ترین اموری که آموزش و پرورش باید 
در این زمینــه موردتوجه قرار دهد، جذب و 
استخدام نیروهای حرفه ای و کاربلد است. 
مقبولیــت و بهره مندی قشــر فرهنگی، به 
ویژه معلمان، از آگاهی و رشــد مطلوب در 
جامعه و مدرســه، به مثابه کلید موفقیتی 
است که نهادهای آموزشی به منظور تربیت 

دانش آموزان باید ابتدا بدان دست یابند.
در شــرایط موجود تنها حــدود ۳۰ درصدِ 
نیروی انســانی آموزش و پرورش از مراکز 
تربیت معلم )دانشگاه فرهنگیان و دانشگاه 
تربیت دبیر شهید رجایی( تأمین می شوند 
که این برخلاف رویکرد اســناد بالادستی 

است.
ســید علی یزدی خواه، عضو کمیســیون 
فرهنگی مجلس شورای اســلامی، در این 
راســتا می گوید: »برای رفع معضل کمبود 
نیروی فرهنگی در زمینه آموزش، فراخوان 
جذب نیرو بــه گروه های مختلفــی اعم از 
قراردادی، شرکتی، ســربازمعلم و مدرسان 
نهضت ســوادآموزی صادر شــد و از همین 
رو، فرآیندی که برای تربیت معلم باید طی 
می شد، طی نشد و کیفیت نیروی انسانی به 

مرور افت پیدا کرد.«
متــن کامــل ایــن گفت وگــو را در ادامه 

می خوانید:

 آموزش در مدارس دولتی ما تقریباً 
فاقد کیفیت اســت؛ طبق آماری که 
امســال از میان نفــرات برتر آزمون 
کنکور به دســت آمد، مشخص شد 
بســیاری از این افراد از غنای خاصی 
برخوردار بوده و در مــدارس خاص 
تحصیل کرده بودند. چنین موضوعی 
ضمن زیر پا گذاشتن عدالت آموزشی، 
با سیاســت های کلی نظام آموزشی 
نیز در تضاد اســت که افراد با سطح 
مالی بالا، در رشته دانشگاهی بهتری 
پذیرفته شــوند. در این خصوص چه 

باید کرد؟
شــاه بیت تحول در نظام آموزشی، اجرای 
سند تحول بنیادین آموزش و پرورش است 
که طی بیش از بیست جلسه مداوم، در سال 
۱۳۹۱ تصویب شد و طبق محتوای آن، هر 
پنج سال یکبار هم می بایست بازنگری شود. 
اگر این سند اجرا می شد، ما بسیاری از این 

بحران های آموزشی را نداشتیم. یکی از این 
بحران ها مربوط به نیروی انســانی است که 
نیروی انســانی ما در حال حاضر از کیفیت 
مطلوبی برخوردار نیســت. با بازنشستگی 
حدود ۳۰۰ هزار نیــروی فرهنگی طی دو 
ســه ســال اخیر، کلاس های درس یکباره 
خالی شدند. برای رفع این معضل، فراخوان 
جذب نیرو بــه گروه های مختلفــی اعم از 
قراردادی، شرکتی، ســربازمعلم و مدرسان 
نهضت ســوادآموزی صادر شــد و از همین 
رو، فرآیندی که برای تربیت معلم باید طی 
می شد، طی نشد و کیفیت نیروی انسانی به 
مرور افت پیدا کرد. در ســند مذکور، نقطه 
عطف تحــول در آموزش و پــرورش، معلم 
است و بر همین اســاس قرار بر این شد که 
معلمان، گواهی صلاحیــت دریافت کنند، 
از جهت معیشــتی نیازهای معلم رفع شود 
و بر نحوه جذب نیروها نظارت شــود. حتی 
به منظور نوآوری در شــیوه های تدریس، 
در این سند ذکر شــد که برای کتب درسی 

محتوای چندرسانه ای تولید شود.

  منظور از محتوای چندرســانه ای و 
نقش آن در آموزش چیست؟

اینکه برای تمام مطالب آموزشی، کارتون، 
فیلم، بازی، درسنامه و آزمون های مناسب 
طراحی شــود. پلتفرم »شــاد« نیز از موارد 
ذیل این طــرح بود که ســال ۹۱ تصویب و 
سال ۹۲ تحویل دولت یازدهم داده شد. اما 
موضوعی که الآن مطرح اســت، ناکارآمدی 
نظام آموزشی ماست؛ کتب درسی ما آنطور 
که باید جذاب نیست و حجم بالایی دارد. در 
سند تحول، ذکر شــده که این حجم باید تا 
حدودی کاسته شــود و ساعات کلاس های 
درس نیز کاهش یابد که چند ساعتی وقت 
خالی در طی هفته وجود داشــته باشــد تا 

دانش آمــوزان در این زمان، بــه فراگیری 
مهارت های اجتماعی، گفت وگو، برگزاری 
اردوها و کرسی های آزاد اندیشی بپردازند. 
در این ســند آمــده که فضــای یاددهی و 
یادگیری فقــط محدود بــه کلاس درس 
نیست و می تواند به محیط خارجی از جمله 
اردوها و یا حتی حیاط مدرسه، آزمایشگاه و 
کارگاه علمی نیز منتهی شود. اگر می بینید 
که شــرایط فعلی آموزش، یــک وضعیت 
نابه سامان دارد، برای این است که آموزش و 
پرورش سال هاست از ریل خدمت مطلوب 

منحرف شده است.

  گمــان می شــود علــت اصلی 
بحران های آموزشــی این است که ما 
آموزش را انتفاعی کرده ایم، درســت 

است؟
نه، اینطور نیســت. سیاســت حاکم بر این 
جریان، از ابتــدا اینگونه نبوده کــه الآن با 
آن مواجهیم. طبق اصل ۳۰ قانون اساسی، 
خدمات نظــام آموزش و پــرورش رایگان 
اســت؛ برای همین است مدارســی که در 
هنگام ثبت نام، از متقاضیــان پول دریافت 
می کنند متخلف شناخته می شوند و با آنها 

برخورد می شود.

 ممکن اســت در حین ثبت نام پولی 
از دانش آموزان دریافت نشود، اما در 
طی سال حتماً مبالغی را تحت عنوان 
کمک  به مدرسه، از خانواده ها دریافت 

می کنند.
چون بــه مــدارس بودجــه کافــی تعلق 
نمی گیرد، حقوق معلمان به حســاب آنها 
واریز می شود اما هزینه نگهداری از مدرسه 
چه می شــود؟ فضای کلاس و تجهیزات آن 
اعم از میز و صندلی، سیســتم گرمایشی و 

سرمایشی و ... نیاز به رسیدگی دارد.

 ســند تحول تا چه اندازه مبتنی بر 
تعارض منافع تنظیم شــده اســت؟ 
منظور، تعارض منافعی اســت که بین 
تنظیم کنندگان ســند تحول وجود 
دارد؛ این تعارض منافــع می تواند به 
حد مطلوب برســد و تدریس کارآمد 
و کاربــردی حاکم شــود. اما در حال 
حاضر یک دانش آموز نمی تواند بدون 
استفاده از کتاب های کمک درسی به 

موفقیت چشم گیری دست پیدا کند.
این تعارض به کمترین میزان آن رســیده 
اســت. چیزی که امروزه مشاهده می کنید، 
حداقلِ چیزی است که معمولاً وجود دارد. 
ارزشــیابی در آموزش و پرورش به شــکل 
خودارزیابی برنامه ریزی شــده اســت، در 
صورتی که باید یک ارگان فرادستگاهی این 
ارزیابی را انجام دهد تــا نقاط ضعف و قوت 
پدیدار شــوند. در واقع وجــود کتاب های 
کمک درســی، تعــارض منافع نیســت و 
ایــن چندکتابی خودش امری ســت که در 
راستای حذف سودجویان در حوزه آموزش 
طرح ریزی شده اســت. این برنامه در سند 
تحول آموزش به درستی تدارک دیده شده 
اما متأســفانه این ســند اجرا نشده است و 
سیستم تعلیم و تربیتی ما همچنان از همان 

سیستم ۶۰سال پیش پیروی می کند.

 اما آمار وزارت علوم نشان می دهد 
که امروزه حوزه های دانشــگاهی ما 
دیگر تبدیل به حوزه فرادستی شده 

و مختص طبقه متوسط رو به بالاست.
در شــرایط فعلی بلــه همینطور اســت، 
البته با گذشــت بیش از ده سال لازم است 

بازنگری هایی در این سند صورت گیرد.

 یکــی از بندهای موجود در ســند 
2030، مربــوط به آمــوزش فراگیر و 
باکیفیت همگانی اســت بــا رعایت 
برابری جنسیتی؛ مشــکل این سند 
چیســت؟ با وجودی که این سند در 

کشوری مثل چین در حال اجرا است.
ما اصولاً به اسناد بین المللی بدبین هستیم؛ 
مثلًا همین بند برابری جنسیتی. امروزه ۵۱ 
درصد دانش آموزان ما دختر هستند. برابری 
جنسیتی برای چه کسی؟ این بحث ها تنها 

ظاهر خوش نامی دارند.

 با توجــه به شــرایط آلودگی هوا و 
مشکلاتی از این دست، رویکرد شما 
نسبت به ادامه آموزش غیرحضوری 

چیست؟
قانون هــوای پاک، قانــون مصوب مجلس 
است و دســتگاه ها باید در این عرصه، خود 
را مکلف به انجام وظیفه بدانند که متأسفانه 
کمتر شاهد این موضوع هستیم. بله؛ تعداد 
خودروهایی که در بــروز آلودگی هوا نقش 
دارند، در شــهر تهران زیاد است. اما مگر در 

شهری مثل دهلی اینگونه نیست؟

 در کنار تمام این مسائل، آیا شایعه 
سوزاندن مازوت صحت دارد؟

نه ما در تهران چنین چیزی را نداریم.

 امــا گزارش های موجود نشــان 
می دهنــد که آلاینده هــای موجود 
در هوای تهران خیلــی بالاتر از حد 

استاندارد خود هستند.
سوخت خانگی، حمل و نقل عمومی و موتور 
سیکلت ها از عوامل بروز این معضل هستند؛ 
میزان دودی که تولید می کنند وحشتناک 
اســت. ضمن اینکه ما از نظر توسعه شهری 

ضعف هایی داریم.

 آقای زاکانی هم که گویا اعتقادی به 
آلودگی هوا ندارند!

متأســفانه ما در تهــران مدیریت خدمات 
یکپارچــه نداریــم. در ایــن خصوص هم 
شــهردار تهران تنها تصمیم گیرنده نیست؛ 
چرا که تعطیلی ناشــی از آلودگــی هوا را 

استانداری اعلام می کند.
 البته مجلس در این حــوزه ورود کرده و در 
بحث خدمات یکپارچه در شــهرداری های 
سراسر کشــور، طرحی تهیه شده است که 
در این طرح به جز سه نهاد قضایی، امنیتی 
و نظامی، بقیــه حوزه ها زیر نظر شــهردار 
اداره می شــوند. به هر جهت به آقای زاکانی 
انتقاداتی وارد اســت؛ چرا کــه باید حوزه 
خدمات شهری را توسعه دهند و طرح های 
برون رفت از بحران هایی مثل توسعه مترو و 
حمل و نقل عمومی را در برنامه خود داشته 

باشند.

خریدار  رئیس ســازمان نوسازی،  توسعه 
و تجهیز مدارس کشور گفت: اقدامات اولیه 
برای ساخت مدرسه به جای یکهزار و ۲۶۹ 
مدرسه کانکسی و سنگی خشکه چین انجام 
شده است.حمیدرضا خان محمدی درباره 
مدارس کانکسی افزود: این مدارس بیش از 
۱۰ دانش آموز دارند و الحاقی هم نیستند؛ 
بنابراین برای ساخت مدرسه قرارداد منعقد 
و هزینه هم واریز شــده و اقدامات اولیه نیز 

انجام شده است.
خان محمدی تصریح کرد: در برخی شرایط 
و با وجود مســیرهای صعب العبور، کانکس 
و چادر اســتاندارد یک فرصت محســوب 
می شــود.وی درباره بازســازی و نوسازی 
ســرویس بهداشــتی مدارس کشور گفت: 

۶ هزار سرویس بهداشــتی مدارس در مهر 
امسال بازســازی و نوسازی شد و چهار هزار 
سرویس بهداشتی دیگر نیز باید نوساازی و 

بازسازی شود.
رییس سازمان نوسازی، توســعه و تجهیز 
مدارس کشــور اضافه کرد: امســال محل 
اعتبار برای ساخت و بازسازی سرویس های 
بهداشــتی مدارس در نظر گرفته شده بود 
که البته میزان ایــن اعتبار کاهش پیدا کرد 
و در حال پیگیری هســتیم کــه از درآمد 
مالیات شرکت ها و برخی منابع دیگر اعتبار 
بازسازی و نوســازی ســرویس بهداشتی 

مدارس کشور افزایش یابد.
 وزارت آمــوزش و پرورش به منظور بســط 
عدالت آموزشــی و پرورشــی برای دانش 

آموزان عشــایر بر مبنای اســناد بالادستی 
به ویژه نقشــه جامع علمی کشــور و سند 
تحــول بنیادیــن آمــوزش و پــرورش، 
امسال را ســال رونق و شــکوفایی مدارس 

عشــایری نامگذاری کرد و به همین منظور 
استانداردســازی مدارس عشایر را در وهله 

نخست مورد توجه قرار داد. 
طبق اساسنامه ای که در سال ۹۳ در نهصد 
و هشتمین جلسه شــورای عالی آموزش و 
پــرورش در ۱۸ مــاده به تصویب رســید، 
مدرســه عشــایری به مدرســه ای اطلاق 
می شود که بیش از ۵۰ درصد دانش آموزان 
آن را دانش آمــوزان عشــایری تشــکیل 
می دهند و به ســه صورت سیار )مدرسه ای 
که دانش آموزان آن در طول سال تحصیلی 
به همراه ایــل کوچ می کنند(، نیمه ســیار 
)مدرســه ای که والدین دانــش آموزان آن 
به همراه ایل کوچ کــرده و دانش آموزان به 
صورت های مختلف در محــل باقی مانده و 

ادامه تحصیل می دهند و ســپس کوچ می 
کنند( و ثابت )مدرسه ای که در محل های 
اسکان عشایری فاقد کد روستایی، تشکیل 

می شود( است.
در این اساسنامه ذکر شده است که مدارس 
دوره دوم متوسطه عشــایری می توانند به 
منظور ارائه آموزش هــای مهارتی و فنی و 
حرفه ای با رعایت ضوابط و مقررات مربوط 
از طریق خرید خدمات آموزشی از سازمان 
آموزش فنــی و حرفه ای، مراکز آموزشــی 
جهاد کشاورزی و سایر موسسات آموزشی 
مجاز یا اســتفاده از ظرفیت های کارگاهی 
مراکز آموزشی سایر دستگاه های اجرایی و 
نهادهای عمومی مستقر در منطقه مربوط 

اقدام کنند.

۱۱میلیونصرفهجوییارزیبااجرایپروژهپالایشقراردادیپلاسما
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 تازه ترین محصول سازمان اوج
فیلمسینماییشهیدمهدیزینالدین

کلیدمیخورد
فیلم ســینمایی »مجنون« به عنوان تازه ترین محصول سازمان اوج با 

روایتی از زندگی شهید مهدی زین الدین کلید می خورد.
فیلم ســینمایی »مجنون« به تهیه کنندگی عباس نــادران تازه ترین 
محصول ســینمایی ســازمان اوج اســت که به روایت زندگی یکی از 

شهدای شاخص دوران دفاع مقدس می پردازد.
کارگردانی فیلم »مجنون« را مهدی شــامحمدی برعهــده دارد که از 
کارگردانان شناخته شده در سینمای مســتند است و با این فیلم اولین 

کارگردانی فیلم بلند سینمایی را در کارنامه خود تجربه می کند.
عباس نادران که تهیه کنندگی »مجنــون« را برعهده دارد هم در مقام 
تهیه کننده تا به امروز فیلم هایی همچون »شــاه کش« و »شادروان« را 
به سرانجام رسانده اســت و این پروژه اولین همکاری او با سازمان اوج 
محسوب می شود.نادران با انتشار تصویری از عزیمت تیم همراه خود در 
صفحه اینستاگرامش به صورت تلویحی از آغاز فرآیند تولید این پروژه 

خبر داد.این فیلم طی روزهای آینده در آبادان کلید می خورد.
پس از فیلم های »ایســتاده در غبار« با روایتــی از زندگی حاج احمد 
متوســلیان، »منصور« با روایتی از زندگی شــهید منصور ســتاری و 
»غریب« با روایتی از زندگی شــهید محمد بروجردی، حالا »مجنون« 
تازه ترین محصول سازمان اوج محسوب می شود که به یکی از شهدای 

شاخص انقلاب و دفاع مقدس می پردازد.
شهید مهدی زین الدین فرمانده لشــکر ۱۷ علی ابن ابیطالب در دوران 
دفاع مقدس و از فرماندهان ارشــد ســپاه پاســداران در طول جنگ 
تحمیلــی بود که در ســال ۶۳ در منطقه سردشــت در پــی درگیری 

مستقیم با نیروهای مسلح دشمن در سن ۲۵ سالگی به شهادت رسید.

 احتمال کارگردانی محمدحسین مهدویان
سریالحادثهتروریستیشاهچراغ

ساختهمیشود
 ماجرای حادثه تروریستی شاهچراغ در قالب مینی سریال برای پخش 

از تلویزیون ساخته می شود.
شامگاه چهارشنبه ۴ آبان ۱۴۰۱ یک تروریست عامل وهابی - تکفیری 
با حمله مسلحانه به حرم مطهر شــاهچراغ )ع( در شیراز ۱۵ زن، مرد و 

کودک را به شهادت رساند و ۱۹ نفر را مجروح کرد.
این حمله تروریستی قرار اســت در قالب یک مینی سریال برای پخش 
از تلویزیون تولید شود و در حال حاضر ابراهیم امینی نگارش فیلمنامه 

سریال را که اثری مستند- داستانی خواهد بود را برعهده دارد.
ابراهیم امینی کار حرفه ای خود را از تلویزیون آغاز کرد و ســال ۱۳۹۱ 
در ســریال »آخرین روزهای زمســتان« به کارگردانی محمدحسین 

مهدویان به عنوان بازیگردان فعالیت داشته است.
گرچه موفقیت این اثر نســبت به آثار شــاخص بعدیــش مانند فیلم 
»لاتاری«، بیشــتر نبود، اما تجربه خوبی برای ابراهیم امینی محسوب 
می شــود و همکاری با هنرمندانی همچون حامد پورمحمدی، مهدی 

زمین پرداز، مجتبی شفیعی و سهیل بابایی را تجربه کرد.
اثر مهم ابراهیــم امینی در گام بعــدی فعالیت در فیلــم »لاتاری« به 

کارگردانی محمدحسین مهدویان محسوب می شود.
با توجه به اینکه مهم ترین آثار امینی با همکاری محمدحسین مهدویان 
به مرحله تولید می رســد،  احتمال دارد مهدویان با توجه به ســاختار 

مستند داستانی این اثر، کارگردانی آن را برعهده داشته باشد.

نگاهی به فیلم »کت چرمی« ساخته حسین میرزامحمدی
فیلمیمارکدارزیرقیمتبازار

 

فیلم ســینمای »کت چرمی« یک فیلم اجتماعی سرشــار از عواطف 
انسانی اســت. مردی به نام عیسی به دنبال کشــف جرائم فردی به نام 
رفیعی است و همین باعث می شود مجبور به همکاری با دختری شود 

که در قبال شهادت در دادگاه آزادی مادرش را خواستار است.
فیلم ســینمایی کت چرمی فیلم بسیار مخاطب پســند است ولی به 
قیمت گیشــه و جذب مخاطب ســاختار فیلمنامه را بر هــم نمی زند. 
تنها در فیلمنامه دو نکتۀ قابــل تأمل وجود دارد که البته به ســاختار 
ربطی ندارد و آن را بــر هم نمی زند ولی غیرمنطقی اســت. یکی ظاهر 
شدن ناگهانی صابر ابر در اتاق عیسی است و دیگری زنده شدن ناگهانی 
دختر.از نظــر محتوا ایدۀ جدیدی نــدارد ولی نوع پرداخــت به ایده و 
طرح داستانی آن جدید است. شــاید از روابط علی و معلولی کلیشه ای 
استفاده شده باشــد ولی در جایگاه درست استفاده شــده و باور پذیر 
اســت. بازی خوب جواد عزتی از نقاط قوت فیلم اســت. از لحاظ فنی 

بعضی جاها اصول تدوین رعایت نشده است.
نماهــای ضد نــور و رو به پنجــره هایی با پــرده های ســفید و تعداد 
اورشولدرها زیاد است و تنوع میزانســن در زمانی که مکالمه ها دو نفره 
است زیاد نیســت. از حق نگذریم موســیقی فیلم بسیار خوب و جذاب 

است و بازیگران فیلم به خوبی نقششان را فهمیده اند.
در کل باید بگویم چه خودم را جای مخاطب عام بگذارم و چه در جایگاه 
منتقد باشم از نظر من فیلم بدی نیست و عنصر سرگرمی در آن رعایت 
شــده و به مخاطب احترام گذاشته شده اســت. اگر بخواهم فیلم های 
جشــنواره را مثل لباس به دو دســتۀ مارک دار و غیر مارک دار تقسیم 
کنم، کت چرمی از نوع مارکدار اســت که نیاز به حاشــیه برای قیمت 

گذاری خود ندارد.

دعوتازناشراندیجیتالکتاببرایحضور
درمجمعتخصصینشرکتابدیجیتال

 به همت مرکز توســعه فرهنگ و هنر در فضای مجازی و فعالان حوزه 
کتاب دیجیتال، تشکل فعالان این حوزه شکل می گیرد.

به گزارش روابط عمومی مرکز توسعه فرهنگ و هنر در فضای مجازی، با 
هدف توسعه بازار کتاب دیجیتال و هم افزایی فعالان این حوزه، مجمع 
فعالان کتاب دیجیتال به همت مرکز توســعه فرهنگ و هنر در فضای 

مجازی شکل می گیرد.
فعالان حوزه کتاب دیجیتال می توانند با حضور در انتخابات این مجمع 
در روز سه شنبه ۲۵ بهمن ســاعت ۱۰ به نشانی مرکز توسعه فرهنگ و 

هنر در فضای جازی در این مجمع حضور پیدا کنند.
ناشــران دیجیتال، پلتفرم های عرضه کتاب دیجیتال و ناشران صوتی 
می توانند در این مجمع عضو شــده و از ظرفیت های آن برای هم افزایی 
با دیگر بازیگران حــوزه کتاب دیجیتال اســتفاده کنند.با کمک مرکز 
توسعه فرهنگ و هنر در فضای مجازی تاکنون مجمع دیجیتال اسلامی 

و مجمع فعالان دیجیتال حوزه کودک و نوجوان شکل گرفته اند.

قاب

 منتقد سینما گفت: ســرمایه گذاری مستقیم نهادها 
در سینما در هیچ دوره ای جواب نداده است. نهادهای 
خصوصی در جامعه باید بســازید که ایده هایشان را از 
طریق همکاری با کمپانی هــای خصوصی با مخاطب 

در میان بگذارند.
امیر قادری ضمن تاکید بر این که نهادها باید در سود و 
زیان فیلم شریک باشند، گفت: این مسیر که سینمای 
ایران باید در آینده طی کنــد، راه میان بر ندارد. این که 
خود نهادها بخواهنــد این کار را انجام دهند اشــتباه 
است. در کنارش فیلم خارجی هم به عنوان رقیب باید 
اکران شود. در این شرایط کم کم مردم با سینما آشتی 

می کنند.
وی با تاکید بر این که فارابــی و اوج می توانند مثل یک 
کمپانی با تراز مالی شفاف وارد بورس شوند افزود: آنها 
باید در یک چالش اقتصادی با تماشــاگر واقعی ایران 

شرکت کند. فارابی امســال مجبور شد یک 
حرکت کوتاه مدت انجام دهد تا جشــنواره 
برگزار شــود. معتقدم فیلم های جشــنواره 
امســال توانایی این که پرفروش بشــوند را 

ندارند.
قادری ادامــه داد: در بیــن محصولات اوج 
فیلم »غریب« مضمونــی غیرایدئولوژیک، 

مردمی و جــذاب و ســاختاری حرفــه ای دارد. در 
بین فیلــم های فارابی هــم »جنــگل پرتقال« جزو 
محصولات کم خرج تــر و »متروپل« جزو محصولات 
گران تر قابل قبول اســت. ســینمای ایران امسال دو 
ســه تا فیلم قابل قبول خودش را داشت. البته وجود 
یک محصول خــوب دلیل بر درســت بــودن روش 
نیســت. وقتی چند فیلم ارگانی می ســازی، بالاخره 

یکی خوب در می آید.

این منتقد افزود: در ســال های گذشته فیلم 
هایی داشــتیم که ظاهر مستقل داشت ولی 
محصول یک نهــاد بود. همین که امســال 
عنوان ارگان ها بالای ســر فیلم هاست یک 

گام به جلو به سمت شفافیت است.
وی با تاکید بر این که امســال سهم ارگانی 
و نهادی جشــنواره خیلی زیاد بود توضیح 
داد: تا وقتی که این ســینما بتواند مردمی بشود و از 
طریق انتخاب اقتصــادی آزاد مردم محصولاتش را 
بسازد، تا آن موقع نهادها باید فیلم هایشان را تولید 

کنند. 
الان بحث تحریم و سانســور نیســت. بحث این است 
که مخاطب با این ســینما قهر کرده است. به جشنواره 
امســال باید به عنوان یک دوره گذار نگاه کرد. باید به 
یک شکلی چراغ سینما را روشــن نگه داشت تا چوب 

را به دست سینمای مردمی بدهیم. منظور از سینمای 
مردمی ســینمای جریــان اصلی و اکشــن و کمدی 
و ملودرام نیســت. من ســینمای تجربی مســتقل را 
هم بخشی از ســینمای مردمی می دانم که مخاطب 

خودش را دارد.
منتقد برنامه »هفت« درباره صحبت های ابوالقاســم 
طالبی در ایــن برنامه تلویزیونی گفت: شــوخی آقای 
ابوالقاســم طالبی نباید گفته می شــد. حتی در مورد 
کسانی که شما مطمئن هســتید خطاکار هستند هم 
نباید گفته می شد. چه رســد به کسانی که درباره شان 
اطمینان ندارید. اما از آن طرف بخشــی از سینما می 
گوید ایــن حرف چه لقمه چربی اســت کــه من علیه 
بخش دیگری از ســینما حرف بزنم. برنامه هفت باید 
به شــکل صریح عذرخواهی می کرد. چون گفتن این 

حرف هیچ توجیهی ندارد.

 مدیر شــبکه آموزش ســیما از افتتاح برنامه »مدرسه 
کنکور ایــران« با شــعار پنجره ای یکتــا رو به عدالت 
آموزشــی خبر داد و گفــت: این برنامــه از ۲۹ بهمن 
همزمان با روز مبعث با روزانه ســه ساعت محتوا روانه 

آنتن شبکه آموزش می شود.
 علی عبدالعالی در یک نشســت خبری بــا اعلام این 
خبر گفت: این برنامه مســاله یک میلیــون خانواده را 
حل می کند. ما در کشــور از عدالت آموزشی برخوردار 
نیســتیم. موسســه ها از طریق همین صداوســیما 

می گوینــد فلان عدد را به ســامانه پیامــک کنید. در 
کمتر از چند دقیقه با شــما تمــاس می گیرند و بابت 
هر رشــته ای ۱۳ میلیون تومان می گیرند. یک هفته 
دانش آموزان برنامه رایگان ما را ببینند و با برنامه های 
موسسات مقایســه کنند و بگویند کیفیت کدام بهتر 
است. اگر دو سال مسوولان کشور این برنامه را حمایت 

کنند؛ بخشی از بی عدالتی آموزشی جبران می شود.
وی افــزود: بیماری کنکور یک درمان ســاده دارد. هر 
کسی در هر جای ایران علاقه مند است من نیم ساعت 

با او حــرف می زنم. درمــان کنکور عدالت آموزشــی 
تلویزیون است. در کشور ۶۴ میلیون دستگاه تلویزیون 
وجود دارد. ما محتوای کامل و جامع و رایگان کنکور را 
در این برنامه ارائه می کنیم. قدم بعدی این اســت که 
جزوه های مکمــل را بدون اینترنت بــه دانش آموزان 
برسانیم. خط قرمز من گرفتن پول از مردم است و همه 

چیز باید رایگان باشد.
عبدالعالی ادامه داد: ســه ســاعت برنامه کنکور در 
روز کافی نیســت و من یک جدول پخش ده ساعته 

می خواهــم. مــن می خواهم به رئیس صداوســیما 
بگویم یک کانــال جدید آمــوزش۲ راه بیاندازید تا 
من روزی ده ســاعت برنامه پخش کنم. ایده آل من 
تاسیس این کانال است و دلم روشــن است که این 

اتفاق بیفتد.
وی همچنین با اشــاره بــه برنامه ای جدیــد با عنوان 
هوشیار گفت: از ۱۷ اسفند محتوای کلاس های آزمون 
ورودی تیزهوشــان در قالب برنامه ای ۵۰ قســمتی از 

شبکه آموزش پخش می شود.

سینما

آموزش

خریدار  اکبــر منانی از مدیــران دوبلاژ 
و گویندگان پیشکســوت کشــورمان، این 
روزها تمایلــی به کار کــردن و حرف زدن 
ندارد. او دلیل این کناره گیری را اول شرایط 
جسمی خودش و ســپس بی کیفیت شدن 

کارهای دوبله عنوان می کند.
این پیشکســوت عرصه دوبله با بیان اینکه 
بیش از ۷۰ هزار ســاعت در دوبله صحبت 
کرده اســت، می گوید: آن زمان ها همیشه 
نقش های اول کارهای معروف را گویندگی 
می کردم؛ یادش بخیر. متاســفانه کارهای 
دوبله دیگر ارزشمند نیســتند و رغبتی در 
من ایجاد نمی کنند.اکبر منانی با بیان اینکه 
مدت هاســت که دیگر خیلی در دوبله کار 
نمی کند از مشکلات این روزهایش و دوری 

از دوبله گفت.
این مدیر دوبلاژ پیشکســوت ابتــدا درباره 
وضعیتــش در ایــن روزها می گویــد: این 
روزها کم و بیش کار دوبلــه انجام می دهم 
شــاید ماهی یک یا دو بار به ندرت، اگر کار 
کوچکی باشد یا مستند باشد انجام می دهم. 
کمی خســته ام. دیگر فصل جوان هاســت 
نوبت ما تمام شد. ما دیگر نه توانش را داریم 
و از طرفی کارها آنقدر بی ارزش شــده اند 
که رغبت آنچنانی به دوبله ندارم. هســتند 

گویندگانی که ما در میان آنها گم باشیم.

آنها که در چشم بودند رفتند
او در صحبت هایش در واکنش به این جمله 
که »امسال دوبلورهای پیشکسوت زیادی را 
از دست دادیم و همه از دوستان شما بودند« 
خاطرنشــان می کند: بالاخــره آدم ها می 
آیند که بروند. همه ما باید برویم هیچکس 
ماندگار نیست. ما هم روزی می رویم و نمی 
شود کاری کرد. فرقی نمی کند همکار، قوم 

و خویش یا دوســت، وقتی یک عمر با آنها 
زندگی کرده ایم همین که از دســتمان می 
روند باعث ناراحتی مان می شود و برایمان 
خوشایند نیست؛ به خصوص برای آدم هایی 
مثل من که هیچ وقت دنبال رقابت نبودم و 
نیستم. رفتن دوستانم خیلی دردناک است. 
اخیراً هم که آقای شــهروز مُلــک آرایی از 
میانمان رفت واقعا متاثر شدم. من با او رابطه 
نزدیکی داشتم. دائم حالش را می پرسیدم 
و همکاری های زیادی با هم داشــتیم. سال 
های قبل هم خیلی از عزیزانمان را در دوبله 
از دست دادیم اما امسال بیشتر بود. در واقع 
امسال آنها که در چشــم بودند رفتند، افراد 
معروف و باســابقه ای که هیــچ وقت تکرار 

نمی شوند.

دیگر از کسی توقعی ندارم
گوینده نقش هایی چون »پــوآرو«، »زبل 
خان«، »لورل« و »گالیور« سپس در پاسخ 
به اینکه به عنوان یک پیشکســوت عرصه 
دوبله چه توقعی از مســئولان دوبله دارید؟ 
چنین اظهــار می کند: هیــچ توقعی ندارم 
چــون دوره ای نیســت که از کســی توقع 
داشته باشیم؛ به دلیل اینکه الان نه کاری به 
آن صورت در دوبله انجام می شود و نه کاری 
وارد می شــود که انجام شــود. ما آن زمان 
بیشتر کارهای خارجی دوبله می کردیم. در 
گذشته کارها فاخرتر و مشکلات هم کمتر 
بود. الان جوانان باید توقعاتشان را بگویند. 
من دیگر از کسی توقعی ندارم، کسی هم از 
من توقع نداشته باشد. به قول معروف کسی 

با ما دشمنی نکند خودش خیلی است، دیگر 
توقعی نیست.

دیگر صدایم دلنشین نیست
این دوبلــور قدیمی در بخشــی از صحبت 
هایش دربــاره جذابیت صدایــش هم می 
گوید: دیگــر صدایم دلنشــین نیســت. 
متاسفانه پیری که می آید به دنبالش انواع 
بیماری هم می آید. من مدتی اســت درگیر 
بیماری هســتم، هم فشــار خون دارم، هم 
کمر درد شدید و آرتروز دارم؛ بنابراین همه 
چی هســت. همانطور که گفتم دیگر خیلی 
حرف نمی زنم. گاهی کارهای مستند قدیم، 
برنامه تاریخی شهرستان ها یا حیات وحش 
را دوبله می کنم ولی در کل خیلی در قید و 

بند کار نیستم. پسرم هم در دوبله خیلی کم 
کار می کند چون واقعا دوبله ای نیســت. ان 
شاءالله برای جوانان در این عرصه کار باشد 
از ما که گذشــت. من تا پنج سال قبل بهتر 
کار می کردم اما دیگر واقعاً کار خاصی انجام 
نمی دهم. در حال حاضر همان انیمیشــن 
»شکرســتان« را دارم که الان متاســفانه 

بیشتر گویندگانش فوت کرده اند.

»پوآرو« معروف ترین کارم بود
او در پاسخ به اینکه کدام کارتان را بیشتر از 
همه دوســت دارید؟ چنین اظهار می کند: 
من همیشه همه رُل هایم را دوست داشتم 
چون وقتی در دوبله کاری را دوست نداشته 
باشــید خوب از آب درنمی آید. تقریبا یکی 
ـ دو ســال پیش در فیلمی به نام »متصدی 
لباس« صحبت کردم که خیلی دوســتش 
داشــتم. به جــای کاراکتر یــک پیرمرد 
صحبت کردم که واقعاً برایش کم نگذاشتم 
و همه حیــرت کردند. نقش »پــوآرو« هم 
که از قدیمــی ترین کارهــا و معروف ترین 
کارهایم بود و خیلی دوســتش داشتم. قبل 
از انقلاب من در تمام نقش های اول حضور 
داشــتم. کارهایی که آن زمان بود به ســن 
شما قد نمی دهد؛ فیلم هایی مثل »بالاتر از 
خطر« و »پیشتازان فضا« که خیلی معروف 
و جذاب بودند و واقعا لذت بخش دوبله آنها 

لذت بخش بودند.
اکبر منانی در پایان صحبتــش یادآور می 
شود: بیش از ۷۰ هزار ساعت در دوبله حرف 
زدم که شــاید کســی آنقدر صحبت نکرده 
باشــد. همه کارهایم را دوســت داشتم اما 
خوب در میانشان بودند کارهایی که خوشم 
نمی آمد اما واقعاً کم نمی گذاشتم و کارم را 

به نحو احسنت انجام می دادم.

امیرقادری:مسیریکهسینمایایرانبایددرآیندهطیکند،راهمیانبُرندارد

»مدرسهکنکورایران«روزمبعثدرشبکهآموزشافتتاحمیشود

 رعایت عدالت در اختلافات زناشویی

چالشاجرابابازیگرانتوانیاب

آروین موذن زاده  افشــین قاســمی که 
همزمان ۲ نمایش »جایی در میان ابرها« و 
»خرده جنایت های زن و شوهری« را روی 
صحنــه دارد درباره ویژگی هــای این ۲ اثر 

نمایشی توضیحاتی ارائه داد.
افشــین قاســمی کارگردان نمایش های 
»جایی در میــان ابرهــا« کــه در کارگاه 
نمایــش مجموعه تئاترشــهر روی صحنه 
است درباره تعداد محدود اجراهای این اثر 
نمایشــی گفت: از آنجا که اجرای ما خارج 
از برنامه بوده مجوز اجــرای این نمایش از 
طــرف اداره کل هنرهای نمایشــی برای ۵ 

شب صادر شده اســت از طرف دیگر چون 
بازیگــران نمایش »جایــی در میان ابرها« 
توان یاب های جســمی حرکتی و اعصاب و 
روان هستند توانایی و انرژی اجرای طولانی 
مدت را ندارند به همین دلیل بیشــتر از این 

نمی توانستیم اجرا برویم.
وی درباره ســختی کار بــا توان یاب های 
معلول و بیماران اعصــاب و روان بیان کرد: 
دشــواری های زیادی برای تمرین و آماده 
ســازی نمایش داشــتیم چــون در طول 
تمرین ها میزانس تغییر می کرد که همین 
مساله باعث گیج شــدن بازیگران می شد و 

در زمان اجرا هم فشــار روانی زیادی روی 
بازیگران است و من نیز به عنوان کارگردان 
نباید بازیگران را تحت فشار بگذارم تا راحت 
بتوانند دیالوگ هایشان را بیان کنند و زیاد 
درگیر میزانسن نباشند. در واقع این نمایش 
نگاه درمانی هم دارد از این رو قرار نیســت 
در مقام کارگــردان تســلطم را به نمایش 
بگذارم بلکه در این کار نقش درمانگر را هم 
ایفا می کنم. بازیگران نمایــش برای اولین 
بار اســت که روی صحنه می آینــد و غیر از 
اجرای جشنواره ای اولین بار است که اجرای 
عمومی دارنــد. در مجموع ایــن کار خیلی 
سنگین و دشوار بود و صبر ایوب می طلبید 

اما در نهایت از نتیجه راضی هستم.
قاســمی درباره ویژگی های نمایشــنامه 
عنوان کرد: داستان نمایش »جایی در میان 
ابرها« براســاس یک اتفاق واقعی نوشــته 
شده است و داستان مردی معلول است که 
با حقــوق بازنشســتگی اش از ۲ خواهرش 
مراقبــت می کنــد و اگر فوت کنــد بیمه و 
حقــوق بازنشســتگی اش قطع می شــود. 
در این میان این ۲ خواهر برای برادرشــان 

چاره ای می اندیشند که پایان خوشی برای 
این خانواده رقم نمی زند.

این کارگردان کــه همزمان نمایش »خرده 
جنایت هــای زن و شــوهری« را هــم در 
عمــارت نوفل لوشــاتو روی صحنــه دارد 
دربــاره رویکردی که به نمایشــنامه اریک 
امانوئل اشمیت داشته اســت، توضیح داد: 
در این نمایش شــکل اجرایــی کار را تغییر 
دادیم به شــکلی کــه فاصله بازیگــران با 
تماشاگران کمتر شده تا ارتباط نزدیک تری 
بینشان برقرار شــود و حضور در یک محیط 
آپارتمانــی را تجربه کنند. خوشــبختانه با 
اینکه ورژن های مختلفی از این نمایشنامه 
روی صحنــه رفته، اســتقبال مخاطبان از 
اجرا خوب بوده اســت.وی ادامه داد: تلاش 
ما این بوده که نگاه عادلانه ای نســبت به ۲ 
کاراکتر مرد و زن نمایش داشــته باشــیم و 
تحلیلمان از متن به این شــکل بود که هر ۲ 
طرف حق حرف زدن و انتقــاد از یکدیگر را 
دارند و در نهایت زندگی با همه ســختی ها 
و اختلافــات بیــن زن و شــوهر ادامه پیدا 
می کند. از طرف دیگر ســعی کردیم ریتم 

نمایــش را تندتــر بگیریم و مــرد نمایش 
پرخاشگرتر باشــد و نکات ممیزی را هم به 
جای حذف به شکلی تغییر دهیم که مفهوم 
را برســاند. البته به متن کاملًا وفادار بودیم 
و می توان گفت ۹۵ درصد نمایشــنامه عیناً 
روی صحنه اجرا می شود.قاســمی در پایان 
دربــاره دیگــر فعالیت هایش گفــت: قرار 
است نمایشــنامه »فدرا« نوشــته سه نکا 
را که برای اولین بار در ایران ترجمه شــده 
۲۹ و ۶ بهمــن در قالب نمایشــنامه خوانی 
روی صحنــه ببرم. این نمایشــنامه قبلًا در 
ارسباران نمایشنامه خوانی شده است و جزو 
بهترین آثار این فیلسوف، نمایشنامه نویس 
و سیاســتمدار رومی محســوب می شود.

مرتضی مالکــی زاده، محمود بیــات، آرزو 
خانی، ســمیه رجبی بازیگــران »جایی در 
میان ابرها« هستند که تا ۲۵ بهمن کارگاه 
نمایش روی صحنه است.همچنین ماهرخ 
سالاری و سامان علیزاده در نمایش »خرده 
جنایت های زن و شــوهری« به ایفای نقش 
می پردازند که تا ۲۸ بهمن در عمارت نوفل 

لوشاتو اجرا می شود.
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نگاهی آماری به بازی سرخپوشان
دلایلشکستپرسپولیسدرایستگاهبیستم

عملکرد پرســپولیس در دیدار برابر هوادار که منجر به شکست این تیم 
و در خطر از دست رفتن صدر جدول شد، نشــان از سقوط آمار کیفی و 
کمی این تیم در هفته بیســتم لیگ برتر دارد که زنــگ خطر را به صدا 
درآورد.هفته بیستم رقابت های فصل جاری لیگ برتر فوتبال با شکست 
خانگی یک بر صفر پرســپولیس مقابل هوادار همراه بود تا این تیم ۳۹ 

امتیازی مانده و فرصت بازگشت به صدر جدول را از دست بدهد.
سرخپوشان پایتخت در حالی روی اشتباه فرشاد فرجی در انتقال توپ 
به دروازه موقعیت گلزنــی به تیم هوادار دادند کــه در جریان بازی نیز 
ایرادهای فردی زیادی را داشــتند تا قدرت همیشگی خود در انتقال و 

مالکیت توپ را نداشته باشند.

بی میل در رسیدن به چارچوب
پرسپولیس در این دیدار کمترین میزان حضور در یک سوم تهاجمی اش 
را نسبت به ۱۹ بازی گذشته داشت. همین امر هم سبب شد تا پرسپولیس 
تنها دو موقعیت گلزنی کســب کند. بازیکنان پرسپولیس هشت بار اقدام 

به شوتزنی کردند که تنها یک عدد از آنها در چارچوب بود.

کم اشتهای مالکیتی!
کم اشــتهایی پرســپولیس برای رســیدن به گل با دفاع پــر تعداد و 
منطقه ای شاگردان ســاکت الهامی همراه بود اما باز هم پرسپولیسی ها 
به خوبی نتوانســتند انتقال توپ انجــام دهند. طبق آمــار »متریکا« 
پرســپولیس ۵۲.۷ درصد از توپ را در اختیار داشــتند. آنها معمولاً در 
میانگین بازی هایی کــه به پیروزی رســیده بودند حداقــل آمار ۶۰ 
درصدی داشــتند که در این دیدار رعایت نشــد. پرســپولیس تعداد 
پاس هایش به عددی معمولی رســید. آنها ۴۱۳ پاس به همدیگر دادند 

که ۸۰ درصد آنها درست بود.
نمودار کیفیت پاس های این تیم هم نشــان می دهد آنها در بازی های 
برنده حداقل ۸۵ درصد پاس سالم داشته اند و میزان پخش توپ هنگام 

حمله این تیم در مستطیل سبز همه جا یکسان بوده است.

اعصاب خط خطی!
پرســپولیس برای اولین بار خطاهای بیشتری نســبت به حریفش انجام 
شد. شــاگردان یحیی گل محمدی ۱۶ بار خطا داشــتند که ماحصل آن 
دو کارت زرد برای ســینا اسدبیگی و ســروش رفیعی بود.آمار و عملکرد 
پرسپولیس نشان می دهد این تیم شــرایط متفاوتی را در دیدار با هوادار 
تجربه کرد تا دومین شکســت خود را در چهار هفته اخیر تجربه کند. آمار 
غیر قابل قبول برای تیمی که مدعی قهرمانی اســت و نیاز اســت میزان 
اشــتباهات خود را هر هفته کمتر کند نه اینکه از بار فنی این تیم کاسته 
شده و حاشیه های اعتراض به تصمیمات داوری پر رنگ تر جلوه پیدا کند.

فتح الله زاده:
درزمینمسابقهبهدنبالرقابتبااستقلالباشید

 مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: می خواهند تیم ما را به حاشیه ببرند 
اما این کار درست نیست؛ در زمین مســابقه به دنبال رقابت با استقلال 

باشید.
علی  فتــح الله زاده در خصــوص وضعیت آبی پوشــان اظهار داشــت: 
اســتقلال در شــرایط مطلوبی قرار دارد و در چهار بــازی اخیر، چهار 
پیروزی خوب با تعداد گل های بالا به دســت آورده که نشــان دهنده 
سخت کوشــی، قدرت و اتحاد تیمی ما است. باشــگاه همه توان خود 
را برای حمایت از تیم و شــادی هواداران بــه کار گرفته و از تلاش های 
همکارانم، بازیکنان و کادر فنی تشــکر می کنم. اطمینان دارم در سایر 

مسابقات هم استقلال با همین قدرت و صلابت حضور خواهد داشت.
وی افزود: احساس من این است که موفقیت و درخشش استقلال برای 
برخی خیلی گران تمام شده و همزمان با پیروزی های پیاپی استقلال، 
روند حاشیه سازی برای تیم ما آغاز شده اســت. از چند بازی قبل تا به 
حال، به دلایل مختلف سعی شده تا برای استقلال مشکل درست کنند 
و به تصور خودشــان این قطار در حال حرکت را سنگ بزنند اما این یک 
خیال باطل است زیرا استقلال، متحد و قدرتمند، به جلو می رود و هیچ 

چیز نمی تواند مانع این اراده تیم ما شود.

مدیرعامل باشگاه استقلال عنوان کرد: برخی از این حاشیه سازی ها در 
روزهای اخیر، ریشــه های غیر واقعی و نادرست دارد. به عنوان مثال در 
تصاویری که پس از دیدار با مس کرمان منتشــر شد، کاملا واضح است 
که ســرمربی ما هیچ کار غیر عادی انجام نداد و فقط به سمت هواداران 
و سکونشینان استقلال شــادی کرد که کاملا هم امری طبیعی است. 
ســاپینتو هم مضروب شــد، هم کارت قرمز گرفت و حالا هم حکم به 
محرومیت او داده اند که این بســیار عجیب و غیر طبیعی اســت و ما به 
این تصمیم کاملا معترض هستیم. این حساسیتی که دوستان کمیته 
انضباطی روی اســتقلال دارند، اصلا روی ســایر تیم ها وجود ندارد و 
اتفاقاتی توسط ســایرین افتاده و حرف هایی زده شــده که روزها از آن 

می گذرد اما خبری از عکس العمل کمیته انضباطی نیست.
فتح الله زاده بیان کرد: اعتقاد راسخ دارم روی نیمکت تیم ما حساسیت 
بی مورد ایجاد شده و از احساســات و هیجانات فوتبالی سرمربی ما، به 
دنبال ابزاری هســتند تا جریان بازی ها را به حاشــیه ببرند. این کارها 
فوتبالی نیســت و باید در زمین مســابقه به دنبال رقابت با اســتقلال 
باشید. از مسئولان کمیته انضباطی انتظار دارم از جوسازی و هیاهوی 
ســایرین، تاثیر نگیرند و با دقت و اشــراف کامل و بر اســاس مدارک و 
مستندات و انصاف مسایل را بررسی کنند. تنها درخواست ما از کمیته 
انضباطی، عدالت اســت و این که همه تیم ها را به یک چشم ببینند و در 

خصوص همه تیم ها، حساسیت یکسان داشته باشند.
وی تصریح کرد: باشگاه استقلال در خصوص اتفاقات اخیر، از سرمربی 
خود به طور کامل و تمام قد دفاع می کند. مقصر این مســایل، شــروع 
کننده حواشی هســتند نه ساپینتو. شــخصا پیگیر این اتفاقات هستم 
و اجازه نمی دهم کسی حق اســتقلال را پایمال کند. استقلال مکتب 
قدرت، عزت و افتخار اســت و هرگــز اجازه نمی دهیم بــا کارهای غیر 
فوتبالی به تیم ما آســیب بزنند. شــخصا از طریق ریاست فدراسیون 

پیگیر این مسایل هستم.
مدیرعامل باشگاه اســتقلال در پایان گفت: استقلال بیشترین لطمه را 
بابت داوری خورده و امتیازات بســیاری به خاطر اشتباهات داوران از 
دست داده ایم. حالا که به یک ســوم پایانی لیگ رسیده ایم و حساسیت 
مســابقات بالاتر رفته، فدراســیون فوتبال باید با نهایت دقت اقدام به 
چینش داوران بکند. به هیچ وجه اجازه نمی دهم هیچ حقی از استقلال 
چه در کمیته انضباطی و چه به خاطر اشــتباهات داوری ضایع شــود. 
با زحمت و تلاش بســیار همه اعضای باشــگاه، کادر فنی و بازیکنان، 
به روزهای خوب و روند مطلوبی رســیده ایم و اجازه نمی دهیم کســی 

بخواهد حقی از تیم ما ضایع کند.

میدان

 رئیس کمیته ملی المپیک به تشریح مذاکرات صورت 
گرفته بــا »توماس بــاخ« رئیس کمیتــه بین المللی 
المپیــک پرداخت و تعلیــق ورزش ایــران را منتفی 
دانست. ســیزدهمین نشســت هیئت اجرایی کمیته 

ملی المپیک با حضور اعضا برگزار شد.
محمود خســروی وفا رئیس کمیته ملی المپیک بعد از 
این نشست در جمع خبرنگاران با اشــاره به برگزاری 
جلسه اخیرش با توماس باخ رئیس کمیته بین المللی 
المپیک گفــت: هر رئیس کمیته بین ســه ماه تا ۵ ماه 
وقت دارد تا با ساختار کمیته بین المللی المپیک آشنا 
شود. حدود ۲ ســال است با توجه به فشــارهای همه 
جانبه به ایران که ریشه استکباری دارد، شکایت هایی 
به دســت کمیته بین المللی المپیک رسیده و آن ها بر 

مبنای همین شــکایات از ما سوال می کنند. 
مثلا پرســیدند فلان ورزشــکار محکوم به 

مرگ شده که کذب بود و ما توضیح دادیم.
وی افزود: با توجه به این که من رسما رئیس 
کمیته شدم، باخ مرا دعوت کرد و سه ساعت 
مرا در Ioc گرداند. جلســاتی هم داشتیم که 
یکی از آن ها در خصوص قوانین منشور بود، 

آنها از همه کشــورها می خواهند که به منشور پایبند 
باشــند و ما هم نامه دادیم که پایبندیم. بحث هایی در 
خصوص اینکه که چرا بافلان کشور مسابقه نمی دهید 
مطرح شــد که صادقانه محدودیت ها را توضیح دادم و 
حل شد.خسروی وفا تصریح کرد: در جریان اغتشاشات 
اخباری از زندانی شــدن ورزشکاران رســیده بود که 

گفتیم عفو شــدند. قوه قضاییه قبلا از رافت 
عمومی مقام معظم رهبری بــه ما خبر داده 

بود و ما با دست پر به سوئیس رفتیم.
وی با اشــاره به مباحــث مطرح شــده در 
خصوص حوزه بانوان گفــت: در حوزه بانوان 
هم گزارشــی دادیم که گفتند خوب است، 
ضمن این که بــاخ از عملکرد گذشــته من 
در کمیته ملــی پارالمپیک هم ابراز رضایت داشــت. 
در نهایت تقاضا کردنــد گزارشــی از عملکرد کمیته 
بدهیم که این گزارش را با جنبه های واقع بینانه کشور 
آماده کردیم تا برای بررســی در هیئت اجرایی کمیته 

بین المللی المپیک ارسال کنیم.
رئیس کمیته ملــی المپیک با اشــاره به صحبت های 

ورزشــکاری که از گرفتن ضمانت برای خروج از کشور 
صحبت کرده بود و مورد ســوال باخ قــرار گرفته بود، 
گفت: ورزشکاری گفته بود برای حضور در مسابقات از 
من ضمانت خواستند که گفتیم درست است اما کمیته 
این ضمانت را نگرفته و فدراســیون مربوطه خواسته 
اســت، ضمن اینکه ضمانت گرفته شــده نه پول نقد و 
در مجموع هر شائبه ای که کمیته بین المللی المپیک 
داشــت، در این دیدار حل شــد.وی افزود: در نهایت 
چیزی به نام محرومیت و تعلیق وجــود ندارد و برخی 
بی دلیل بــه آن دامن زدند. عملکرد فدراســیون ها در 
خصوص گرفتن ضمانت از ورزشــکاران باید مطابق با 
دستورالعمل و آیین نامه هایشان باشــد و بررسی این 

موضوع را در دستور کار جلسات بعدی قرار دادیم.

المپیک

ســعید زاهدیان  مجید جلالــی درباره 
خانه نشــینی محمــد دادکان گفــت: چرا 
دادکان و مایلی کهن خانه نشــین شده اند؟ 
اگر اینها وارد چرخه مدیریت فوتبال شوند، 
می توانند با ایده های شــان باعث پیشرفت 
فوتبال شــوند. آنها می خواهنــد با دیدگاه 
حرفه ای باشــگاه را بچرخاننــد ولی بقیه 
مدیران باشــگاه ها به آنها اجــازه این کار را 

نمی دهند و امثال دادکان بازنده می شوند.
 گفت وگو با مجید جلالی همیشــه جذاب 
است؛ بعد از ماه ها بی خبری از جلالی، برای 
سلام و احوالپرســی تماس گرفتم. از برف 
زیبا و قشــنگی هایش حــرف می زدیم که 
نمی دانم چطور سر از فوتبال و بازی الهلال 
و باشــگاهداری درآوردیم. گــپ و گفت ما 
تبدیل به مصاحبه ای شــد کــه الان پیش 

روی شماست.

 بازی الهلال و رئال را دیدید؟
نه متأســفانه... در پرواز بودم و داشــتم از 

شیراز به تهران می آمدم.

  بازی قبلی آنهــا جلوی فلامینگو را 
چطور؟

بله آن مسابقه را دیدم.

 نظرتان در مورد عملکرد الهلال در 
آن مسابقه را می گویید؟

ببینید... پیشرفت فوتبال مرحله به مرحله 
بدســت می آید و هیچ تیمی نمی تواند یک 
دفعه پیشرفت کند. چیزی که من از فوتبال 
عربستان می بینم، پیشرفتی شگفت انگیز و 

خارق العاده است.
 البتــه بازیکنان خارجی خــوب هم در این 
ســال ها نقش زیادی در رشــد فوتبال این 

کشور داشتند.

 لژیونر چقدر تأثیــر در فوتبال یک 
کشور مثل عربستان می گذارند؟ چه 

چیزی در باشگاه ها ایجاد می کنند؟
تــوان تکنیکی یــک تیم را خیلــی خیلی 
زیاد ارتقا می دهند؛ به شــرطی که بازیکن 
خارجی با کیفیت و تــراز اول جذب کنید. 
وقتی تــوان تکنیکــی تیم تان بالا باشــد 
می توانید تمام نکات تکنیکی را اجرا کنید. 
وقتی توان تکنیکی داریــد، می توانید انواع 
تاکتیک ها را مرور کنیــد و در زمین به اجرا 
بگذارید. وقتــی توان تکنیکــی تیم پایین 
باشــد، فقط در دفاع پیشــرفت می کنید و 
وقتی چنیــن توانی نداریــد، کار تاکتیکی 

متنوع ممکن نیست. 
اگر توان تکنیکی بالا داشته باشید می توانید 
در تمام جهات پیشــرفت کنیــد. تکنیک 
بازیکنان خارجی الهلال باعث شده تا آنها با 
تاکتیک های متنوع و به روز دنیا بازی کنند 

و به تیم خوبی تبدیل شوند.

 آقــای جلالی... یادتان هســت که 
الهلال مثل اســتقلال و پرسپولیس 
دو ســال از لیگ قهرمانان آســیا 
محروم شــد. آنها بعد از محرومیت 
مشکلات شــان را برطرف کردند و با 
قدرت برگشــتند و دو سال قهرمان 
آسیا شــدند. مشــکلات استادیوم 
مشــترک با النصر و مالکیت دولتی 
داشتند؛ مثل استقلال و پرسولیس ما. 
چرا با اینکه آنها لابی قوی تری نسب 
به ما در ای اف سی دارند، در پی تغییر 
حکم محرومیت نرفتنــد و ایرادها را 

اساسی برطرف کردند؟
به دلایل مختلف، فوتبال ایران )اســتقلال 
و پرســپولیس( حالاحالاهــا نمی تواننــد 
مثل الهلال باشــند. فوتبال عربســتان هم 
به حاکمیت شــان وصل اســت. اما افرادی 
که حکومتی هســتند، می آینــد تیم ها را 
می خرنــد و بــه نهادهــای بین المللی القا 
می کنند که تیم خصوصی است. اما آن فرد 
جزیی از خاندان ســلطنتی عربستان است. 
اما در ایران با توجه بــه قوانین و دیدگاهی 
که به فوتبال داریــم، نمی توانیم این کار را 

بکنیم.

 چرا؟
تا فوتبال را در اختیار فوتبــال قرار ندهیم، 
نمی توانیــم کاری از پیــش ببریــم. الان 
فوتبال دســت فوتبالی ها نیست. اساسنامه 
فدراســیون را ببینید. طبق این اساسنامه، 
هیچ فوتبالیست و مربی یا داوری نمی تواند 
رئیس فدراسیون باشــد، حتی مدیر باشگاه 
هم نمی توانند بشــوند. مدیران باشــگاه ها 
باید از طریق نهادهای امنیتی تأیید شوند. 
الان فوتبال در اختیار فوتبال نیســت و یک 
ابزار برای ســرگرمی مردم است. اساسنامه 

علیه فوتبال نوشته شده.

 از کی فوتبال ابزار ســرگرمی مردم 
شــد؟ از اول و قبل انقلال هم اینطور 

بود؟
از اول همینجــوری بــود. حتی بــه قبل از 
انقلاب هــم برگردید، دیــدگاه حکومت به 
فوتبال مثل الان بود. مثل عربستان، تیم ها 
را افراد وابســته به حکومت اداره می کردند؛ 

بجز شاهین که استثنا بود.

 شاهین هم دوام زیادی نداشت...
وقتی می خواستند قرمز و آبی راه بیندازند، 
تیم های پرطرفدار نظیر شــاهین و دارایی 
را منحل کردند. پشــت این داستان اهداف 
سیاســی بود. شــاهین و دارایی محبوب و 
مردمی بودند. آنها را منحل کردند تا بتوانند 
بازیکنان شــان را به قرمز و آبــی بیاورند و 

محبوبیت را انتقال دهند.

آقــای جلالی... عربســتان قانونی 
دارد که اجازه نمی دهــد بازیکنانش 
لژیونر شــوند. مثلًا »سالم دوساری« 
که جلــوی رئال و حتی اســتقلال و 
پرسپولیس درخشید یا در جام جهانی 
ستاره عربســتان بود مجبور است تا 
ابد در لیگ عربستان بازی کند و حق 
بازی در لیگ های اروپایی را ندارد. آیا 
این قانون باعث پیشــرفت لیگ شان 

نشده؟
قطعــاً ایــن قانــون خوبی نیســت چون 
محدودیــت بزرگی ایجاد می کنــد. از نظر 
ظرفیــت انســانی فوتبال عربســتان غنی 
نیســت. ماشــین بازیکن ســازی و چرخه 
بازیکن ســازی ندارند. فکــر می کنند که 
همین تعداد محدود بازیکــن هم اگر بروند 
به خــارج، در لیــگ داخلــی بازیکنان کم 
می آورنــد. بــرای همین پول هــای کلان 
می دهند و آنها را نگه می دارند. ولی ارتباط 

و پیشرفت را محدود می کنند.

 بازیکنان ما لژیونر می شــوند و به 
عنوان بازیکن آزاد بــه اروپا می روند 
و بعد از یک ســال دیپورت و به همان 
باشگاه ایرانی فروخته می شوند. یعنی 
روند معکوس انتقال استعداد. در مورد 
قایدی، نیازمند، بیرانوند و خیلی های 

دیگر این اتفاق افتاده. 
رایــگان می روند و متعلــق به یک 
باشــگاه پرتغالی می شوند و دوباره به 

خودمان فروخته می شوند...
این یک نقص بزرگ در مدیریت اســت. در 
لیگ ایران بازیکنان به ندرت قرارداد بالای 
یک ســال دارند. در فوتبال دنیــا قرارداد 
یکساله فقط مختص بازیکن بالای ۳۵ سال 

است.

 رئال با راموس می خواست قرارداد 
یکساله تمدید کند که قبول نکرد.

دقیقاً... آنهــا به بازیکن مثل ســرمایه نگاه 
می کننــد؛ ارزش افزوده آن ســرمایه مهم 
است. مثل اینجا نیســت که یک تیم ۷۰۰-
۶۰۰ میلیارد هزینه کنــد و در پایان فصل 
قرارداد بازیکنانش تمام شود و سرمایه صفر 
شود. دوباره ســال بعد همین هزینه را باید 

بکنند.

 یعنی مدیــران ما در ایــن حد که 
ســرمایه انســانی را حفظ کنند هم 

مدیریت بلد نیستند.
مدیریت فوتبال ما مصداق لمپنیزم اســت. 
رفتارها را ببینید. ما می گوییم باید فرهنگی 
باشیم ولی در محیط رقابت رفتارها نه تنها 
فرهنگی نیســت بلکه جنجالی و خبرساز 

است.

 این نوع مدیریــت از روی ناآگاهی 
است یا تعمدی در آن وجود دارد؟

در حد زیادی عدم تخصص اســت؛ شــاید 
بگوییم متخصص نداریم ولی من به شــما 

می گویم که داریم.

  مثال بزنید.
چــرا دادکان نباید مدیر باشــگاه شــود؟ 
فوتبالیســت های بزرگ قدیمی چرا نباید 

مدیرعامل باشند؟

  به جز دادکان؟
مایلی کهــن... چــرا دادکان و مایلی کهن 
خانه نشین شــده اند؟ اگر اینها وارد چرخه 
مدیریــت فوتبــال شــوند، می تواننــد با 
ایده های شان باعث پیشرفت فوتبال شوند. 
آنها می خواهند با دیدگاه حرفه ای باشگاه را 
بچرخانند ولی بقیه مدیران باشگاه ها به آنها 
اجازه این کار را نمی دهنــد و امثال دادکان 
بازنده می شــوند. از طرفــی می خواهید به 
بازیکن به چشــم ســرمایه و ارزش افزوده 
نگاه کنید و باید قرارداد ســه یا پنج ســاله 
ببندید که نمی شــود. در اینجا واسطه ها بر 
فوتبال ســلطه دارند به امثال دادکان اجازه 
نمی دهند بازیکن بیشــتر از دو سال ببندد؛ 
چون منافع شــان به خطر می افتــد. نهایتاً 

مجبورید که همرنگ جماعت باشید!

  شما در این 22 ســال بجز دو سال 
اخیر تیم نداشتید، همرنگ جماعت 

بودید؟
اگر نباشــید کنار گذاشــته می شوید. مثل 
سرنوشت من. با اینکه سعی کردم خوب کار 
کنم و وقت و انرژی گذاشتم تا سرمایه های 
باشــگاه را ارتقا بدهم و بازیکن بســازم اما 

نمی توانســتم با مســائل بیرونی بجنگم. 
بگذارید یک مثال بزنم...

 بفرمایید.
در باشگاه پیکان که بودم، مدیران از قرارداد 
رحمتی ناراحت بودند که چقدر پول گرفته. 
ولی وقتی من پیام نیازمند را برای شــان از 
تیم امید مــی آوردم یا همیــن رضایی که 
الان در استقلال اســت را از جوانان پیکان 
بالا آوردم یا خدابنده لو و ســیامک نعمتی، 
ســیاوش یزدانی، مرتضی آقاخان، منشا و 
خیلی هــای دیگر. مدیریت باشــگاه ایجاد 
سرمایه توســط من را ندید. تیمی که یک 
سال در میان ســقوط می کرد و دوباره بالا 
می آمد، دو ســال با من ششــم شــد. سال 
ســوم با تردید با من قرارداد بستند و انتظار 
سهمیه داشتند. ششــمی برای پیکان مثل 
قهرمانی اســت اما مدیران متوجه کاری که 

من انجام دادم نبودند.

 جــام جهانــی را دیدیــد؟ ما که 
خیلی ناراحت شــدیم؛ بــه خاطر 
تماشــای امکانات و پیشرفت قطر. 
الان عربســتان دنبال میزبانی جام 
جهانی اســت و میزبانی های مهمی 
گرفته. برای مــا فوتبالی ها دیدن این 
ناراحت کننده است. نظر  موضوعات 

شما چیست؟
آنهــا رفتار مدیریــت حرفــه ای را ترجیح 
می دهند، در حالی کــه کار در فوتبال ما به 
واسطه گری و لمپنیزم تبدیل شده. بین این 
دو مکتب خیلی تناقض و تفاوت هست. بین 
این دو مکتب همیشه مبارزه بوده و هست. 
بین کســانی که حرفه ای نــگاه می کنند با 
کسانی که غیر حرفه ای هستند. این تناقض 
را در رســانه ها هم می بینید که دیدگاه آنها 
با مســئولان متفاوت اســت. در مصاحبه با 
فوتبالی هــا و مدیران می بینیــم که تفاوت 
نظر زیــادی وجــود دارد. ایــن موضوع ما 
را اذیت می کند. از ما انــرژی می گیرد و در 
نهایت برآیند آن چیزی برای پیشرفت ندارد 
و صفر است. شما ببینید ما چهار سال پیش 
در جام جهانی مقابــل مراکش چگونه بازی 
کردیم و امسال مراکش چه  کار کرد و ما چه 
کار کردیم. ما در حال پیشــرفت نیستیم و 
این واقعیتی محض اســت. اگر بخواهیم در 
مسیر پیشــرفت قرار بگیریم باید کاری را 
بکنیم که تا الان نکردیم و باید تغییر کنیم. 
این تغییر با منافــع خیلی ها و با قوانین کلی 
تضاد دارد. من خودم امیدی به پیشرفت در 

آینده ندارم.

 منظورتان از آینده چند سال است. 
پنج یا بیست؟

مــن واقعاً امیــدوار نیســتم. باید شــاهد 
تغییرات بنیادین باشــیم ولــی چیزی که 

اکنون می بینم مأیوس کننده است.

 ته این مسیر کجاست؟
نمی دانم... شــاید برای تان جالب باشد. من 
در نورآباد ممســنی بودم و در چند روســتا 

گشتم. در رســتم آباد من اســتعدادهایی 
دیدم که باورم نمی شــد. بیست روز قبلش 
در ملــکان آذربایجان شــرقی بودم. قبلش 
در خراســان رضوی بــودم. جاهایی بودم 
که کسی شاید اسم شــان را نشنیده باشد. 
برای کلاس مربیگری رفتــه بودم. وقتی به 
کلاس می روم، می گویــم بچه ها را به زمین 
بیاورید که من تمرین بدهم و شــما تماشا 
کنیــد. شــاگردان را نمی بــرم در کلاس و 
حرف بزنم. وقتی با این بچه ها کار می کنم، 
در مسیر برگشــت به غیر از خاطرات خوب، 
غصه هــای زیادی بــا خودم مــی آورم که 
چه اســتعدادهایی داریم. به خــدا در تمام 
کشورهای صاحب فوتبال از لاماسیا بگیرید 
تا پاریــس و آکادمی کلرفونتــن و آکادمی 
ســائوپائولو را رفتــم و دیدم. اما اســتعداد 
بچه های ما از چیزی که آنجا دیدم بیشــتر 
است. بچه های ما از نظر استعداد بی نظیرند. 
ما ظرفیت انســانی بی نظیــری در فوتبال 
داریم. اگر دیدگاهی جامع روی فوتبال پایه 
باشــد، فوتبال پایه به درآمدزایی می رسد و 
از سراســر اروپا در ایــران آکادمی پرورش 
بازیکن می زنند و ایجاد ثروت برای کشــور 
می شــود. اگر یک نظام هماهنگ و سیستم 
نظارتی داشته باشــید در پنج سال به یک 
پیشــرفتی می رســیم که دنیا انگشت به 
دهان بماند. مثلًا ژاپن برای اینکه فوتبالش 
اقبال عمومی داشــته باشد، میلیون ها دلار 
هزینه کرد و کارتون فوتبالیست ها ساخت 
تا خانواده هــا را متقاعد کند کــه به فوتبال 
بیایند. اینجا خانواده هــا التماس می کنند. 
هزینه می کنند تا بچه شــان فوتبالیســت 
شــود. وقتی بچه ها را می بینید می فهمید 
چقدر با استعدادند. اما هیچ برنامه ای برای 
ارتقا و آموزش و پیشرفت اینها نداریم. حتی 
نظام آموزشی هماهنگ نداریم. در فوتبال 
پایه اگر بــه بچه ۱۱ ســاله تمرین بچه ۱۵ 
ساله بدهید او را نابود کرده اید و بر عکسش 
هم هست. از مدرســه فوتبال های فعلی در 
نهایت ده بازیکن در نمی آید. همه اینها باید 
آسیب شناسی شود. در حالی که می توانیم 
بالای هزار بازیکن بســازیم. نیازی نداریم 
که با فیلم لژیونر مردم را به ســوی فوتبال 
بکشیم. اگر درست کار کنیم، آکادمی های 
دنیا می آینــد اینجــا شــعبه می زنند که 
اســتعدادهای ما را به اروپا ببرند. تنها راه، 
دلســوزی برای فوتبال است. مثلًا می گویم 
بروم شــهر انار کرمان یا مثلًا فلان روستای 
کرمان که دو سه روز با بچه ها کار کنم و آنها 
ببینند که من آمدم و خوشــحال شوند. کار 

دیگری از من ساخته نیست.

 جمع بندی بحث مان را بکنیم. برای 
تغییر نیاز است که دولت یا حاکمیت 

وارد عمل شود؟
دقیقاً. باید یکسری سیاســت های فوتبال 
عوض شود. سیاست های کلی را نه مربی ها 
و نه باشگاه ها و فدراســیون و وزارت ورزش 
می تواننــد تغییر دهند. در قانون اساســی 
آمده که تلویزیون خصوصی ممنوع اســت. 
با همچیــن چیــزی نمی توانیــد فوتبال 
خصوصی و حرفه ای داشــته باشید. وقتی 
کپی رایــت نداریــد، نمی توانیــد فوتبال 
خصوصی و حرفه ای داشــته باشید. وقتی 
در بخش تبلیغات محدودیت دارید، فوتبال 
خصوصی نخواهید داشت. این چیزها دست 
من و شــما و وزارت نیست . سیاست گذاری 
کلی کشــور اســت. اگــر آنها تغییــر کند 
من و شــما هم می توانیم باشــگاه بزنیم و 
ســرمایه گذاری و درآمد کســب می کنیم. 
اینگونه فوتبال به دســت فوتبال می افتد. 
نهادهای بالاســری فقط نظارت می کنند 
که ما تخلف نکنیم و از اصول ســلامت مالی 
و فرهنگــی تخطی نکنیم. اینگونه نیســت 
که هرکس می خواهد مدیر باشــگاه شود، 
از فیلتــر نهادهــای امنیتی بگــذرد. الان 
چند ســال اســت که می گویند استقلال و 
پرســپولیس را خصوصی کنند. یادم است 
از ســال ۷۰ این بحث اســت. همیشه هم 
می گویم محال اســت بتوانیــم فوتبال را 

خصوصی کنیم.

خسرویوفا:خطرتعلیق،ورزشایرانراتهدیدنمیکند



مدیرعامل  اهــواز- محمد مجــدم 
شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری 
گفت: این شــرکت در ســاخت قطعات 
دســتگاه هــای فرآیندی جز شــرکت 
های پیشــرو می باشــد به طــوری که 
طی 10 ســال گذشــته با توجه به توان 
شــرکت های داخلی خصوصا شــرکت 
های درون اســتان 32 هــزار و 963 قلم 
قطعات داخلــی را بومی ســازی کرده و 
حدود 300 قلم آن در سال 1401 انجام 

شده است.
محمد مجدم – خریــدار ، جواد تقی زاده 
مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری نفت و 
گاز آغاجاری در حاشــیه ســیزدهمین 
نمایشــگاه تخصصی ســاخت تجهیزات 
صنعت نفت خوزستان در نشست خبری 
ضمن قدردانی از حضــور و فعالیت های 
اصحاب رســانه در این نمایشــگاه اظهار 
کرد : شــرکت بهره برداری نفــت و گاز 
آغاجاری از شــرکت های فرعی شرکت 
ملی مناطــق نفتخیــز می باشــد که از 
لحاظ قدمت دومین شــرکت بعد از نفت 

و گاز مسجدسلیمان می باشد .
گســتره   : کــرد  عنــوان  زاده  تقــی 
جغرافیایــی شــرکت آغاجاری در ســه 
اســتان خوزســتان، کهلگیلویــه و بویر 
احمد، بوشــهر و هشت شهرســتان می 
باشــد که 25 هزار کیلومتر مربع وسعت 
دارد و از نظــر تولیدی یــک پنجم تولید 
مناطق نفتخیز جنوب را انجام می دهد .

این مقام مســئول در خصــوص اقدامات 

شاخص شــرکت بهره برداری نفت و گاز 
آغاجاری طی یکســال گذشــته تصریح 
کرد : افزایــش ظرفیت 20 هزار بشــکه 
ای از مهمترین اقدامــات صورت گرفته 
اســت که در بازه ی زمانــی کمتر از 70 
روز توسط تمامی پرسنل شرکت و بدون 
هیچ برون ســپاری انجام شده که تمامی 
قطعات آن از شــرکت تهیه شــده و این 
بسیار مهم می باشــد که مبین فرمایش 
مقام معظم رهبری در خصــوص نگاه به 

داخل است .
وی افــزود : راه انــدازی تلمبــه خانــه 
ممزوج دومین اقدام شــاخص شــرکت 
می باشد که توسط شــرکت متن ساخته 
شده و تقریبا 3 ســال پیش ساخت آن به 
پایان رسیده بود اما راه اندازی نشده بود 
که همــکاران ما در شــرکت آغاجاری با 
توان داخلی خود مشکلات آن را برطرف 
کردنــد ، اکنــون در چرخه تولیــد قرار 
گرفته اســت و نفــت غــرب کارون را به 

مبادی صادراتی ارسال می کند .
مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری نفت و 
گاز آغاجــاری گفت : تعمیرات اساســی 
کارخانه های گاز و گاز مایع 1000 یکی 
دیگر از اقدامات شــاخص شــرکت است 
که در بازه زمانــی 43 روزه اتفاق افتاده 
و این اتفــاق فرخنده زمانــی رخ داد که 
در اوج نیاز گازی کشــور بودیــم ؛ با این 
تعمیرات اساســی و ایمن ســازی هایی 
که در بالادســت کارخانه صورت گرفت 
10 میلیون متر مکعــب به ظرفیت گازی 

کشور اضافه شــد و موجب شد در زمان 
مناسب به یاری کشور برسد .

تقی زاده بیان کــرد : توپکرانی خط 32 
اینچ ایســتگاه 2 هزار به گاز مایع 1600 
که در پایداری تولید گاز کشــور ســهم 
بسزایی داشــت و 17 میلیون متر مکعب 
به ظرفیت گاز کشــوری اضافه کرد دیگر 

اقدام شرکت می باشد .
این مقام مســئول اظهار داشت : تولید 7 
هزار بشــکه نفت از طریق اقدامات روی 
8 حلقه چاه توســعه ای و تعمیری اقدام 
دیگــری بود که در شــرکت نفــت و گاز 
آغاجــاری تحقق یافــت همچنین تعمیر 
170 تجهیزات ثابــت و دوار در این بازه 

زمانی انجام شده است .
وی اضافــه کــرد : تعمیــرات اساســی 

گســترده 4 کارخانــه گاز ، گاز مایــع 
و لختــه گیــری ســی اس 300 و 500 
همچنین دســتگاه اموتیک از گازسوزی 
و آلودگی زیســت محیطــی جلوگیری 

کرده است .
مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری نفت 
و گاز آغاجــای گفــت : بازرســی های 
پیشــرفته فنی و ضخامت سنجی از نکات 
مهمی بــوده که طی یکســال گذشــته 
توسط این شــرکت انجام شده و شرکت 
آغاجای در شــرکت ملی نفــت و مناطق 
نفتخیز جنــوب در این امر پیشــرو بوده 

است .
تقی زاده با اشــاره بــه اینکــه از جمله 
بازرســی های انجام شــده بازرسی فنی 
مخازن اســتراتژیک انگشــتی ماهشهر 

بوده اســت خاطرنشــان کرد : از روش 
هــای نویــن MFL و TOFD اســتفاده 
شــده که 18 هزار مترمربع بدنه مخازن 
و 14 هزار متر طول ســرجوش ها مورد 

بررسی قرار گرفته است .
این مقام مســئول عنوان کــرد : در بازه 
زمانــی تعمیرات اساســی گاز مایع هزار 
روش نوین جریان گردابی استفاده شده 
است که در کوره های فرآیندی گاز مایع 
یک روش نوینی بوده که در شــرکت ملی 

نفت نیز تا به حال اتفاق نیفتاده بود .
وی افــزود : بازرســی گاز مایــع 1500 
دیگــر مــورد انجــام شــده اســت که 
خداروشــکر با روش های نوین استفاده 
شــده جز پیشروهای شــرکت ملی نفت 

. هستیم

»غلامعلی  کتــاب  ملایی  ســنندج-فاطمه 
باینــدر« نوشــته محمــد مریوانی با حضــور امیر 
دریادار ایرانــی فرمانده نیــروی دریایی راهبردی 
جمهوری اســلامی ایران در محل ســالن شماره2 

پردیس سینمایی بهمن سنندج رونمایی شد.
امیر دریادار ایرانی در آییــن رونمایی از این کتاب گفت: 
نیروی دریایی امروز با بهره مندی از توان و دانش داخلی 
و بهترین تجهیزات نظامی در کنار تامین امنیت کشور 

حافظ امنیت اقتصاد کشور نیز است.
وی به دستاوردهای بزرگ این نیرو اشاره کرد و افزود 
: ورود به دورتریــن دریاهای جهــان و تامین امنیت 
محموله هــای دریایی صادراتی و وارداتی کشــور از 
مبدا تا مقصد و بر افراشــتن پرچم پر افتخار کشــور و 
نظام حاصل از خود گذشتگی فرزندان  برومند نیروی 

دریایی این سرزمین است.
وی دسترســی به دریا را از مهمترین عوامل توســعه 

کشورها عنوان کرد و تاکید کرد: امروز ما به بهرمندی 
از این پتانسیل در شــمال و جنوب و با امنیت کامل با 

دیگر کشورهای جهان مبادله داریم.

امیر ایرانی ضمن تمجید از نویســنده کتاب دریابان 
بایندر به بخشــی از وصیت نامه ایــن فرمانده دلاور 
ایرانی اشــاره کرد و گفت: توجه این فرمانده به مقوله 

دریا و تلاش در جهت ارتقای نیــروی دریایی در این 
برهه از تاریخ نشــان از عمق دانش و تخصص دریابان 

بایندر به اهمیت دریا است.
فرمانده نیروی دریایی راهبردی جمهوری اســلامی 
افزود: آنچه که در خصوص زندگی این فرمانده دلاور 
پر اهمیت است روحیه اســتکبار ستیزی است که در 
وجود ایشان و دیگر برادرانشــان بوده است که بخش 
عمده آن متاثر از ایمان و باور دینی عمیقی اســت کا 

در وجودشان بوده است.
وی ادامه داد: در تلاشــیم تا بتوانیم با طی مراحل 
شرعی که به انجام رســیده است آرامگاهی در خور 

شان و جایگاه این انسان والامقام درست کنیم.
وی با قدردانی از تلاش مســئولین استان درچاپ 
این اثر ارزشــمند از ســاخت فیلمی ســینمایی به 
ســفارش نیروی دریایی در خصــوص زندگی این 

شهید خبرداد.

ساری-امیری فر  ســخنگوی دانشگاه علوم پزشــکی مازندران از 
ارســال 310 اثر به دبیرخانه جشــنواره ملی »جوانــی جمعیت« در 

استان خبر داد.
ره با  یانــی این جشــنوا ز برگزاری مراســم پا بایــی  ا ســیمین با
حضور معاون وزیر بهداشــت، مســئولین ارشــد اســتان و دست 
نــی جمعیت مازنــدران روز چهارشــنبه  نــدرکاران حــوزه جوا ا

نشــگاهی پیامبر اعظم  هفته جاری در ســالن مصباح مجتمــع دا
)ص( خبر داد.

وی اظهار داشــت: 310 اثر به دبیرخانه ارسال شــد که از این بین 
220 عنوان اثر، موفق شــدند بــه مرحلــه داوری راه یابند و در 5 
گروه داوری مورد ارزیابی قرار گرفتند که در نهایت 15 اثر توســط 
هیئــت داوران جشــنواره حائز رتبه هــای برتر شــدند و دو اثر نیز 

قابل تقدیر شناخته شدند.
مسئول کمیته رســانه جشــنواره ملی جوانی جمعیت دانشگاه علوم 
پزشــکی مازندران ادامــه داد: معرفی آثــار برتر و اهــدای حکم، 
تندیس و جوایز به برگزیــدگان، تجلیل از خانواده هــای پرجمعیت 
شــاغل در حوزه ســلامت و برگزاری آئین های فرهنگی و سنتی از 

جمله برنامه های مراســم اختتامیه این جشنواره ملی است.

کردستان

ونمایی شد کتاب »غلامعلی بایندر« در سنندج ر

سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی استان:

۳۱۰ اثر به دبیرخانه جشنواره »جوانی جمعیت«در مازندران ارسال شد

اصفهان-مریــم مومنی همزمــان با دهه 
مبارک فجر پروژه آبرســانی به روســتای نهضت 

آباد شهرستان نجف آباد افتتاح شد.
مراســم افتتاحیه این پــروژه با حضــور معاون 
هماهنگی امور عمرانی اســتانداری اصفهان، قائم 
مقام آبفای اســتان اصفهان، مدیــر آبفای نجف 
آباد و جمعی از مســئولان اســتانی و شهرستان 

نجف آباد برگزار شد.
معــاون هماهنگــی امــور عمرانی اســتانداری 
اصفهان در این مراســم با بیان این که امیدواریم 
افتتاح این پروژه مقدمه ای برای پیشــرفت های 
پروژه های آبرســانی در ســطح شهرستان نجف 
آباد و اســتان اصفهان باشــد گفت: آب اساســی  
تریــن نیاز بشــریت اســت و افتتــاح طرح های 
آبرســانی مایه مباهات و خوشــحالی برای مردم 

و مسئولان است.
مهران زینلیان به فرمایشــات مقام معظم رهبری 
در دیدار اخیر با مردم و مسئولان استان اصفهان 
اشــاره و بیان کرد: رهبر انقلاب اســلامی خطاب 
به مســئولان اســتان اصفهان بر اهتمام به کار و 
تلاش شبانه روزی تاکید داشــتند و افتتاح چنین 
پروژه هایی مصداق تلاش شــبانه روزی اســت و 
تلاش آبفای اســتان در راســتای آبرسانی پایدار 

به مردم شریف استان اصفهان ستودنی است.

شــایان ذکر اســت این پــروژه شــامل احداث 
مخزن دو هزار متر مکعبی با مشــارکت دهیاری 
روســتای نهضت آباد به مبلغ 60 میلیارد ریال و 
اجرای خط رفــت و برگشــت در قطرهای 160، 
200 و 250 میلــی متــر به طــول 4350 متر به 
مبلغ 55 میلیارد ریال اســت که در مدت 5 سال 

اجرا شد.
گفتنی اســت بــا تکمیــل این پروژه مشــکلات 
آبرســانی به این روســتا مرتفع گردید تا 1800 
خانوار این روســتا شــامل 4800 نفر آب شرب 
آشــامیدنی و بهداشــتی را با کیفیــت و کمیت 

بهتری مصرف کنند.

خرم آباد-طولابی مدیرعامل شــرکت آب 
منطقــه ای لرســتان از تصویب هــزار میلیارد 

تومان طرح در حوزه آب این استان خبر داد.
داریوش حســن نژاد اظهار داشــت: تــا امروز 
اعتبــارات مصــوب طرح هــای شــرکت آب 
منطقه ای لرســتان به بیــش از 10 هزار و 167 

میلیارد ریال در سال 1401 رسید.
وی، افزود: شــرکت آب منطقه ای لرســتان در 
حال حاضــر مجری 25 طرح شــامل 36 پروژه 
اســت که تعداد 14 پــروژه از طرح های مذکور 
از محــل اعتبارات ملی، ردیــف اعتباری دارند 
و برای ایــن پروژه هــا از محل جدول شــماره 
یک پیوســت قانون بودجه 1401 مبلغ 3.499 
میلیــارد ریــال و از ســایر ردیف هــای احکام 
بودجــه مبلــغ 5.443 میلیــارد ریــال جمعاً 
مبلــغ 8.943 میلیارد ریال بــا 55.42 درصد 
تخصیــص مبلغی حــدود 4.955 میلیارد ریال 

در دست اجرا است.
مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای لرستان، ادامه 
داد: سهم اســتان از اعتبارات شــناور و متمرکز 
ملی به تعداد هشــت طــرح با اعتبــار مصوب به 
مبلــغ حــدود 417 میلیــارد ریــال و تخصیص 

اعتبار 166 میلیارد ریال تا امروز است.
حســن نــژاد، گفــت: در بخــش اعتبــارات 

اســتانی، شــرکت آب منطقــه ای لرســتان از 
محل اعتبارات طرح های اســتانی، مجری ســه 
طرح با 14 پروژه اســت و ســهم این شرکت از 
اعتبارات مصــوب تا امروز مبلــغ 339 میلیارد 
ریال بــا 23.83 درصد تخصیــص، 81 میلیارد 

ریال بوده است.
بطــه بــا دیــون طرح هــای ملــی،  وی در را
ز پروژه های  تصریح کرد: تعداد چهــار طرح ا
بخش آب اســتان از محل اعتبــارات دیون یا 
اعتبــارات تکمیلــی بــه مبلــغ 468 میلیارد 
ریــال و تخصیــص 150 میلیــارد ریــال در 

دست ساخت است.

اصفهان لرستان

وستای نهضت آباد وژه آبرسانی به ر پر
 شهرستان نجف آباد افتتاح شد

ح  تصویب ۱۰۰۰ میلیارد تومان طر
در حوزه آب لرستان

مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری اعلام کرد؛

بومی سازی بیش از 32 هزار قلم قطعات داخلی
 توسط شرکت نفت وگاز آغاجاری

تفكیك و بسته بندی بیش از هزار تن پسماندهای 
کاغذی و پلاستیكی در فولاد مبارکه

اصفهان-مریم مومنی   با هدف بهبـــــود فراینـــــــدهای 
زیست محیــــــــــطی، بهینه ســازی فضــای انبــارش و ایجاد 
ارزش افــزوده اقتصــادی بــرای شــرکت، بیــش از هــزار تن از 
پســماندهای کاغذی و پلاســتیکی در فولاد مبارکــه، بازیافت، 

تفکیک و بسته بندی شد.
رئیس امور پســماند فــولاد مبارکه، ضمــن تأیید ایــن خبر و با 
اشاره به اهمیت بســته بندی و تفکیک پســماندها، گفت: به عنوان 
یک اصل اساســی در مدیریت پســماند، یکــی از اقدامات مثبت 
واحد پســماند فولاد مبارکه بســته بندی و تفکیک پســماندهای 
کاغذی و پلاســتیکی اســت. در این خصوص، با توجه به مشکلات 
زیســت محیطی و ایمنی موجــود در زمینه نگهــداری و انبارش 
پســماندهای کاغذی و پلاســتیکی، این امور بــا به کارگیری دو 
دســتگاه پرس کاغذ و کارتن اقدام به تفکیک، پرس و بســته بندی 
پســماندهای مذکور نموده و این موضوع نقــش مؤثری در بهبود 

فضای انبارش به همراه داشته است.
مجید غیاثونــد بازیافت کارتن و پســماندهای کاغــذی را عامل 
مهمــی در حفاظت از منابــع طبیعی دانســت و گفــت: بازیافت 
یک تــن کارتن می توانــد از قطع 17 درخــت جلوگیری و مصرف 
انرژی و آب در کارخانه های تولیــد کاغذ را 60 درصد کاهش دهد. 
این در حالی اســت که تفکیک، پرس و بســته بندی پسماندهای 
کاغذی اولیــن گام در فرایند بازیافت این نوع پسماندهاســت که 
خوشبختانه با توجه به رویکرد مدیریت پســماند در فولاد مبارکه 

توجه ویژه ای به آن شده است.
وی خروجی طــرح تفکیک و بســته بندی پســماندهای کاغذی و 
پلاســتیکی را جداسازی پسماندهایی شــامل کاغذ، کارتن، گونی 
و پلاســتیک از یکدیگر و پرس آن ها در ابعاد و حجم مناسب جهت 
انبارش بهینه و همچنین کاهش خطرات ایمنی و زیســت محیطی 

ناشی از انبارش این پسماندها عنوان کرد.
رئیس امور پســماند فــولاد مبارکه خاطرنشــان کرد: بــا اجرایی 
شــدن این طرح پســماندهای مذکور در سه دسته، شــامل انواع 
گونی و کیســه های بزرگ ضایعاتی، انواع کاغذ و کارتن ضایعاتی و 
مخلوط نایلون، پلاســتیک و پت ضایعاتی، تفکیک، پرس و انبارش 
می گردد که این امر عــلاوه بر مزایای گفته شــده، امکان فروش با 
ارزش واقعی و حمل ونقل بهتــر را نیز برای فــولاد مبارکه فراهم 

می سازد.
غیاثوند در بخــش پایانی ســخنان خود اظهار داشــت: تاکنون با 
اجرای این طرح بیش از هــزار تن انواع کاغذ، گونی و پلاســتیکِ 

انبارشده از سال های قبل، بسته بندی و آماده فروش شده است.

مدیر درمان تأمین اجتماعی استان:
بیش از یک میلیون خدمات به بیمه شدگان 

تامین اجتماعی ایلام ارائه شد

ایلام -حســن بیگی مدیر درمان تامین اجتماعی استان ایلام 
گفت: طی نه ماهه ســال جاری بیــش یک میلیــون و 130 هزار 
و316 ویزیت و خدمات به بیمه شــدگان تامیــن اجتماعی دراین 

سال ارائه شده است
مدیر درمان تامین اجتماعی ایلام گفت: طی نه ماهه ســال جاری 
یک میلیون و 130 هزار و 316 ویزیت و خدمات به بیمه شــدگان 

تامین اجتماعی در این استان ارائه شد.
دکتر مهریار ســلیمانی اظهار کرد: همچنیــن در این مدت 519 
هزار و 325 ویزیت در درمانگاه شــماره 2، درمانگاه دهلران و دی 
کلینیک میلاد و بیمارســتان شــهدای زاگرس شــهر ایلام انجام 
شــده که از این تعداد 465 هزار و 322 مربوط به ویزیت عمومی، 
44 هــزار و 336 ویزیت متخصــص و 9هــزار 667 ویزیت مامایی 

است.
وی افــزود: همچنیــن در این مــدت 33 هــزار و 435 خدمات 
دندانپزشــکی و 10 هزار و 290 کلینیک دیابت و فشــار خون در 

این مراکز انجام شده است.
مدیر درمان تامیــن اجتماعی ایــلام اضافه کرد: از ابتدای ســال 
جاری تا پایــان آذرماه 422 هزار و 662 نســخ داروخانه ای انجام 
و 39 هزار و 741 بیمار نیز به آزمایشــگاه هــای این مراکز مراجعه 

کرده اند.
ســلیمانی خاطر نشــان کرد: همچنیــن در این مــدت 3هزار و 
354 بیمار در ســه مرکز دی کلینیــک میلاد، درمانگاه شــماره 
2، درمانگاه دهلران و بیمارســتان شــهدای زاگرس بستری شده 

است.
وی در ادامه از اجــرای طرح دارویار در ایلام خبــر داد و گفت: در 
این طرح با انتقال یارانــه دارو از طریق بیمه ها به مردم، پوشــش 
بیمــه ای داروها را افزایــش داده، اقلام بیشــتری از داروها را زیر 
چتر بیمه هــا برده و در عین حــال قیمت دارو را به ســمت واقعی 

شدن سوق داده می شود.
مدیر درمان تامین اجتماعی ایلام اضافــه کرد: با اجرای این طرح 
“پرداختی از جیــب بیمار” نه تنها افزایش نخواهــد یافت، بلکه در 

برخی اقلام قیمت کاهش خواهد یافت.
وی گفــت: تکریم اربــاب رجوع و رضایــت مندی بیمــار اولویت 
برنامه های این مدیریت می باشــد و همواره این مهم به همکاران 

تاکید و توصیه می شود.
دکتر ســلیمانی در پایان خاطر نشــان کرد: مدیریت درمان ایلام 
در ســال های 91 و 92 در بحث تکریم ارباب رجوع درجشــنواره 

شهید رجایی وکشوری حائز رتبه برتر شده است

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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معرفیظرفیتهاونمایشتوانمندیهای
بانکملیایراندرچهارمیننمایشگاهصنعت

پتروشیمیدرکیش
بانک ملــی ایران در کنار ۳۰۰ شــرکت داخلی دانــش بنیان در حوزه 
انرژی و صنعت پتروشــیمی با مشــارکت همه جانبه و حضور گسترده 
در چهارمین نمایشــگاه و همایش تخصصی حمایت از ســاخت داخل 
در صنعت پتروشیمی، پالایش و پتروپالایش در کیش آمادگی خود را 
برای حمایت همه جانبه از طرح های شــرکت های دانش بنیان اعلام 

کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، این بانک از امروز )دوشــنبه 
۲۴ بهمن ماه( به مدت سه روز برگزاری نمایشگاه ضمن تعامل سازنده 
با فعالان عرصه شــرکت های دانش بنیان در حوزه صنعت پتروشیمی 
و پتروپالایــش؛ آخریــن خدمات و محصــولات جدیــد، ظرفیت ها، 
دستاوردها و توانمندی های خود را برای توسعه روابط و همکاری های 
مشــترک اقتصادی در حوزه های خدمات ارزی و ریالی با شرکت های 
دانش بنیان، صنایع خلاق، بنــگاه های اقتصادی و مجموعه های بزرگ 
صنعتی به نمایش خواهد گذاشــت و همچنین به ارائه مشاوره، راهکار، 
ایده و محصول خود جهت حل مســائل مختلف شرکت ها و بنگاه های 

اقتصادی خواهد پرداخت. 
بانک ملی ایــران به عنوان یکــی از بزرگترین تامیــن کنندگان مالی 
زیســت بوم نوآوری کشــور در ســال جدید که از ســوی رهبر معظم 
انقلاب با عنــوان »تولید؛ دانش بنیــان و اشــتغال آفرین« نامگذاری 
شده اســت با محور قرار دادن حمایت همه جانبه از شرکت های دانش 
بنیان در سیاســت ها و برنامه های خود در جهت کمک و تسهیل امور 
طرح های دانــش بنیان و فناور که مشــغول تحقیق، تولید و توســعه 
محصول هســتند، تمامی خدمات بانکی از جمله تامین مالی، رفع نیاز 
ارزی شــرکت های حاضر، صدور انواع ضمانت نامه، گشــایش اعتبار 
اســنادی ارزی و ریالی ، ابزارهای نوین زنجیره تامین )اوراق گام، برات 

الکترونیک( و سایر خدمات بانکی ، مالی و بورسی را ارائه می دهد.
غرفه بانک ملی ایران در این نمایشــگاه از ســاعت ۱۷ الی ۲۲ در محل 
نمایشــگاه های بین المللی جزیــره کیش )جنب فــرودگاه کیش(، 
روبــروی درب B، پذیرای فعالان اقتصادی، مدیران صنایع و شــرکت 

های پتروشیمی، کارآفرینان و علاقمندان خواهد بود.
در این نمایشــگاه بانک ملی ایران با رویکردی ویــژه  حضور یافت که 
بی شک موفقیت های جدیدی خلق و همچنین آثار و نتایج آن در آینده 

نزدیک در اقتصاد کشور نمایان خواهد شد.
لازم به ذکر اســت، آیین گشــایش این نمایشــگاه با حضور بانک ها و 
موسسات مالی و پولی،  مجتمع های پتروشــیمی، شرکت های دانش 

بنیان، مجتمع های پالایش و پترو پالایش گشایش یافت.
انتقال دانش فنــی و خدمات مهندســی، حمایت و اســتفاده از توان 
شرکت های دانش بنیان و نوآور، حمایت از صنایع پائین دستی، توجه 
به نقش پژوهش و فناوری و توسعه ابزارهای مالی با هدف توسعه صنعت 
پتروشیمی و تبیین اهمیت و معرفی فرصت های سرمایه گذاری و نقش 
بانک ها و بازار سرمایه در تامین مالی طرح ها و پروژه های این صنعت، از 

مهمترین محورهای این رویداد است.
آیین گشــایش این نمایشــگاه با حضور روح الله دهقانی فیروز آبادی 
معاون معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش  بنیــان رییس جمهور، 
مدیرعامل گروه صنایع پتروشــیمی خلیج فارس، اعضای هیات مدیره 
و مدیران ارشــد بانک ملی ایران، سرپرست سازمان منطقه آزاد کیش،  
مدیران عامل بانک های کشــور، مســئولان و مدیران شــرکت های 

پتروشیمی برگزار شد.

ودربورسکالاازطریق خریدآسانخودر
بانکسامان

بانک ســامان امکان تبدیل حساب مشتریان به 
حساب وکالتی و خرید آســان خودرو از بورس 

کالا را فراهم کرد. 
به گزارش ســامان رســانه، همزمــان با عرضه 
خودروهای ریسپکت، فیدلیتی و تارا در بورس 
کالا، بانک ســامان امــکان تبدیل حســاب به 
وکالتی از طریق نت بانک خــود و خرید خودرو 
از بورس کالا را فراهم کرد.بر این اســاس تمامی مشتریان بانک سامان 
می توانند با مراجعه به اینترنت بانک ســامان از منــوی خدمات بازار 
سرمایه، گزینه واگذاری ســپرده به کارگزار را انتخاب و سپرده خود را 

وکالتی کنند.
همچنین مشــتریانی که هنوز در بورس کالا افتتاح حساب نکرده اند، 
این امکان را دارند تا به صورت آنلاین از طریق کارگزاری بانک سامان، اقدام 
به افتتاح حساب در بورس کالا و معرفی حساب وکالتی خود در بانک سامان 

به این کارگزاری کنند.

مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران اعلام کرد
ثباتدرعرضهانرژیباتوسعهمیادینگازی

غربکشور
مدیرعامل شرکت مهندسی و توســعه گاز ایران گفت: اجرای هر پروژه 
نفت و گاز چالش های اجتناب ناپذیر را در بردارد با این حال برای ثبات 
در عرضــه انرژی به خصوص در فصل ســرد ضروری اســت طرح های 
توســعه میادین گازی در مناطق غرب کشور نظیر ایلام هر چه سریع تر 

به بهره برداری برسد.
به گزارش شرکت مهندســی و توســعه گاز ایران، رضا نوشادی با بیان 
اینکه استان ایلام از جمله اســتان های دارای پتانسیل در زمینه نفت 
و گاز اســت و توســعه طرح های مختلف گازی از جمله توسعه فاز دو 
پالایشگاه ایلام و مخازن بانکول و باباقیر در این دیار کهن و بااصالت در 
دستور شرکت ملی گاز ایران قرار دارد، خاطرنشان کرد: پروژه ارزیابی 
مخزن بانکول پس از حفاری چاه و کســب داده های مورد نیاز، در پاییز 
سال آینده وارد فاز مطالعه می شود تا حجم، فشــار و توانایی تولید آن 
برای چند سال آینده مشــخص و بر این مبنا مرحله توسعه میدان آغاز 

شود.
وی با اشــاره به ظرفیت عظیم میدان گازی بانکــول گفت: مطابق 
اطلاعات فعلی که در مطالعات آتی دقیق تر خواهد بود، با توســعه 
این میدان، روزانه ۱۵ میلیون متر مکعب گاز تولید می شــود که با 
توجه به لزوم احداث پالایشــگاه در جوار آن، سبب ســاز اشــتغال 
نیروهای استان و باعث ارتقای شــاخص های رونق و رفاه در جوامع 

پیرامونی است.
مدیرعامل شرکت مهندسی و توســعه گاز ایران همچنین از برنامه این 
شرکت برای توسعه میدان باباقیر در همسایگی میدان بانکول خبر داد 
و تصریح کرد: به ثمر نشســتن پروژه بانکول، فرصتی ارزشــمند برای 
توســعه میدان باباقیر پدید مــی آورد که با توجه به حجم تاسیســات 
پالایشــی این دو میدان، امیدها برای توســعه ایلام افزایــش یافته و 
مردم منطقه از گسترش فرصت های شغلی و آثار و برکات آن بهره مند 

خواهند شد.
وی با تحســین دغدغــه برخی حامیان محیط زیســت دربــاره ابعاد 
زیست محیطی این طرح ملی، احساس مسئولیت این عزیزان را نشانه 
رشد فکری و سزاوار قدردانی دانست و گفت: شرکت مهندسی و توسعه 
گاز ایران علی رغم اخذ تمامی مجوزهای لازم از سازمان محیط زیست و 
پرداخت خسارت اراضی واقع شده در طرح، با درک این مهم که اجرای 
طرح های انرژی تنها در صــورت حفظ محیط زیســت، پایدار خواهد 
بود، رنج تغییر چندباره مســیر پروژه را با کمال میل بــه جان خرید تا 
بهینه ترین مسیر که کمترین تبعات زیســت محیطی را داشته باشد، 

انتخاب کند.

نوشادی با اشــاره به اینکه حساسیت شرکت مهندســی و توسعه گاز 
ایران بر روی موضوع محیط زیســت قطعاً در مراحــل آتی پروژه ادامه 
خواهد یافــت، گفت: فعــالان محیط زیســت مطمئن باشــند که ما 
تمام ابزارهــای حرفه ای، دانــش تخصصی و تجربه خــود که حاصل 
چند دهه کار عملیاتی اســت را به کار خواهیم گرفت تــا این پروژه که 
تضمین کننده عرضه پایدار انرژی برای ســاکنان غرب کشور است به 
صورت تمام و کمال و به ویژه با لحاظ دید ملاحظات زیســت محیطی 

اجرا شود.
مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران با بیان اینکه اجرای این 
پروژه مســتلزم انجام مقدماتی مانند احداث جاده دسترســی، برپایی 
کارگاه ها برای جذب نیــرو و کارهای اجرایی و تحصیل زمین اســت، 
خاطرنشان کرد: قبل از ابلاغ شــروع به کار به پیمانکار، مجوزهای لازم 
از سازمان محیط زیست، جهاد کشــاورزی، منابع طبیعی، ادارات آب 
و برق و امور اراضی اخذ شــد و این ســازمان ها به طور دقیق در جریان 

نقشه های اجرای طرح قرار گرفتند.
وی بــا بیــان اینکه نخســتین مجــوز اجرای پــروژه از ســازمان 
محیط زیســت اخذ شــد، گفت: از آنجا که مالکیت عمــده زمین ها 
در اختیار ســازمان منابع طبیعی بــود با حضور کارشناســان این 
ســازمان، محدوده اراضی مشــخص و زمین مدنظر تحویل شرکت 

مهندسی و توسعه گاز شد.

صفحه8
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 یک میلیون و ۴۰۰ هزار واحد ناپایدار در بافت های فرسوده!

زنگخطریکهبایدشنید

خریدار  معاون شهرسازی و معماری وزارت راه 
و شهرســازی گفت: حدود ۷۴ هزار هکتار بافت 
فرسوده در محدوده شــهری در کشور داریم که 
یک میلیون و ۴۰۰هزار واحــد ناپایدار در آن قرار 

دارد.
فرزانه صــادق مالواجرد، معاون شهرســازی و 
معماری وزارت راه و شهرســازی بــا بیان اینکه 
شــورای عالی شهرســازی و معمــاری دارای 
قدمتی ۵۰ ســاله اســت اظهار کرد: این شورا 
تنهای شورای عالی است که ریاست آن بر عهده 
وزیر بوده، لــذا همانطور که می دانید ریاســت 
تمامی شــوراهای عالی برعهده ریاست جمهور 

است.
وی با تاکیــد بر اینکه شــورایعالی شهرســازی 
بالاترین نهاد سیاستگذار در حوزه شهر و آمایش 
است، افزود: چهار سازمان و ۷ وزارتخانه عضو این 
شــورا بوده و هرآنچه که مصوبه شورایعالی را می 
گیرد طبق قانون و ماده ۷ تاســیس شــورایعالی 

لازم الاجرا می شود.
معــاون شهرســازی و معمــاری وزارت راه و 
شهرســازی با بیان اینکه تعریف بافت فرسوده و 
چگونگــی تعیین محدوده ایــن بافت ها از جمله 
مواردی است که مصوبه شــورایعالی شهرسازی 
را دارد، تصریح کرد: به جهــت اهمیت بافت های 
فرسوده ما در چند مصوبه به جمع بندی رسیدیم 
که آخرین مورد آن این اســت که در شهرهای ما 
انواع بافت هــا با مخاطراتی همراه اســت که باید 

توجه ویژه ای به آنها شود.
صادق مالواجرد با بیان اینکه چهار گونه مخاطره 
در بافت های فرســوده وجــود دارد، اظهار کرد: 
نخســت بافت هایی است که با ســاخت و ساز در 
مجاورت حرایم طبیعی مانند رودخانه ها و گسل 

ها انجام شده است.
وی افزود: بخش دوم مربوط ســکونتگاه های غیر 
رسمی هســتند که در محدوده خارج از شهر قرار 
دارند و مســاله ویژه ای که باید به آن توجه کرد و 

بخش سوم را تشکیل می دهد، بافت های تاریخی 
است.  

معــاون شهرســازی و معمــاری وزارت راه و 
شهرسازی در تشــریح بخش چهارم مخاطرات 
در بافت های فرســوده گفت: بافت های فرسوده 
بخــش ناکارمد داخل محدوده شــهر هســتند 
که دارای مالکیت شــخصی هســتند و ساخت 
و ســازهای انجــام شــده در آن به علــت وجود 
ریزدانه هــا، با ناپایداری ســاختمان هــا در این 

محدوده همراه است.
صادق مالواجرد در ادامه افــزود: حدود ۷۴هزار 
هکتار بافت فرسوده در محدوده شهری در کشور 
داریم که یک میلیون و ۴۰۰هزار واحد ناپایدار در 

آن قرار دارد.
وی با اشاره به قانون جهش تولید مسکن با حضور 
در یک برنامه تلویزیونی بیان کرد: یکی از بندهای 
این قانون اشاره ای به بهسازی بافت های فرسوده 
داشت که بر اســاس آن، بعد از دو ماه از ابلاغ این 
قانون، شورایعالی شهرسازی مصوبه ای را درباره 
اینکه شرکت بازآفرینی شــهری و وزارت کشور 
آسیب شناســی در خصوص این بافت ها داشته 

باشند، ابلاغ کند.
معــاون شهرســازی و معمــاری وزارت راه و 
شهرسازی تصریح کرد: صرفا با یک بسته کالبدی 
نمی توان نوســازی بافت فرسوده را طلب کرد لذا 
یکی از موضوعاتی که در آســیب شناســی به آن 

رسیدیم تسهیل در نوسازی بافت فرسوده است.
وی با تاکید بر اینکه در بســته تشــویقی ابلاغی 
توســط وزیر راه و شهرســازی به محله محوری 
توجه ویژه ای شده است، گفت: با تجمیع ریزدانه 
ها می توان یک بلوک شهری را تشکیل داد که در 
این بلوک شهری میزان ساخت و ساز تا دو طبقه 

می تواند تشویق داشته باشد.
صادق مالواجــرد در خصــوص  ورود حد نصاب 
تفکیک به پروســه تجمیع جهت ســاخت و ساز 
اعلام کرد: بستر تسهیل گری در شهرها مهیا بوده 

لذا حدنصاب تفکیک به تشــخیص کمیســیون 
ماده ۵ آن شهر است که می توانند نسبت به متراژ 

زمین مجوز تراکم طبقات را بدهند.
وی در ادامه گفت: در بافت های فرسوده پلاک 
هایی داریم که امکان تجمیع با محیط پیرامون 
خود را ندارد لذا در پیشنهاد آخر بسته تشویقی 
ابلاغی به این موضوع اشــاره شــده است که 
پلاک مذکور بنا بــر میزان قدرالســهم خود 
بتواند از کمیسیون ماده ۵ مجوز ساخت و ساز 

بگیرد.
معــاون شهرســازی و معمــاری وزارت راه و 
شهرسازی با اشاره به عرض معابر موجود در بافت 
های فرسوده گفت: عرض معابر نمی تواند کمتر از 

۶ متر باشد.
صــادق مالواجرد بــه رانت های ایجاد شــده در 
تراکم فروشی ها طی ســنوات گذشته اشاره کرد 
و گفت: اگر می خواهیم بافت فرسوده را نوسازی 
کنیم باید حداقل ها را در نظــر بگیریم تا معظل 

ناپایداری ساختمان ها حل شود.
وی در خصوص ســازندگان بافت های فرســوده 
اظهار کرد: ایــن بســته تشــویقی دارای تنوع 
اســت و در آن هم مالک می تواند سازنده باشد و 
هم ســرمایه گذار، لذا بافت های فرسوده دارای 

زیربنای خوبی برای ساخت است.
معــاون شهرســازی و معمــاری وزارت راه و 
شهرسازی ادامه داد: سود ســرمایه گذار در بافت 
فرسوده قابل مقایسه با دیگر نقاط شهر نیست لذا 
میزان تســهیلات بانکی و صدور پروانه می تواند 

برای سرمایه گذار به صرفه و جذاب باشد.
صادق مالواجــرد با بیــان اینکه بــه ناپایداری 
ســاختمان ها توجه ویژه ای داشت تصریح کرد: 
قطعا بســته پیشنهادی تســهیل گر در ساخت و 
ساز اســت و میزان صدور پروانه در سراسر کشور 
مشخص کننده تاثیر این بســته تشویقی خواهد 
بود و در چند مــاه آینده می تــوان در رابطه با ان 

گزارش ارائه کرد.

انرژیبانک  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

 )آگهی مناقصه عمومی ()نوبت دوم(
شهرداری باغستان در نظر دارد فراخوان خرید سر چراغی های کم مصرف ۲۵ و 100 وات 

را از طریق سامانه   تدارکات الکترونیکی دولت برگزارنماید.
کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکت ها از 
طریق درگاه سامانه  تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(به آدرس www.setadiran.ir  انجام 
خواهد شد. متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه،نسبت به ثبت نام 
و دریافت گواهی امضای  الکترونیکی)به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر 

سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.
شرح مناقصه:

1-مبلغ برآورد قرارداد تا سقف 19/068/460/000 ریال با کلیه کسورات قانونی و 9%مالیات 
بر ارزش افزوده

2-سپرده شرکت در مناقصه 9۵3/4۲3/000 ریال به که به صورت واریز نقدی و ضمانت نامه 
معتبر بانکی  مورد پذیرش شهرداری باغستان می باشد.

3-مهلت خرید اسناد مناقصه از مورخ 1401/11/۲6چهارشنبه تا پایان وقت اداری مورخ 
1401/1۲/0۲سه شنبه و اسناد و مدارک ازطریق مراجعه به سامانه تدارکات دولت به نشانی 

www.setadiran.ir  قابل دریافت می باشد.

4-قیمت اسناد مناقصه مبلغ 1/۵00/000)یک میلیون و پانصد هزار ریال(می باشد که به 
حساب 

010۵369696009 بانک ملی شعبه خادم آباد بصورت الکترونیک از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیک دولت  www.setadiran.ir قابل پرداخت می باشد.

5-مهلت تحویل پیشنهادات تا پایان وقت اداری مورخ 1401/1۲/14 روز یکشنبه و نحوه 
تحویل اسناد از طریق  بارگزاری در سامانه تدارکات الکترونیک دولت می باشد.

6-تاریخ تشکیل کمیسیون معاملات عمده و بازگشایی پاکت ها در تاریخ 1401/1۲/1۵)روز 
دوشنبه(

7-مناقصه گران می بایست اصل فیش واریز نقدی و ضمانت نامه شرکت در مناقصه را پیش 
از پایان مهلت  تحویل پیشنهادات به امور قراردادهای شهرداری باغستان تحویل نمایند.

8-هزینه چاپ دونوبت آگهی در روزنامه بعهده برنده مناقصه می باشد.
اصلی- دوم  لاله  ولیعصر)عج(خیابان  )ره(-بلوار  خمینی  امام  آدرس:شهریار-باغستان-بلوار 
baghestan.ir: شهرداری باغستان- امور قراردادها تلفن6۵۲38006-0۲1سایت شهرداری

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/19          
 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/11/۲6   

یگانه مظهر  شهردار باغستان

آگهی مزایده عمومی)نوبت دوم(
شهرداری محمدیه به استناد مجوز شماره 1401/۵4۲/م/ش مورخ1401/10/۲7شورای اسلامی شهر محمدیه 
در نظر دارد یک  باب مغازه واقع در شهر محمدیه  منطقه ۲  کمر بندی شهید بابایی بالاتر از پمپ بنزین  قطعه 
شماره 7  را  با مشخصات ذیل  را از طریق مزایده عمومی به مدت یکسال بصورت اجاره واگذار نماید لذا متقاضیان 
میتوانند از در گاه سامانه تدارکات الکترو نیکی دولت به  شماره ۵00100۵118000011 بشرح ذیل  اقدام نمایند: 
1- کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت اسناد مزایده تا ارائه پیشنهاد مزایده گر و باز گشایی پاکت ها از طریق 
در گاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است 
مزایده گذار در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سامانه مذکور و در یافت گواهی امضای الکترونیکی 

را جهت شرکت در مزایده محقق سازند . 
2- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است .

3- هزینه نشر آگهی و سامانه ستاد  به عهده برنده مزایده میباشد  .
4- درصورتیکه برندگان اول و دوم و سوم حاضر به انعقاد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع شهرداری 

ضبط خواهد شد
5- شرکت کنندگان میبایست مبلغ 4۲/000/000 ریال  ) مطابق جدول پیوست ( را بعنوان سپرده شرکت در 
مزایده بصورت نقدی به حساب شماره 310000۲331001 نزد بانک ملی شعبه محمدیه واریز و  یا ضمانت نامه 

بانکی ) حداقل سه ماه دارای اعتبار باشد (  تهیه و اصل آن را در پاکت الف مطابق با شرایط قید شده در اسناد 
مزایده ارائه نمایند .

 6- متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مزایده به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد( به آدرس
 www.setadiran.ir  مراجعه نمایند 

7- تاریخ انتشار مزایده در سامانه تاریخ 1401/11/۲6 می باشد .
8- مهلت زمانی دریافت اسناد مزایده از سایت ، تا ساعت  16 روز چهار شنبه 1401/1۲/03  می باشد .

9- مهلت زمانی ارائه پیشنهادتا ساعت 16روز دو شنبه مورخ  1401/1۲/1۵می باشد  .   
10- زمان باز گشایی پاکات ساعت 9 صبح روز  سه شنبه مورخ 1401/1۲/16  میباشد.

11- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد ) سامانه ستاد ( مزایده مندرج می باشد.
 12- اطلاعات تماس دستگاه مزایده گذار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مزایده  و ارائه 

پاکت های 
الف – آدرس : استان قزوین شهر محمدیه بلوار امام حسین )ع( شهرداری محمدیه و تلفن 0۲83۲۵6۲700 

ب- اطلا عات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه 41934-0۲1 و دفتر ثبت نام 
88969737و8۵193768 -0۲1

 روابط عمومی شهرداری محمدیه
نوبت اول : مورخ 1401/11/19 نوبت دوم : مورخ 1401/11/۲6                                                       

مبلغ سپرده شرکت در مزایده  ریالقیمت کارشناسی سالیانهمساحت  متر مربعآدرس ملکردیف

42/000/000 ریال840/000/000 ریال41/24 متر مربع به انضمام بالکنشهر محمدیه  منطقه 2  کمر بندی شهید بابایی بالاتر از پمپ بنزین  قطعه شماره 17


